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VEM, KDAJ SEM GA ZABODLA« 
Pripoved ženske, ki je do smrti zabodia svojega partnerja. 
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NE PREZRITE: 

Milijoni pogrebnega minusa 

KAJ SE DOGAJA NA RADIU CEUE? 

Bakterije napadajo! 

v Libeli standard vsi zaposleni 
na črno? 

železarska bitka za stanovanja 

PRIJATELJ TE 
NE KUPUJE 

zakaj se Pivovarna Union talco odločno brani sodelovanja 
z iašlcimi pivovarji? Stran 6. 

DA BI MATI VSAJ VEDELA ZA GROB 
Spomini v teharskem Parku spomina. Stran 24. 

GROZEČI PLAZ NAD PARKOM 
Kaj bo z hišo Kumrovih v celjskem parku, ki ji grozi zemeljski plaz? 

Stran 8. 



UVODNIK 

Da ne bi pozabili 
Se še spominjate, kako smo poslušali zgodbe o neustraše-

nih partizanih in kurirčkih? Kako smo zavzeto gledali fil-
me o velikih bitkah? Dvomov ni bilo, drugačnih resnic tudi 
ne. Pri skrbno vzdrževanih spominskih obeležjih smo se ob 
vsaki obletnici pokloniU padlim v boju in ubitim v zaporih 
ter počastili njihov spomin. Z opominom, da se je teh do-
godkov treba spominjati, da jih ne bi ponovili. 

Pred desetletjem smo začeli odkrivati nova spominska 
obeležja. Hkrati so prišle na dan drugačne resnice in slika 
brezmadežne zmagovite vojske je postajala vse bolj popac-
kana. Zločini na eni strani so se opravičevali z grozodejstvi 
na drugi. Vse to je bilo menda potrebno za končno zmago. 
Sicer pa, katera vojna pa je pravična in brez nedolžnih 
žrtev? Mogoče ta, ki jo bijejo prav te dni? 

Zmagovalcem druge svetovne vojne danes uradno nihče 
v svetu ne oporeka njihovih zaslug in veličastnosti doseže-
nega. Pa čeprav bi nekateri radi, da bi bilo drugače... 
Tisto, kar je bolj vprašljivo, so povojni dogodki. Po zmagi 
je bilo treba opraviti z nasprotniki. Tistimi pravimi in 
domnevnimi. Ob pričevanjih preživelih teharskih tabo-
riščnikov se zdi, da je šlo v tem primeru predvsem za sled-
nje. Čeprav se ravno ob vsakoletnih oktobrskih nedeljskih 
slovesnostih v Parku spomina oglašajo tudi tisti, ki med-
nje ne sodijo. Ki izkoristijo vsak nastop za opravičevanje 
in povzdigovanje poražencev, ki so končali na smetišču 
zgodovine. Tudi pod krinko nedolžnih žrtev, ki si zasluži-
jo spodobno obeležje in vsakoletno slovesnost ter opomin, 
da se je vsega tega treba spominjati. 

Država pa bi morala vendarle potegniti črto in enkrat 
za vselej napraviti obračun s svojo preteklostjo, da se ta ne 
bo kot bumerang vračala ob najrazličnejših priložnostih, 
zlasti takrat, ko bi bil čas primernejši za pogled v prihod-
nost. 

TATJANA CVIRN 

Prihaja evro 
Bankovci in kovanci 1. januarja - Po 28. februarju 2002 le še evro 

Uvedba evra kot edine 
valute v državah članicah 
evropske denarne unije, se 
bliža z bliskovito naglico. 
Evro bo od marca 2002 edi-
na plačilna valuta v drža-
vah evropske zveze, z iz-
jemo Velike Britanije, 
Danske, Švedske in Grči-
je. 

Evro so članice uvedle ja-
nuarja 1999, po dobrih dveh 
letih obstoja evra kot obra-
čunske denarne enote, pa bo-
do novi bankovci in kovan-
ci zdaj zamenjali nacional-
ni denar. Že s 1. januarjem 
pride evro v obtok in bo po-
stal veljavno plačilno sreds-
tvo poleg nacionalnih valut 
članic denarne unije, 1. ju-
lija prihodnje leto pa bo evro 
postal edino uradno plačil-
no sredstvo v državah člani-
cah denarne unije. Nemška 
marka se poslavlja 28. fe-
bruarja pr ihodnje leto, že 
mesec dni prej bo »na sme-
tišče zgodovine« romal ni-
zozemski gulden, 9. februar-

ja irski funt , 17. februarja 
francoski franki, 28. februar-
ja pa še grške drahme, špan-
ske pezete, italijanske lire, 
luksemburški franki, avstrij-
ski šilingi, portugalski esku-
di, finske marke in belgij-
ski frank. 

Naštete nacionalne valute 
bo do datuma dokončne uved-
be evra mogoče menjati v 
vseh bankah, zatem le še v 
nacionalnih bankah in sicer 
kovance eskudov do konca 
leta 2002, drahme v kovan-
cih še 2 leti, luksemburške 
franke do konca leta 2004, 
kovance francoskih frankov 
še 3 leta, kovance guldnov do 
leta 2007, še deset let pa ban-
kovce drahem, finske marke, 
lire, francoskih frankov, 20 
let bankovce eskudov in do 
leta 2032 bankovce guldnov. 

Kaj pa 
Slovenija? 

Po oceni Evropske komi-
sije nobena od kandidatk za 
članstvo, vključno s Sloveni-
jo, ob vstopu v unijo ne bo 
pripravljena na uvedbo evra. 
Ko bodo kandidatke spreje-
te in bodo dokazale, da so 
sposobne trajno izpolnjeva-
ti kriterije, pa bodo lahko 
evro uvedle kot edino plačil-
no sredstvo. Slovenija bo ta-
ko v denarni uniji začela so-
delovati po vstopu v evrop-
sko zvezo, po dveh letih pa 
bo evro lahko uvedla, če bo 
izpolnjevala vse zahtevne kri-
terije. 

Ker je po ocenah bančnih 
strokovnjakov doma, v no-
gavicah in predalih, še zelo 
veliko deviz, zlasti nemških 
mark, šilingov in podobnih 
valut, je zanimivo zlasti, ka-
ko bodo menjavali tu je va-
lute v domačih bankah. 

Za prihranke na deviznih 
računih ali deviznih hranil-
nih knjižicah težav ne bo. 31. 
decembra letos jih bodo 
banke avtomatično spreme-
nile v evro, pri čemer bodo 
upoštevale z uredbo Sveta EU 
predpisana menja lna raz-
merja za posamezno valuto. 
Menja lno razmer je med 
evrom in nemško marko zna-
ša 1:1,95583. Od 1. januar-
ja do 28. februarja 2002 bo-
do banke še vedno brezplač-
no zamenjevale bankovce va-
lut članic denarne unije v 

.evre, če bodo ti šli na deviz-
ni račun. Ob gotovinski me-
njavi pa boste že morali pla-
čati provizijo. Banke zato 

'p r iporočajo s t rankam, da 
položijo valute, ki jih hra-
nijo doma, na svoje devizne 
račune pred koncem leta 
2001. 

Po 28. februarju bodo na-
cionalne valute držav evro ob-
močja dokončno umaknjene 
iz obtoka in evro bo postal 
edino zakonito plačilno sreds-
tvo. Menjava valut iz evro ob-
močja bo v slovenskih ban-
kah predvidoma trajala do 30. 
junija 2002, zatem bo menja-
va možna le še pri centralnih 
bankah posameznih držav 
(nemške marke, npr., bo mo-
goče v evre zamenjati le še v 
nemški centralni banki). 

In V Banki 
Celje 

Tudi Banka Celje je preko 
Odbora za poslovanje s pre-
bivalstvom pri Združenju 
bank Slovenije, vključena v 
Program zamenjave evro ban-
kovcev in kovancev. Zložen-
ka »Evro« bo na razpolago pri 
bančnih okencih najkasneje 
do 15. oktobra. V Banki Ce-
lje je tudi imenovana delov-
na skupina za projekt evro, 
ki pripravlja ustrezno infor-
macijsko podlago za konver-
tiranje iz nacionalnih valut 
članic evropske denarne unije 
v evro, ki se bo zgodila 31. 
decembra na vseh računih 
komitentov. 

»Komitenti bodo o izvede-
nem konvertiranju obvešče-
ni - po aktivnih računih z do-
pisi, po pasivnih računih pa 
iz sredstev javnega obvešča-
nja,« je povedala Darinka 
Frelih, pomočnica direktor-
ja sektorja poslovanja s pre-
bivalstvom v Banki Celje. 

Sicer pa tudi v Celju neka-
teri občani že iščejo podrob-
nejše informacije o načinu in 
pogojih menjave, v banki pa 
pričakujejo več vprašanj v ob-
dobju, ko bo stopnjevano ob-
veščanje v javnih medijih. 

Zamenjavo bodo tudi 
enotah Banke Celje opravi 
skladno s programom uvi 
janja evra. Od 1. januarja d 
28. februarja, to je v obdobj 
»dvojnega obtoka«, bodoi 
obtoku tako evro bankoV 
in kovanci kot tudi banko 
ci in kovanci valut drži 
evropske denarne unije. I 
28. februarju bodo nacioni 
ne valute držav članic deni 
ne unije dokončno umakni 
ne iz obtoka, kar bo poraj 
nilo, da bo v slovenskih bd 
kah do 30. junija sicer ! 
možno opraviti zamenjav 
vendar bo ta sprejeta-v »i 
kaso«. 

»Pri menjavi gotovina - § 
tovina (npr. marke za evre 
bo banka zaračunavala p^ 
vizijo, ki bo nižja od 1. j; 
nuarja do 28. februarja in vi 
ja do 30. junija. Količine^ 
menjave gotovina - goto< 
na še nismo planirali, v9 
kakor pa imamo v planif' 
nem sistemu oskrbe z go|' 
vino varovalo, ki nam bi 
primeru velikega povpra^ 
vanja omogočilo pravočasf 
oskrbo us t reznih kolibi 
evro bankovcev in kov^ 
cev,« je še povedala Darf 
ka Frelih. 

BRANKO :TAMEJCÍ 

Evro v Sloveniji zaenkr 
še ne bo veljal, saj Slovel 
ja še ni niti članica evro 
ske zveze niti evropske d 
narne unije. Evra v Slov 
ni j i tako ni pričakovati pr( 
letom 2005 ali 2006. Mu 
gi se ob tem sprašujejo, a 
je bolje devizne prihrani 
zamenjati v ameriške doli 
je ali v evro. Odločitev b 
seveda, osebna, trenutnoj 
evru, kljub temu, da je и 
va valuta, na katero se 1 
še treba privaditi, kaže di 
bro. Napovedujejo, da » 
bi do konca leta doseg 
vrednost 0,98 dolarja za« 
evro, trenutno menjali 
razmerje pa je 0,90 $ i 
evro. 

Z OPĆINSKIH SVETOV 
Ne medobčinskemu 

sodelovanju 
ŠENTJUR - Občinski svetniki so zavrnili 

vključitev v Skupnost in Združenje občin Slo-
venije. Skozi SOS in ZOS skušajo posamez-
ne občine v sodelovanju s tistimi, ki imajo 
sorodne probleme, uveljaviti svoja stališča 
v dialogu z državo. V SOS je vključenih 107 
slovenskih občin, glede na velikost in s tem 
povezano problematiko pa so občine razde-
ljene v 3 sekcije. ZOS je številčno skrom-
nejše in vključuje 41 občin, vzpodbuja pa 
sodelovanje med manjšimi slovenskimi ob-
činami. V Šentjurju so občinski svetniki me-
nili, da članstvo v nobenem od interesnih 
združenj občini ne bi prineslo bistvenih ugod-
nosti. 

Zaščita vodnega vira 
ŠENTJUR - Brez posebne razprave oziro-

ma dodatnih predlogov in pripomb so ob-
činski svetniki sprejeli o zaščiti vodnega vi-
ra Vrtina VL -1 /81 v Loki pri Žusmu. V njem 
so natančno določeni pogoji zavarovanja na-
jožjega, ožjega in širšega varstvenega pasu 
vodnega vira. 

Dražji žalski vrtci 
ŽALEC - Od 1. oktobra so žalski vrtci dražji 

za sedem odstotkov. Približno dve tretjini 
žalskih staršev, katerih otroci obiskujejo pro-
gram v oddelkih drugega starostnega obdobja, 
naj bi po novem odšteli nekaj manj kot 52 
tisoč tolarjev, vendar pa podatki kažejo, da 
je več kot dve tretjini staršev uvrščenih v spod-
nje tri plačilne razrede, torej plačujejo 30 
ali manj odstotkov navedene cene. 

Zelena luč za čistilno 
ŽALEC - Svetniki so sprejeli načrtovano 

posodobitev in dograditev čistilne naprave 
Kasaze, podoben sklep pa morajo sprejeti 
tudi v drugih spodnjesavinjskih občinah. V 
začetku se sklep nanaša le na nadaljnjo pri-
pravo dokumentacije, po prvih predračunih 
pa bo dograditev čistilne naprave Kasaze spod-
njesavinjske proračune obremenila za krepko 
milijardo tolarjev. (US) 

Čakajoč na državo 
SLOVENSKE KONJICE - Za odpravo po-

sledic toče v letu 2001 so iz proračunske re-

zerve predvideli pomoč v višini 1.122.350 to-
larjev. Deležni naj bi je bili oškodovani kmetje 
z območja Ličence z okolico, ki jim kmetijs-
tvo predstavlja edini in osnovni vir dohod-
kov ter le za površine posejane s poljščinami. 
Svetniki so predlog podprii, drugo obravna-
vo pa preložili do takrat, ko bo znano, kolik-
šna bo pomoč iz državnega proračuna po su-
ši in toči v letu 2001. (MBP) 

Po enem letu dražji 
vrtec 

NAZARJE - V občini, kjer so med prvimi 
v Zgornji Savinjski »odcepili« vrtec od W Z 
Mozirje in ga priključili k šoli, so se svetni-
ki strinjali z 10-odstotno podražitvijo vseh 
programov. Kljub temu pa je nazarski vrtec 
še vedno med cenejšimi, saj lani niso povi-
šali ekonomskih cen. (US) 

Poslovni center za 
občino 

TABOR - Svetniki so sprejeli projektno 
dokumentacijo Inženiring biroja iz Maribo-
ra, po kateri je predvidena gradnja poslov-
nega centra v središču Tabora, v zgradbi, v 
kateri je bila nekdaj gostilna. Zgradba je že 
občinska last, vendar jo bodo porušili in zgra-
dili novo stavbo, v kateri bodo tudi občinski 
prostori. Investicijo ocenjujejo na 76 mili-
jonov tolarjev. (US) 

Kdo bo upravljal s 
stanovanji? 

ŠMARJE PRI JELŠAH - V Občini Šmarje 
pri Jelšah se po ukinitvi Stanovanjskega sklada 
vse bolj kažejo potrebe po upravljavcu ne-
premičnin z več enotami oziroma lastniki. 
To določa tudi Stanovanjski zakon iz leta 
1991, po katerem naj bi omenjene nepre-
mičnine dobile upravljavca najkasneje do 
začetka prihodnjega leta. Prav zato so se šmar-
ski svetniki odločili, da na eni od prihodnji 
sej izberejo najprimernejšega ponudnika na 
tem področju. Na seji občinskega sveta pre-
tekli teden je tako dejavnosti Stanovanjske 
zadruge Atrij iz Celja predstavil njen direk-
tor Radovan Cink, ki pa je na vprašanje o 
tem, ali bi Atrij hkrati z upravljanjem sta-
novanj v Šmarju prevzel tudi nekdanje de-
lavce sklada, odgovoril negativno. (BoJ) 



I KOMENTIRAMO 
Kazen za vestne? 
5 sprejetjem rebalansa le-
injega proračuna so v Laš-
0 uskladili prihodke in od-
like ter s tem umirili ka-
leč na tehtnici občinske 

« ^ajne nekaj pod 1,4 mili-
fde tolarjev. 
Rebalans občinskega pro-
lana v Laškem spominja 
[družinsko kolobocijo, ko 
fok z januarjem pričakuje 
iladitev svoje žepnine z 
dstjo življenjskih stroškov«, 
starši šele čez nekaj mese-
)!povedo, da mu to sicer res 
ipada, da pa bo moral tudi 
¡n bolje poskrbeti za svoje 
ihodke. Da bo, denimo, mo-
1 namesto enkrat dnevno, 
led odnašati dvakrat, da se 
II bo izpad poznal v žepni-
, če bo posesal stanovanje 
ШО vsak drugi dan,... Nauk 
i sam ne poskrbiš in pobe-
i čimveč denarja, kjer ga 
Шо, tudi na »pomoč« ne mo-
i v celoti računati, 
laščani so bili na Celjskem 
îd prvimi, ki so sprejeli 
oračun za leto 2001, saj so 
! pod streho spravili že de-
nbra lani. Ker so v mini-
'stvu za finance letošnja iz-
dišča za izračun primer-
'porabe oblikovali šele mar-
, je jasno, da vseh meril za 
lotavljanje lastnih prihod-
V niso upoštevali. Čeprav 
JI je država priznala za de-
tino višji znesek primerne 
rabe na prebivalca, celot-
I razlike Laščani le ne do-
^dobili. Namesto izračuna-
ifi dodatnih 68 milijard to-
rjev se bo v laško blagajno 
Ueklo le 16 milijončkov. 
Zakaj? Ker Laščani za le-
^ niso v celoti izkoristili vseh 
Hencialnih lastnih prihod-
fy - zlasti iz naslova nado-
Iesí í7 za uporabo stavbne-
izemljišča, prihodkov od ko-
malnih taks, koncesijskih 
tjatev, pristojbin in drugih 
ihodkov - jim država odre-

kla slabih 52 milijonov to-
larjev, do katerih bi bili upra-
vičeni. Kot pojasnjuje Boja-
na Kustura iz oddelka za fi-
nance in proračun, so do viš-
jega zneska primerne pora-
be na prebivalca v Laškem 
upravičeni zaradi stroškov 
pomoči na domu, subvencio-
niranja stanarin, stroškov 
šolskih prevozov na nevarnih 
poteh in obveznosti financi-
ranja predšolske vzgoje, to-
rej dejavnosti, ki jih imajo 
vzorno organizirane, a de-
nar zanje dobivajo tudi v ob-
činah, kjer programa pomo-
či na domu sploh ne pozna-
jo... Pritožbam Laščanov, da 
se mora višina nadomestila 
za uporabo stavbnega zem-
ljišča decembra določiti za ce-
lotno prihajajoče leto in da 
soga, upoštevaje inflacijo, po-
stavili na zgornjo, preteklo 
leto še dovoljeno mejo, drža-
va ne prisluhne. Prav tako 
tudi ne opozorilom, da so po-
tencialni prihodki iz naslo-
va komunalnih taks pretira-
ni in močno vprašljivi, saj 
zadnje čase kar nekaj odlo-
kov, s katerimi so v sloven-
skih občinah dodatno breme-
nili svoje občane, ni vzdrža-
lo presoje ustavnih sodnikov. 

In epilog? Vestnost se ne 
obnese vselej. Laščani, ki so 
se hoteli izogniti prenekate-
remu zapletu javnofinančnih 
tokov v obdobju začasnega fi-
nanciranja, bodo letos poteg-
nili krajšo. Bo bolje prihod-
nja leta, zdaj ko imamo dr-
žavni proračun zakoličen za 
obdobje dveh let? Morda, a 
le, če bodo v ministrstvu za 
ftnance poskrbeli za pravo-
časna in jasna navodila, zla-
sti pa, če bodo sprejeta med-
ia veljala za naprej in se pra-
vila igre ne bodo spreminja-
la potem, ko seje le-ta že za-
čela. 

IVANA STAMEJČIČ 

Kraljevski obisk 
Včeraj sta na uradni obisk v Slovenijo dopotovala 
^ s k a kraljica Margaretha II. in princ soprog. Gosti-
Hj uradnega obiska je Predsednik Republike Sloveni-
! Milan Kučan. 
V uradni del obiska sodi tudi- današnji obisk soproga 
anske kraljice v Gorenju, kjer ga bo okoli poldneva spre-
Í predsednik uprave Gorenja Jože Stanič s sodelavci. Gostu 
odo pokazali razstavni prostor družbe in ga popeljali na 
fatek ogled najnovejših proizvodnih obratov, obisk pa se 
o zaključil s pogovorom z vodstvom družbe, kjer bodo 
ajveč pozornosti namenili Gorenjevemu položaju na dan-
tern tržišču in sodelovanju, zlasti s podjetjem Danfos. 

SB 

Slozm zupam 
^ Celju so se v ponedeljek sestali župani celjske regije, 
'govarjali so se o ustanovitvi javnega zavoda Regij-
0 višje in visokošolsko središče. 
Pismo o nameri o ustanovitvi regijskega študijskega sre-
^a v Celju je doslej podpisalo sedem občin, preostale pa 
1 bi to obravnavale na sejah občinskih svetov do 8. no-
tnbra. Dogovorili so se tudi za način financiranja tega 
'dišča. Tako naj bi Mestna občina Celje prispevala 40 od-
'tkov potrebnega denarja, Mestna občina Velenje 30 od-
itkov, ostale občine celjske regije pa še preostalih 30 od-
t̂kov. Ko bo sprejet nacionalni program visokega šolstva 

Publike Slovenije, naj bi se prispevek vseh zmanjšal pre-
^ sorazmerno prispevku države. Župani so se strinjali tu-
s tem, da sedež omenjenega središča postane Celje. Se-
'nka se je udeležil tudi celjski državnozborski poslanec 
Slavko Gaber. NGL 

Razpuščen svet 
v Šentjurju? 

Kljub opozorilom Urada za lokalno sa-
moupravo, da morajo v Šentjurju krovna 
občinska akta, občinski statut in poslov-
nik, uskladiti z veljavno zakonodajo, to 
občinskim svetnikom tudi v vnovičnem 
poskusu ni uspelo. Če do uskladitve v Šent-
jurju ne bo prišlo, se lahko v skrajnem 
primeru zgodi, da bodo imeli v občini lo-
kalne volitve v občinski svet nekaj mese-
cev pred ostalimi v Sloveniji. Državni zbor 
RS lahko namreč na vladni predlog (po 
90.b členu Zakona o lokalni samoupra-
vi) v tem primeru razpusti občinski svet. 

V razpravi o predlaganih spremembah in 
dopolnitvah Statuta Občine Šentjur se je za-
taknilo pri členu, ki določa, s kakšno veči-
no se sprejema občinski proračun. Zlasti v 
svetniški skupini LDS so prepričani, da je za 
sprejem tako pomembnega odloka, kot je 
tisti, ki določa vsakoletno poslovanje in gos-
podarjenje v občini, potreben čim širši kon-
senz. Zanj pa je primernejša kvalificirana 
kot navadna večina, s katero naj bi po pred-

laganih spremembah sprejemali prav vse od-
ločitve v občini. Za sprejem predlaganih spre-
memb in dopolnitev statuta je zmanjkal en 
glas, zato zatem svetniki z obravnavo Po-
slovnika Občinskega sveta Občine Šentjur 
sploh niso začeli. 

Dejstvu, da je treba najvišja občinska akta 
uskladiti z veljavno zakonodajo, se v Šentjur-
ju ne bodo mogli izogniti. Kot pojasnjuje žu-
pan Jurij Malovrh, bodo predlagane spre-
membe in dopolnitve občinskim svetnikom 
v presojo ponudili še enkrat, v novembru. Če 
tudi takrat ne bodo šla »skozi« vsaj v prvem 
branju, bo na potezi država. Iz Urada za lo-
kalno samoupravo, ki deluje znotraj mini-
strstva za notranje zadeve, so namreč Šent-
jurčane že junija opozorili, da morajo v za-
konsko določenem roku 45 dni uskladiti oba 
akta z veljavno zakonodajo, zlasti z zakoni o 
lokalni samoupravi, o javnih financah in o 
nezdružljivosti opravljanja javne funkcije s 
pridobitno dejavnostjo. Slednje pa že krep-
ko zamujajo... IVANA STAMEJČIČ 

Zupančiču 
nagrada za 
življenjsko 

delo 
Dolgoletni ravnatelj Prve 

gimnazije Celje Jože Zupan-
čič, to funkcijo opravlja že 
od leta 1976, je v torek zve-
čer prejel nagrado za živ-
ljenjsko delo. 

V Narodni galeriji v Ljub-
ljani mu jo je podelila mi-
nistrica za šolstvo, znanost 
in šport dr. Lucija Čok. Jo-
že Zupančič pedagoško de-
lo opravlja že skoraj 35 let. 
Vrsto let je bil profesor na 
celjski gimnaziji, nekaj let 
pa tudi ravnatelj osnovne šole 
Štore. Cenjen je tudi v stro-
kovnih krogih na državni 
ravni. Tako je bil več let 
predsednik strokovnega sve-
ta za družboslovne predme-
te. Po njegovem predlogu so 
ukinili predmete samouprav-
ljanje s temelji marksizma, 
osnove tehničnega praktiku-
ma ter obrambo in zaščito 
ter jih nadomestili z več je-
zikovnimi in naravoslovni-
mi predmeti. Jože Zupančič 
je bil med drugim tudi vod-
ja skupine pri novem pred-
metniku gimnazije. NGL 

Partizanska Creta 
praznovala 

Lepo in toplo vreme je mi-
nulo soboto na Čreto na 
Dobrovlje privabilo več sto 
borcev in mladine iz Spod-
nje in Zgornje Savinjske 
doline. Udeležili so se pro-
slave v počastitev 60-let-
nice prve frontalne bitke 
s lovenskih partizanov z 
okupatorjevo vojsko, ok-
tobra leta 1941. 

Zbrane sta najprej poz-
dravila predsednik OZ ZZB 
NOE Rado Cilenšek in žu-
pan občine Vransko ter po-
slanec v državnem zboru 
Franci Sušnik, osrednji go-
vor pa je imel podpredsed-
nik OZ ZB NOB Vili Petek, 
ki je orisal bitko L Štajer-
skega bataljona in poudaril 
pomen te bitke, ki je odjek-

nila v vsej Evropi. Prva dob-
ljena bitka partizanov je bila 
za okupatorja in njegovo ta-
kratno moč nezaslišano de-
janje v njihovem rajhu, za 
svobodoljubne ljudi okupi-
rane Evrope pa pravo heroj-
sko dejanje. V nadaljevanju 
je Ludvik Zupane Ivo izro-
čil prapor I. Štajerskega ba-
taljona Viliju Petku in ga bo-
do odslej hranili v zgodo-
vinsko etnološki zbirki v 
graščini Prebold, podelili so 
24 pr iznanj praporščakom 
Spodnje in Zgornje Savinj-
ske dol ine. V ku l tu rno 
umetniškem programu so 
sodelovah Pihalni orkester 
TT Prebold, MPZ KD Bra-
slovče, harmonikarj i iz Ra-
ven in učenci OŠ Vransko. 

T. TAVČAR 

Prvo srečanje 
vojnih veteranov 
v Lokrovcu, kjer je bil 

nekoč vadbeni center Te-
ritorialne obrambe, danes 
pa ima tam sedež celjsko 
Kinološko društvo, se je v 
soboto na prvem srečanju 
zbralo nekaj več kot sto ve-
teranov vojne za Sloveni-
jo. Pripravilo ga je Zdru-
ženje veteranov celjskega 
območja, ki šteje okoli 650 
članov. 

Kot je dejal slavnostni go-
vornik mag. Viki Krajne, 
je bilo sobotno druženje pri-
ložnost zahvaliti se vojakom 
za njihov prispevek k osa-
mosvajanju Slovenije, ker 
je na to po vojni za Slove-
nijo pozabil storiti sloven-
ski državni vrh. Viki Krajne, 
nekdaj poveljnik Teritorial-
ne obrambe Zahodnoštajer-
ske pokrajine obžaluje, da 
zgodovinski spomin na ob-
dobje osamosvojitvene voj-

ne že peša in da jih ni ma-
lo, ki se do tega obdobja slo-
venske zgodovine obnašajo 
omalovažu joče . »Goreči 
dvomljivci, ki trdijo, da to 
ni bila vojna, so jo doživ-
ljali pred televizi jskimi 
ekrani ali na počitnicah v 
Avstriji,« je dejal Viki 
Krajne. 

Vojniški župan Beno Po-
dergajs je veterane povabil 
na podobno srečanje prihod-
nje leto v Vojnik. Srečevali 
naj bi se tradicionalno, če-
tudi doslej po besedah Vi-
lija Skrta, predsednika ob-
močnega združenja vetera-
nov, to ni bilo mogoče za-
radi pomanjkanja denarja. 
»Kar precej je bilo tudi le-
tos podjetij , ki na prošnjo 
po denarni pomoči za orga-
nizacijo srečanja niso niti 
odgovorila.« 

NGL 

POSVETU 
Vojna жа mir 
KABUL, 9. oktobra - V 

napadih ZDA na cilje tali-
banskih sil v Afganistanu je 
bilo doslej ubitih več deset 
ljudi, med njimi tudi štirje 
uslužbenci Agencije ZN za 
razminiranje v Afganistanu. 
Po poročanju iranske tiskov-
ne agencije IRNA naj bi bil 
v ameriških napadih ubit tu-
di poveljnik talibanskih 
enot protiletalske obram-
be. 

Medtem pa so v torek v 
ZDA odkrili že tretji primer 
okužbe z vraničnim prisa-
dom, zato se med Ameri-
čani širi strah, da gre za ob-
liko terorističnega napada, 
česar v torek ni izključil niti 
Zvezni preiskovalni urad 
FBI. 

Ameriške sile so sicer ta-
libanske cilje v torek prvič 
napadle tudi podnevi. Ame-
riška vojaška letala obstre-
ljujejo oporišča talibanov, 
najmočneje v Kandaharju na 
jugu Afganistana in območ-
je mesta Majvand, kjer naj 
bi bilo oporišče glavnega 
osumljenca za teroristične 
napade na ZDA 11. septem-
bra, Osame bin Ladna-. 

Medtem so se nadaljeva-
li spopadi med talibanski-
mi silami in enotami opo-
zicijskega Severnega zavez-
ništva na severu Afganista-
na, blizu meje s Tadžikista-
nom, predvsem v mestu 
Kanduz, blizu strateško po-
membnega talibanskega 
oporišča Mazar-i-Šarif. Te-
ga so silovito napadla tudi 
letala zavezniške koalicije. 

ZDA po zračnih napadih 
na Afganistan po pisanju ča-
snika Washington Post na-
črtujejo, da bodo do konca 
tedna v osrednjo Azijo po-
slale dodatne kopenske eno-
te. Naslednja faza predvi-
deva namestitev »pomem-
bnega števila dodatnih ko-
penskih enot«, a ne gre za 
začetek konvencionalne ko-
penske ofenzive proti Afga-
nistanu, je objavil omenje-
ni časnik, ki se sklicuje na 
Pentagon. Vojaki pa naj bi 
med drugim skrbeli za va-
rovanje meje z Uzbekista-
nom, nadzorovali letališča 
ali zaprli območja, kjer naj 
bi se skrivali teroristi. 

V številnih mestih po sve-
tu, predvsem v musliman-
skih državah, pa medtem 
potekajo množični protesti 
proti ameriškim napadom 
na Afganistan. V spopadih 
med policijo in protestni-
ki v mestu Kušlak, kakih 20 
kilometrov severno od Kve-
te na zahodu Pakistana, so 
bile v torek ubite tri osebe. 
Protestniki so izražali nas-
protovanje ameriškim na-
padom v Afganistanu. Več 
kot 10 tisoč muslimanov pa 
je proti ameriški akciji v Af-
ganistanu protestiralo v juž-
nofilipinskem mestu Mara-
wi. Protesti so potekali tu-
di v indonezijski prestolnici 
Džakarta, kjer je policija z 
vodnimi topovi in solziv-
cem razgnala kakih petsto 
islamskih demonstrantov, 
ki so protestirali pred ame-
riškim veleposlaništvom. 



Gorenje 
se bo 
širilo 

Delniška družba Gorenje 
je v Šoštanju kupila zem-
ljišče bivše Tovarne usnja 
Šoštanj. 

Od Industrije usnja Vrh-
nika so kupili 55.000 kva-
dratnih metrov zemljišča s 
pripadajočimi objekti, ra-
zen upravne zgradbe, z Ob-
čino Šoštanj pa so hkrati 
sklenili menjalno pogodbo. 
Z njo so del kupljenega zem-
ljišča, ki meji na staro je-
dro Šoštanja, prepustili ob-
čini, v zameno pa je občina 
Gorenju prepustila zemljiš-
če, ki s kupljenimi zemljišči 
bivše Tovarne usnja Šoštanj 
predstavljajo zaokroženo 
celoto. 

Gorenje naj bi na tej lo-
kaciji zgradilo nove proi-
zvodne, poslovne in trgovin-
ske objekte, vendar razvija-
lo zlasti dejavnosti, ki ne so-
dijo na področje proizvod-
nje velikih gospodinjskih 
aparatov. Z rušitvijo objek-
tov in ekološko sanacijo 
zemljišča, ki jo mora Gore-
nje izpeljati, preden bodo 
tam pričeli razvijati svoje de-
javnosti, bo Občina Šoštanj 
končno rešila dolgoletno 
problematiko zapuščenega 
kompleksa bivše tovarne us-
nja. 

V Gorenju pojasnjujejo, 
da gre zlasti za naložbo v 
prihodnost in da konkret-
nih načrtov, kaj bodo gra-
dili na zemljišču, ki ga mo-
rajo poprej infrastrukturno 
urediti, še nimajo. Ena od 
možnosti je, da bodo pro-
stor namenili razvoju svo-
je družbe Notranja oprema, 
možno je tudi, da bodo tja 
selili skladiščne ali kakšne 
druge prostore z obstoječe 
lokacije in s tem pridobili 
prostor za razvoj Gospodinj-
skih aparatov. Zanesljivo pa 
naložbe pred letom 2003 ne 
bo. BS 

Americani nad 
Turšico mačico? 

Ponudba iz New Yorka se zdi zaposlenim precej prenizka 
Celjsko podjetje Hotel Tlirška mačka 

d. o. o. je iz ZDA dobilo ponudbo za 
nakup njihovih delnic. Za njo stoji-
ta Slovenca, brata Macela, ki se očit-
no zanimata za celjsko gostinstvo, 
saj je to že njun drugi poskus naku-
pa enega od celjskih gostinskih pod-
jetij. Vodstvo in zaposleni v Hotelu 
Turška mačka pa menijo, da je po-
nujena cena izrazito prenizka. 

Podjetje Hotel Turška Mačka se je 
lastninsko preoblikovalo leta 1997 in 
takrat spremenilo tudi ime. Iz nekda-
njega gostinskega podjetja NA NA, ki 
je bilo ustanovljeno leta 1954 po na-
cionalizaciji gostinskih lokalov NA NA 
in Dalmacija, so ga 1997, po konča-
nem denacionalizacijskem postopku 
slaščičarne NA NA na Stanetovi ulici v 
Celju, spremenili v podjetje Hotel Turš-
ka mačka. Denacionalizacijski upravi-
čenec je namreč menil, da je ime NA 
NA prav tako v lasti družine Šeligo. 

Danes ima podjetje Hotel Turška mač-
ka pet lokalov: Vrtnico, Turško mač-
ko, Pivnico Koper ter na novi lokaciji 
slaščičarno NA NA in ob njej kavarno 
Mignon. Dobrih 49 odstotkov lastniš-
kih deležev imajo zaposleni, preosta-
nek pa je v lasti pooblaščenih investi-
cijskih družb. 

Podjetje ima v lasti tudi depandanso 
na Rogli in počitniški objekt v Tijesnem 
pri Šibeniku. Po besedah direktorice 
Marije Cigoj je bil njen predlog na skupš-
čini družbe, da objekta odprodajo, a 
so družbeniki PID temu nasprotovali, 
četudi dopuščajo možnost, da bi kdaj 
v prihodnje, če bo za poslovanje pod-
jetja potrebno, to tudi storili. 

Podjetje je po zaključnem računu la-
ni poslovalo z 29 milijoni tolarjev iz-
gube, kar po besedah direktorice ni kri-
tično. Seveda pa s poslovnim rezulta-
tom niso zadovoljni. »Slabši poslovni 
rezultat pripisujemo slabši likvidnosti, 
izjemno slaba je kupna moč, kar se pri 
našem poslovanju še kako pozna. Stroš-
ki osnovnega materiala in storitev na-
raščajo, naše poslovanje pa je absolut-

no v skladu z veljavno zakonodajo, za-
radi česar se to pogosto pozna na slab-
šem poslovnem rezultatu. Zaradi sla-
be kupne moči si ne moremo privošči-
ti dviga cen, pojavlja pa se tudi nelojal-
na konkurenca, ki nudi malice in kosi-
la po tako nizkih cenah, ki jih mi, ker 
poslujemo absolutno po črki zakona, 
ne zmoremo zagotavljati. Poleg tega v 
mestu kot gobe po dežju rastejo gostinski 
lokali. Še posebej tam, kjer je naše go-
stišče Vrtnica. Vse manj je tudi poslov-
nih kosil v hotelu Turška mačka,« pra-
vi Cigoj e va. 

Kljub vsemu v podjetju redno izpla-
čujejo plače. Res da so jih za 10 odstot-
kov znižali in res, da letos zaposlenim 
še niso izplačali regresa. »Ali ga do kon-

ca leta bomo, je odvisno od poslovanja 
podjetja.« Nikogar doslej še niso od-
pustili in tega tudi ne nameravajo, pra-
vi direktorica. »Zaloge, kot smo jih imeli 
včasih, si danes ne ustvarjamo več v to-
likšni meri kot nekoč, ker so se spre-
menili pogoji poslovanja, zato racio-
nalno kupujemo vse potrebno pri več-
jih dobaviteljih. Poslovodje pa od manj-
ših dobaviteljev nabavljajo sproti, v skla-
du z odredbo o dovoljenem blagajniš-
kem maksimumu.« 

V podjetju se zavedajo, da se utegne 
zgoditi, da se bo v prihodnje lastništvo 
spremenilo. Te dni so zaposleni že pre-
jeli ponudbo bratov Zorana in Dani-
jela Mácele, ki želita podjetje Hotel 
Turška mačka kupiti v celoti. Zoran ži-
vi v Radečah in se ukvarja z nepremič-
ninami, kot pravi sam, Danijel, ki bi 
želel podjetje kupiti, pa živi v New Yor-
ku. S čim se ukvarja, nam Zoran ni že-
lel povedati. Povedal je le, da si ne obe-
ta, da bo nakup uspel. Delavci imajo 
preveč pomislekov, pravi. Mimogrede 
je navrgel, da sta z bratom podoben na-
kup načrtovala tudi z gostinskim pod-
jetjem Majolka, a prav tako neuspešno. 
»Ker so delavci preveč sikali«, je izjavil 
prostodušno v telefonskem pogovoru. 

Delavci podjetja Hotel Turška mač-
ka nad prodajo svojih deležev bratoma 
Macela niso navdušeni. Kot pravijo za-
to, ker je ponujena cena absolutno pre-
nizka. Za nakup podjetja, ki ima naj-
več bogastva v nepremičninah, sta pri-
pravljena odšteti le 50 milijonov tolar-
jev, kar je tretjina nominalne vredno-
sti, tržna vrednost pa je zagotovo mno-
go višja, zagotavlja vodstvo podjetja. 
Zoran Macela si s tem ne beli glave: 
»Kakor hočejo, mi jim ponujamo za de-
leže vsaj nekaj denarja, če nočejo, bo-
va pa z bratom šla drugam.« Silno ga je 
tudi zanimalo, od kod nam informaci-
je o njuni ponudbi? Dejal pa le še to, da 
se brat ne namerava iz New Yorka vr-
niti v domovino. »On bi dal denar, jaz 
pa bi zadevo upravljal«, je še razložil 
in voščil lep dan. 

NATAŠA GERKEŠ LEDNIK 

Marija Cigoj 

Bog pomaga, če 
se sam znajdeš 
Šentjur je v petek obiskal predsednik Gospodarske 

zbornice Slovenije Joško Čuk. Predstavnikom območ-
ne obrtne zbornice ter šentjurskega gospodarstva je spre-
govoril o aktualnih razmerah ter razvojnih vizijah gos-
podarstva v občini, regiji in državi, srečanja pa sta se 
udeležila tudi direktor celjske območne enote Zavaro-
valnice Triglav Janko Mirnik ter direktor Regionalne 
razvojne agencije Boris Klančnik. 

Klančnik je Šentjurčane opozoril, da je preko progra-
mov Savinjske statistične regije mogoče priti do denarja 
za sofinanciranje posameznih dejavnosti - res pa je, da 
morajo v Šentjurju kandidirati s pripravljenimi progra-
mi. Ali bo v Šentjurju, ki velja za gospodarsko slabo razvi-
to občino, v prihodnjih letih le prišlo do razcveta, je torej 
v največji meri odvisno prav od Šentjurčanov in njihove 
podjetnosti. Zato je tudi zaskrbljujoče, da se je petkovega 
srečanja udeležilo razmeroma malo obrtnikov. Prav sled-
nji so po besedah župana Jurija Malovrha v Šentjurju 
med tistimi, ki najbolj glasno opozarjajo na slabe pogoje 
ter težave pri svojem delu. 

V Šentjurju so si od delovnega srečanja s predsednikom 
GZS nadejali tudi konkretnih obetov za razvoj gospodars-
tva v občini. Kot je znano, je zadnji stečaj podjetja Tolo, 
ko je konec junija brez dela ostalo blizu 180 ljudi, še do-
datno omajal že tako dokaj skromno gospodarsko podo-
bo občine. A več od nasvetov v slogu: »Pomagaj si sam in 
bog ti bo pomagal« tokrat v Šentjurju niso dobili. IS 

Regija proti vladi 
Savinjska regija zahteva, naj država izpolni obveznosti 

iz zakona o skladnem regionalnem razvoju 
župani vseh 32 občin 

celjske regije so končno in 
najbrž tudi prvič stopili sku-
paj. Parlament in druge pri-
stojne predstavnike države 
so v en glas opozorili, da 
vlada s proračunom, ki ga 
predlaga za leti 2002 in 
2003, krši zakon o sklad-
nem regionalnem razvoju 

Zakon, ki je bil sprejet le-
ta 1999, vladi namreč nala-
ga, da mora v proračunskem 
memorandumu določiti po-
litiko ter obseg sredstev in vr-
sto regionalnih razvojnih 
spodbud. Denarja ne sme biti 
manj kot 0,5 odstotka bruto 
domačega proizvoda v prvem 
proračunskem letu po spre-
jemu tega zakona in ne manjši 
od enega odstotka bruto do-
mačega proizvoda za vsako 
nadaljnje leto. »Teh sredstev 
v predlogu proračuna za pri-
hodnji dve leti ni, vlada ozi-

roma njeni organi pa niso iz-
polnili tudi vrsto drugih do-
ločb, h katerim jih zavezuje 
zakon. Tako na primer nista 
sprejeta strategija regional-
nega razvoja Slovenije in Pro-
storski plan. Po drugi strani 
pa je Savinjska regija svoj del 
z zakonom predvidene nalo-
ge opravila, saj že ima kot 
prva med regijami svoj Re-
gionalni razvojni program,« 
opozarja direktor Regional-
ne razvojne agencije Celje Bo-
ris Klančnik. Delovno ver-
zijo temeljnega razvojnega 
dokumenta je že julija potr-
dil programski odbor, v ka-
terem je osem županov, do 
konca oktobra pa bo program 
sprejela tudi večina občin. 

»Savinjska regija, ki že vr-
sto let zaostaja za državnim 
povprečjem, je odločena, da 
bo razvojni program tudi za-
čela uresničevati, saj je to za-

njo ključnega pomena,« pou-
darja Klančnik. »Na podlagi 
veljavne zakonodaje smo pri-
pravljeni sprejeti svoj del od-
govornosti za razvoj regije, 
kar vključuje tudi lasten de-
nar. V šestih letih bi se ga na-
bralo za 21 milijard tolarjev. 
Vendar regionalnega razvoj-
nega'programa ne bo mogo-
če uspešno izvajati brez dr-
žave in njenega z zakonom do-
ločenega finančnega deleža.« 

Vlada in njeni organi so se 
doslej zgovarjali, da zakona 
o skladnem regionalnem raz-
voju ne izpolnjujejo zato, ker 
regije še nimajo svojih raz-
vojnih programov. »Po našem 
prepričanju razlogov za to ni 
več in država lahko končno 
preide od besed k dejanjem,« 
še opozarja Klančnik, ki je 
prepričan, da bo izkušnja Sa-
vinjske regija dobrodošla tudi 
za ostale regije. JI 

PO DRŽAV 

Zasegli 
mariiiuano 

OBREŽJE, 7. oktobra 
Slovenski cariniki so n 
medna rodnem mejnei 
prehodu Obrežje v osel 
nem avtomobilu z regist 
skimi tablicami Bosne j 
Hercegovine v 26 zavoji 
kih odkrih 12,7 kilogrć 
ma marihuane. Letos s 
cariniki v sodelovanju 
policisti na mejnih prehc 
dih odkrili 53,2 kilogra 
ma marihuane in 11,2 ki 
lograma heroina. 

Uradna 
Slovenija 

podprla napai 
LJUBLJANA, 8. okto 

bra - Tudi najvišji sloven 
ski predstavniki so se od 
zvali na povračilno akci 
jo ZDA v Afganistanu pi 
terorističnih napadih ni 
ZDA 11. septembra. Pred 
sednik države Milan Кц 
čan je dejal, da je protite 
roristični napad na cilje i 
Afganistanu del ukrepoi 
proti mednarodnemu te 
rorizmu in je bil pričako 
van. Po besedah premien 
Janeza Drnovška je Slove 
nija solidarna z ZDA, ¡ 
zvezo NATO in z medna 
rodno akcijo proti teroriz 
mu, osnova za to pa so skle 
pi Generalne skupščini 
ZN. Zunanji minister Di 
mitri j Rupel je v odzivu det 
jal, da Slovenija ravna î  
bo ravnala v skladu s teinj 
kar je bilo odločeno in rei, 
čeno po terorističnem naj 
padu v ZDA 11. septembra 
ko je podprla izjave in skle 
pe izrednega zasedanji 
Sveta ministrov EU o bo 
ju proti teror izmu, Vil' 
niuške skupine in résolu 
cijo VS ZN. 

Podobnik ni 
kriv 

UUBUANA, 8. oktobri 
- Okrožno sodišče v Ljub 
Ijani je v primeru Marjan 
Podobnik proti Mladin: 
razsodilo, da je omenjen 
tednik dolžan preklical 
vse sporne trditve - tudi ti 
sto, da je Podobnik pod̂  
jetju Leic v zameno za 55 
tisoč nemških mark za 
predvolilno kampanjo 
stranke obljubil uvrstitei 
Metke Kamer Lukač na H 
sto kandidatov za poslan 
ce. Mladina mora objaviti 

sodbo okrožnega sodišča* 
celoti, njen uvod in izrel̂  
pa na svoje stroške še v štf 
vilnih medijih. 

Poslanci o 
Petku 

LJUBLJANA, 9. okto 
bra - Poslanci SDS in NSj 
so vložili zahtevo za us; 
tanovitev državnozborsk^, 
preiskovalne komisije 
razsvetlitev ozadja nap^: 
da na novinarja Večera Mi; 
ra Petka. Zahtevo je poà[ 
pisalo 38 poslancev iz vseti 
parlamentarnih strank, r̂  
zen iz DeSUS. 



TEMA TEDNA 5 

Bakterije 
napadajo v 
boinišnicaii 
Med zdravljenjem v bolnišnici se lahko okužimo z 

nevarnimi bakterijami - Prenašalcev več kot obolelih 
Dodatne okužbe pacien-
IV med zdravljenjem v boj-
išnici so, tako kot v sve-
li postale resen problem tu-
pri nas. Resen, ker obi-

ijno zbolijo že tako naj-
žje prizadeti bolniki v eno-
ji intenzivne medicine, re-
in, ker jih je težko zdra-
U, ker podaljšajo čas, ki 
I mora bolnik preživeti v 
»Inišnici in ker se brez poo-
renih ukrepov preprečeva-
la nezadržno širijo, tudi 
ed zdravstvenim osebjem, 
ij dejansko zboli le manj-
del okuženih, ostali pa 

tužbo nevede prenašajo 
фгеј. 
Bolnišnične okužbe so ve-
( problem predvsem zara-
bakterij, ki jih povzroča-

. Te postajajo zaradi dolgo-
tne zlorabe antibiotikov vse 
olj odporne, torej zanje ni-
lamo dovolj učinkovitih 
Iravil. Mednje sodi tudi na 
leticilin odporni Staphylo-
)ccusaureus (MRSA). Okuž-
E s to bakterijo je mogoče 
iraviti le še z eno vrsto anti-
otikov, nezdravljene pa so 
veliki meri smrtne. Ta ne-
irna bakterija med drugim 
ovzroča okužbe ran po ope-
icijah, sepso (zastrupitev kr-
i abscese in pljučnico. 

Razširjenost V 
Sloveniji 

študijo, ki bo pokazala po-
sino sliko bolnišničnih 
kužb v Sloveniji, je mini-
irstvo za zdravje šele razpi-
Wo. Projekt se začenja v tem 
Mesecu in bo predvidoma za-
Ijučen do konca leta. Dose-
b j i rezultati pa kažejo, da 
D slovenski v primerjavi z 
kliniki drugod v Evropi sred-
ije ogroženi (okuženih z 
IRSA je 21,4 odstotka, na 
lanskem na primer manj kot 
dstotek, v Nemčiji 9, v Ita-
li 41 odstotkov). 

Osnutek nacionalnih 
smernic za preprečevanje 
bolnišničnih okužb je delov-
na skupina strokovnjakov 
različnih usmeritev pripravila 
januarja letos. Z njihovo po-
močjo skušajo preprečevati 
in obvladati bolnišnične 
okužbe. Ukrepi so nujno po-
trebni, saj podatki kažejo, da 
se pet do deset odstotkov bol-
nikov okuži v času zdravlje-
nja v bolnišnici, približno 30 
odstotkov bolniških okužb pa 
je mogoče preprečiti. Prepre-
čevanje bolnišnično pridob-
ljenih okužb je tudi eno iz-
med meril kvalitete bolnišnic. 

Ceijsica 
bolnišnica ne 

odstopa 
Bolniki so med zdravlje-

njem v celjski bolnišnici 
ogroženi približno tako kot 
v drugih slovenskih bolnišni-
cah. Pojavljanje MRSA v 
Splošni bolnišnici Celje 
spremljajo od leta 1989, bolj 
natančno pa od leta 1993. V 
mikrobiološkem laboratori-
ju zavoda za zdravstveno vars-
tvo Celje so v letu 2000 osa-
mili 2638 sevov S. aureus pri 
1261 bolnikih, od tega 1001 
sev MRSA pri 268 bolnikih. 
Kar pri 63 bolnikih so MRSA 
osamili le iz nadzornih kuž-
nin (to so uvedli leta 1997 za 
lažje odkrivanje nosilcev 
MRSA). 

Seveda so razlike med po-
sameznimi bolnišničnimi od-
delki velike. Najbolj so ogro-
ženi bolniki na zdravljenju 
v enotah intenzivnega zdrav-
ljenja, kjer so zapleti dva- do 
petkrat pogostejši. Na pojav 
bolnišničnih okužb vplivajo 
starost bolnika, trajanje hos-
pitalizacije, teža in vrsta bo-
lezni, zaradi katere, se bol-
nik zdravi in postopki zdrav-
ljenja. 

V enoti intenzivne medi-
cine operativnih strok, kjer 
spremljajo obolevnost zara-
di bolnišničnih okužb od le-
ta 1997, so letno iz nadzor-
nih kultur izolirali MRSA pri 
petini vseh sprejetih bolni-
kov. Od tega je 13,8 odstot-
ka bolnikov imelo MRSA že 
ob sprejemu. Pri 7,4 odstot-
ka bolnikov je prišlo do 
okužbe na oddelku. Skupno 
je pri bolnikih z izoliranim 
MRSA pri več kot polovici 
šlo le za kolonizacijo (kar po-
meni, da so bili naseljeni s 
to bakterijo, niso pa zbole-
li), pri 47,7 pa je bil MRSA 
tudi povzročitelj bolezni, za-
radi katere je bilo potrebno 
zdravljenje. Ko so letos na od-
delku pričeli dosledno izva-
jati higienske ukrepe, se je 
število bolnikov z osamitvi-
jo MRSA bistveno zmanjša-
lo. V zadnjih treh mesecih ni-
so odkrili nobenega bolnika 
z MRSA. 

Na oddelku za intenzivno 
interno medicino so v letih 
1998 do 2000 ugotovili za 
tretjino več bolnikov, ki so 
okuženi z večkratno odpor-
nimi bakterijami. V tem ča-
su so na oddelku zdravili 2035 
bolnikov. Bolnišnično okuž-
bo so ugotovili pri 55 (28%) 
bolnikih. Od tega je okužba 
nastala na običajnem oddel-
ku pri 43 bolnikih, na in-
tenzivnem oddelku pa pri 12 
bolnikih (le pri štirih bolni-
kih so iz krvi osamili MRSA). 
Zanimivo je, da raziskava ni 
potrdila povečane smrtnosti 
bolnikov, okuženih z večkrat-
no odpornimi bakterijami, pa 
tudi to, da v zadnjih treh le-
tih pri septičnih bolnikih na 
'oddelku ni prišlo do pogo-
stejših osamitev večkratno 
odpornih bakterij iz krvi. 

Analize po posameznih od-
delkih z visokim tveganjem 
so pokazale, da je večina bol-
nikov ob sprejemu že pozi-

tivna in da je potrebno po-
zornost usmeriti na oddelke 
z manjšimi deleži MRSA po-
zitivnih bolnikov iz klinič-
nih vzorcev, a večjim skritim 
rezervoarjem nosilcev 
MRSA. Največji problem so 
ponovno sprejeti bolniki, ki 
so se okužili pri prvem zdrav-
ljenju, vendar tega pri njih 
niso odkrili. 

Okužbe je 
mogoče 

preprečiti 
Zgodnje odkrivanje nosil-

cev med bolniki in zdravs-
tvenim osebjem ter strog 
nadzor nad bolnišničnimi 
okužbami lahko pomembno 
zmanjšajo prenos MRSA. 
Ukrepi, ki jih delno že izva-
jajo, delno pa še načrtujejo, 
so v celjski bolnišnici podob-
ni kot v drugih bolnišnicah 
pri nas in v svetu. To pa so 
predvsem osamitev okuženih 
bolnikov, uporaba rokavic. 

razkuževanje rok in seveda 
zdravljenje vseh, pri katerih 
se je naselila bakterija, ne le 
bolnih. Zboli namreč le eden 
od desetih, ki imajo to bak-
terijo, vsi ostali jo nevede 
prenašajo. 

Objavljeni podatki so iz 
zbornika predavanj, ki je 
izšel v Celju ob Infektološ-
kem simpoziju ob 40-letni-
ci ustanovitve Infektološke 
sekcije Slovenskega zdrav-
niškega društva - Združe-
nja za infektologijo SZD, ki 
ga je uredil prim. prof. dr. 
Gorazd Lešničar, dr. med., 
svetnik. 

Pri izvajanju ukrepov za 
zmanjšanje bolnišničnih 
okužb pa brez strogega nad-

zora nujno prihaja do po-
manjkljivosti. Nasvet, naj 
bolniki tudi sami nadzirajo 
na primer razkuževanje rok 
zdravstvenega osebja, je ta-
ko še kako na mestu. Na to 
nas v zadnjem času opozar-
jajo tudi veliki plakati, na ka-
terih so roke - kontaktne in-
fekcije so pač tiste, ki jih je 
teoretično najlažje preprečiti. 
Ampak brez osveščenosti sle-
hernega zdravstvenega delav-
ca in bolnikov ne moremo 
pričakovati čudežev. Dokler 
pa bo tako, kot je, lahko v 
celjski bolnišnici vsak stoti 
bolnik na navadnem oddel-
ku in pet odstotkov bolnikov 
na oddelkih za intenzivno 
zdravljenje pričakuje okuž-
bo z MRSA. 

MILENA B. POKLIC 

Slovenski infektologi v Celju 
Ob 40-letnici ustanovitve infekto-
^ke sekcije Slovenskega zdravniš-
cga društva je bil prejšnji teden v 
clju dvodnevni Infektološki simpo-
'). Poleg slovenskih infektologov so 
® njem sodelovali tudi splošni ozi-
Ima družinski zdravniki in strokov-
iaki, s katerimi infektologi neposred-
0 sodelujejo, zlasti mikrobiologi in 
Pidemiologi, saj je bil simpozij po-
membna priložnost za izmenjavo iz-
^̂ бепј in pretok informacij. 
Simpozij ni bil v Celju po naključju. 
Ч je bil namreč 30. septembra leta 1961 
'di ustanovni občni zbor Infektološ-
^ sekcije SZD in prvi Infektološki sim-
'̂ zij. Razloga sta bila dva - celjsko ob-

močje je imelo v povojnem obdobju 
številne epidemije nalezljivih bolezni, 
imelo pa je tudi uglednega infektologa 
prof. dr. Janka Lešničarja, ki je skupaj 
z nestorjem jugoslovanskih infektolo-
gov prof. dr. Kosto Todorovičem in slo-
venskim epidemiologom prof. dr. Mil-
kom Bedjaničem uspel ustanoviti to 
sekcijo. Zaradi pomembnega prispev-
ka celjskih infektologov k raziskavam 
hepatitisa, klopnega meningoencefali-
tisa, borelioze... je bil Infektološki sim-
pozij v Celju tudi ob 10- in 25-letnici 
ustanovitve sekcije, ki se je leta 1979 
preimenovala v Združenje za infekto-
logijo pri Slovenskem zdravniškem 
društvu. Kot poudarja sedanji predstoj-

nik Oddelka za infekcijske bolezni in 
vročinska stanja Splošne bolnišnice Ce-
lje prim. prof. dr. Gorazd Lešničar, dr. 
med., svetnik, celjski infektologi tudi 
sedaj sooblikujejo doktrinama stališ-
ča v razširjenem strokovnem kolegiju 
infekcijske klinike. 

Na letošnjem jubilejnem Infektološ-
kem simpoziju so udeleženci sprego-
vorili o pomenu in vlogi sodobnega in-
fektologa, o bolnišničnih okužbah in 
sepsah, s posebnim poudarkom na ob-
vladovanju na meticilin odpornega 
Staphylococcus aureus ter o virusnem 
hepatitisu, ki je kljub velikemu napred-
ku pri preprečevanju in zdravljenju še 
vedno pereč problem. MBP 

MESTNA OBČINA CELJE 
TAJNIŠTVO OBČINSKE UPRAVE 

R a z p i s u j e 

NA ZAVODU ZA PLANIRANJE IN IZGRADNJO 

delovno mesto 

VIŠJI SVETOVALEC ZA FINANČNA 
VPRAŠANJA 

POGOJI: 
- univ. dipl. ekonomist (VII. stopnja strokovne izobrazbe) 
- poznavanje dela z računalnikom 
- najmanj 5 let delovnih izkušenj 
- strokovni izpit 
- 3 mesece poskusno delo 

Kandidat mora izpolnjevati še posebne pogoje iz 4. čl. Zakona o 
delavcih v državnih organih (Ur. L RS, št. 15/90, 18/91 in 2/ 
91-1). Delovno razmerje bo sklenjeno za nedoločen čas. 

Vloge z dokazili o izpolnjevanju pogojev pošljite v 15. dneh od 
dneva razpisa na naslov : MESTNA OBČINA CELJE, Tajništvo 
občinske uprave, Trg celjskih knezov 9, 3000 Celje. O 
izbiri bomo kandidate obvestili najkasneje v 30. dneh po zaključ-
ku razpisa. 



Poceni ali drago; 
še vedno grenko pivo 
Boj Belgijcev in Laščanov zaenkrat kuje dobiček delničarjem Pivovarne Union - Borzniki ocenjujejo trgovanje Zi 

več kot zanimivo 
Zadnje dni je v trgovanju z red-

nimi delnicami obeh največjih slo-
venskih pivovarn v primerjavi s 
tednom nazaj precej bolj mirno. 
Se zadeve umirjajo ali gre zaen-
krat le za zatišje pred viharjem? 
Napovedi so nehvaležne, zato tu-
di borzniki soglasno svetujejo le 
redno spremljanje trgovanja. Borz-
ni laiki pa ugotavljamo, da se obre-
stujejo tudi »špekulacije«. 

Čeprav bi bolj težko ocenili za 
špekuliranje naložbe tistih delni-
čarjev, ki so pred letošnjim polet-
jem vlagali v redne delnice limo-
na. Okoli 40 tisočakov je bila nji-
hova stalna cena, ki pa je preko po-
letja presegla 60 tisoč tolarjev in 
se zadnje dni ustavila pri 63 tiso-
čakih. V časniku Finance so na os-
novi ocenjenega razmerja med 
vrednostjo podjetja in dobičkom 
iz poslovanja pred amortizacijo iz-

delali oceno, po kateri bi lahko prev-
zemna cena za Union narasla pre-
ko 80 tisoč tolarjev. Če pa si v In-
terbrev^ju ljubljanski Union želijo 
tako močno, kot so si denimo 
nemško pivovarno Beck's, bi lah-
ko cena presegla celo 100 tisoča-
kov... 

Hkrati s temi ugotovitvami so se 
hitro pojavile tudi govorice, da bi 
se znali Laščani umakniti iz igre in 
svoje delnice v Unionu v primeru, 
da njihova cena preseže 80 tisoča-
kov, tudi prodati. Res? »Pivovarna 
Laško ni kupovala delnic Pivovar-
ne Union zato, da bi jih prodajala 
in z njimi zaslužila. Delnic ne bo-
mo prodali ne za 80 tisoč tolarjev 
za delnico in ne za 108 tisoč tolar-
jev za delnico. Naš cilj je bil in še 
vedno je ustanovitev slovenskega 
holdinga industrije pijač, ki bo s 
skupnimi močmi postal najpo-

membnejši proizvajalec pijač na ob-
močju jugovzhodne Evrope. Prepri-
čani smo, da z združenim znanjem, 
tehnologijo in poznavanjem trga te 
cilje lahko tudi uresničimo. Z zdru-
žitvijo blagovnih znamk Laško, 
Union, Radenska in Fructal bi lah-
ko dosegli sinergijske učinke, od 
katerih bi imele koristi vse vklju-
čene družbe, predvsem pa lastni-
ki,« je odločen vodja poslovnega 
tajništva in informatike v Pivovar-
ni Laško Gorazd Šetina. 

Zanimivo 
trgovanje 

»Na ljubljanski borzi se z delni-
cami Pivovarne Union in Pivovar-
ne Laško trguje že več kot leto in 
pol. Pri spremljavi gibanja tečajev 
obeh delnic je zanimivo to, da sta 
grafa popolnoma različna. To zgo-

vorno dokazuje, da na gibanje te-
čaja delnic vpliva še marsikaj dru-
gega kot sta dobiček, fizična proi-
zvodnja in podobno,« začenja Bo-
jan Gradišnik iz Borzno posred-
niške hiše Celje. 

»Tečaj delnice Pivovarne Union se 
je ves čas gibal okoli 40 tisoč tolar-
jev za delnico. V začetku junija se 
je začela rast delnice. Septembra je 
prišlo do že znanih in večkrat opi-
sanih dogodkov, ki so tečaj potisni-
li iz 52 tisoč na 63 tisoč 500 tolar-
jev. Zanimivost pri takšnem skoko-
vitem trgovanju je, da je težko ku-
piti delnico za katero se >vsi zani-
majo<. Po drugi strani pa pri veli-
kem padanju tečajev delnic le-te ni 
moč prodati po ugodnih cenah, ker 
je tečaj iz trenutka v trenutek nižji. 
Kako hitro gre lahko v eno ali drugo 
smer, si tisti, ki ne trgujejo, težko 
predstavljajo. Pri Pivovarni Laško 

smo dobro leto spremljali padai 
povprečnih tečajev. Iz vrednost 
tisoč 400 tolarjev za delnico je 
čaj zanihal pod 4 tisočake za del 
co. V septembru je tečaj spet do; 
gel psihološko raven 5 tisoč to! 
jev,« nadaljuje Gradišnik in doda 
da je v torek (ob zaključku naše 
dakcije) povečana ponudba pone 
no vplivala na enotni tečaj, ki je 
pri skupnem prometu 41 milijon 
tolarjev 4 tisoč 800 tolarjev. Enoi 
tečaj delnice Pivovarne Union pa 
bil istega dne 63 tisoč 300 tolarji 

»V naslednjih tednih pričaku 
mo zanimivo trgovanje. Trenut 
je ugoden za vse tiste investitor, 
ki pričakujejo tak ali drugačen)] 
vovarniški razplet<,« meni Gradišr 
in svetuje vsem, ki jih zanima boi 
no trgovanje, redno spremljanj e d 
gajanja na Ljubljanski borzi. 

IVANA STAMEJG 

Prijatelj te ne kupuje! 
Zakaj se Pivovarna Union tako odločno brani sodelovanja z laškimi pivovarji? - Odgovore smo iskali pri mag. 

Frančišku Bolki, članu Unionove uprave 
Uprava Pivovarne Union se je med naj-

bolj razgretim ugotavljanjem, kam vo-
di »razkol« v slovenskem pivovarstvu, 
držala ob strani. V medijih - razen stav-
ka, dveh - praktično ni bilo opaziti sta-
lišča vodilnih mož ljubljanskih pivo-
varjev, direktor Mitja Lavrič, ki je vo-
denje Uniona prevzel leta 1976, je ob-
širneje spregovoril šele v intervjuju za 
ponedeljkovo Mladino. A vendarle; več 
kot zanimivo bi bilo izvedeti vsaj to, 
zakaj se Ljubljančani tako odločno bra-
nijo sodelovanja z Laščani. 

So se Ljubljančani držali ob strani zgolj 
zato, ker imajo glavno besedo pri trgova-
nju z delnicami pač lastniki? A vseeno so 
tudi vprašanja, primerna zgolj za upravo 
Uniona. Kot je znano, so v Pivovarni Laš-
ko 31. avgusta vodstvu ljubljanskih pivo-
varjev poslali predlog ponudbe za poslov-
no sodelovanje. Zaradi katerih razlogov 
so torej v Pivovarni Union zavrnili pobu-
do o ustanovitvi slovenskega pivovarniš-
kega holdinga; kaj jih je v predlogu Laš-
čanov tako negativno presenetilo, da nanj 
sploh niso odgovorili, je bilo prvo vpra-
šanje za člana Unionove uprave mag. 
Frančiška Bolko. 

»Ko smo ugotovili, da je Pivovarna Laš-
ko skrivoma kupila 24,9 odstotka naših 
delnic, smo ugotovili tudi, da najbrž ni-
ma najboljših namenov z našim podjet-
jem, saj sicer tega ne bi storila. In ko smo 
ugotovili, da so kljub obljubi, da delnic 
Pivovarne Union ne bodo več kupovali, 
to še vedno intenzivno počeli, smo bili še 
bolj prepričani, da gre za sovražni prev-
zem. 

Predlog Pivovarne Laško o ustanovitvi 
slovenskega holdinga je po našem mnenju 
neresen, saj bi bile zmogljivosti združe-
nih pivovarn enostavno prevelike. Pivovarna 
Laško namreč letno proizvede 1,2 milijo-
na hektolitrov piva, Pivovarna Union pa 

1,1 milijona hektolitrov piva. Pivovarna 
Laško ima v svoji proizvodnji še veliko re-
zerve in lahko sama zapolni zahteve, ki se 
pojavljajo z odprtjem jugoslovanskih tr-
gov. Enostavno smo se ustrašili, da bo Pi-
vovarna Laško našo tovarno zaprla.« 

Menite, da je nadaljnji razvoj Pivo-
varne Union s povečanjem vašega trž-
nega deleža (tako doma kot na tujih tr-
gih) najbolj verjeten pod okriljem bel-
gijskega Interbrewja? 

Z Interbrewjem si želimo v Pivovarni 
Union zagotovili trdno in stabilno prihod-

nost, kar s povezavo z domačim konkuren-
tom ne bi bilo mogoče. Interbrew je globa-
len partner, druga največja pivovarna na sve-
tu, in bi Pivovarni Union zagotovil dostop 
do svojih distribucijskih kanalov v sosed-
njih državah. Poleg tega bi Interbrew ob-
stoječim blagovnim znamkam Pivovarne 
Union zagotovil promocijsko in prodajno 
podporo na domačem in sosednjih tujih tr-
gih, hkrati pa bi lahko v Pivovarni Union 
polnili tudi katero izmed vrhunskih blagov-
nih znamk Interbrewja. Zato ga ocenjuje-
mo kot najprimernejšega strateškega part-
nerja. 

Kako nameravate razrešiti vprašanje 
Fructala, ki kot proizvajalec brezalko-
holnih pijač v primeru, da pride do prev-
zema s strani Interbrewja, za novega 
lastnika ne bo zanimiv? 

Interbrew ugotavlja, da ima brezalkoholni 
program v slovenskih pivovarnah izredno 
velik pomen in v brezalkoholnih pijačah 
vidi veliko priložnost za razvoj. Poslovna 
strategija Interbrewja sicer temelji na pi-
vovarstvu, vendar pa razumejo tudi brezal-
koholni program. Vse odločitve, ki bi jih 
Interbrew v tej zvezi sprejel, bi bile spreje-
te s popolnim soglasjem uprav Pivovarne 
Union in Fructala. 

Kako v upravi družbe komentirate D 
povedi o rasti vaših delnic - da naj 
bila končna prevzemna cena krepko či 
80 tisoč tolarjev? 

Na končno ceno naših delnic v Pivovj 
ni Union nimamo vpliva. To je poslovi 
strategija Interbrewja, zato potenciali 
rasti cene naših delnic ne moremo kome 
tirati. 

Kakšno je vaše mnenje o ocenah, 
jih zagovarjajo v Pivovarni Laško, ( 
bi bili poslovno združeni obe najvei 
slovenski pivovarni vredni več, kot s 
števek ob morebitni posamični prodaj 

V Pivovarni Union ne razumemo dej 
tva, da Pivovarna Laško hkrati poudarj 
da mora slovenska pivovarska industri 
ostati slovenska in to uporablja kot argi 
ment, da Pivovarne Union ne sme kupi 
Interbrew, hkrati pa poudarja, da bi la' 
ko združeni slovenski pivovarni tujce 
prodali po višji ceni. V tem ni prave log 
ke. 

Kakšna bi bila cena združenih pivovari 
je nehvaležno ocenjevati. Cena bi bila p' 
tržna in odvisna od ponudbe in povpra^' 
vanja na trgu. 

IVANA STAMEJĆI 
• Foto: JURE ERŽB 

Mag. Frančišek Bolka 

Vseljiva varovana stanovanja 
Zdravilišče Laško je prejšnji teden do-

bilo uporabno dovoljenje za svoja varo-
vana stanovanja. Že v prvih dneh so tri 
stanovanja prodali, sklenili pa so tudi ne-
kaj najemniških pogodb. 

Kot je znano, so v Laškem, v neposredni 
bližini zdravilišča, zgradili vile Hum, Reči-
ca, Šmohor in Debro, v katerih je 93 varo-
vanih stanovanj. Varovana stanovanja so raz-
ličnih velikosti; od 20 do 55 kvadratnih me-
trov, v njih pa bo prostora za 143 stanoval-

cev. Vsako stanovanje ima svojo kuhinjo J 
sanitarne prostore, tako da starostnikoi 
omogoča povsem samostojno življenje, 
sklopu varovanih stanovanj so tudi rest̂  
vracija in nekateri drugi skupni prostori^^ 

V Zdravilišču Laško bodo v primeru, ^̂  
vseh varovanih stanovanj ne bodo proda 
oziroma zanje sklenili najemniških pogod^ 
stanovanja izkoristili za bivalne prostore 2 
potrebe zdraviliške dejavnosti. ¡ 



Direktor brez dopusta 
»Vodstvo mora z racionalizacijami in večanjem učinkovitosti čim bolj motivirati zaposlene,« pravi direktor TES 

Jaroslav Vrtačnik 
laroslav Vrtačnik, diplo-
^ani inženir strojništva, 
§oštanjčan od glave do 
la. Rasel je v kraju in z 

I m, v senci mogočnih blo-
if termoelektrarne je pre-
ijal mladost. Vleklo ga 

, Il elektrarni, tja za ogra-
i giganta, kjer je na nek 
I jen način iz premoga in 
I Je nastajala elektrika. 
I 'o študijih se je zaposlil v 
] moelektrarni, napredoval 
j leta 1985 tudi prevzel vo-
nje kolektiva. Takrat je 

I riznil v morda najtrše ja-
ko svoje strokovne in po-

I ;ne kariere. Moral je izpe-
I i ekološko sanacijo pod-
a, ki je z velikimi količi-
ni emitiranih žveplovih 

I [ikisov uničevala okolje, ne 
I no v Šaleški dolini in v Slo-
liji, preko kislega dežja tu-
fvelikem delu Srednje Evro-
Nalogo je odlično speljal, 
iriložnosti knjižici Ekološ-
sanacija TEŠ, je zapisal: 
vala vsem, ki so verjeli, da 
nekaj da narediti in so nas 
}gumljali ter spodbujali tu-
takrat, ko se je zdelo, da 
¡čas prehiteva. Seveda hvala 
ä tistim, ki niso verjeli in 
o jih, upam, sedaj končno 
;pričali.« 
Pred dnevi so vas, ob 
azniku občine Šoštanj 
oglasili za častnega ob-
oa. Kako ste sprejeli to 
^mno nagrado? 
Ш sem zelo počaščen. Sem 
preč domačin in le redka 
jbila obdobja življenja, ko 
em bil v Šoštanju. Prak-
Qo je bilo to le med šola-
^ in študijem. Pa še ta-
at sem se pogosto vračal v 
Ètanj, v TEŠ sem opravljal 
akso, počitniško delo... 
Dčno sem povezan s tem 
ajem in zato mi priznanje 
bko pomeni. Še več zato, 
^sem si kot direktor druž-
iTEŠ močno prizadeval za 
t)loško sanacijo in ker to 

priznanje tudi dokazuje, da 
ta prizadevanja niso bila le 
navidezna. Predvsem sem to-
rej vesel, da je bilo naše delo 
opaženo. 

Vodite javno podjetje, do 
nedavna še v stoodstotni la-
sti države... 

Res je, bili smo v stood-
stotni lasti države, ki pa je 
pred nedavnim 13 odstotkov 
lastništva naše družbe vklju-
čila v paket za polnjenje pri-
vatizacijske vrzeli. Tako so 
sedaj med lastniki družbe tudi 
pooblaščene investicijske 
družbe. Od preostanka pre-
moženja je država 79 odstot-
kov lastništva prenesla na no-
voustanovljeni holding slo-
venskih elektrarn. 

Omenili ste holding, ki je 
še vedno vroča tema v slo-
venskem prostoru. Ne mi-
slim le na sedež holdinga, 
njegova postavitev v Ljub-
ljano je tudi med razlogi in-
terpelacije, ki jo je opozici-
ja vložila proti ministru Ko-
paču. Kako gledate na us-
tanovitev holdinga? 

Za slovenske proizvajalce 
električne energije, ki bodo 
morali svojo energijo proda-
jati na odprtem trgu, je hol-
ding edina možnost preživet-
ja, v to sem trdno prepričan. 
Trg električne energije se od-
pira, Slovenija se vključuje 
v Evropo in razdrobljeni 
proizvajalci električne ener-
gije na tako zahtevnem trgu 
zanesljivo ne bi preživeli. V 
bistvu se z ustanovitvijo hol-
dinga počasi organiziramo ta-
ko, kot so proizvajalci elek-
trične energije v Evropi in sve-
tu že dolgo organizirani. 

Ali to pomeni, da postav-
ljate obrambni zid pred tu-
jo konkurenco? 

Ne, ne gre za obrambo trž-
nega položaja. Gre prepro-
sto za organiziranost in spo-
sobnost domačih proizvajal-
cev, da se na enakopravnih 

temeljih soočimo s tujo kon-
kurenco. Za to je bil že skraj-
ni čas, bojim se celo, da s tem 
zamujamo. 

»Slovenija bo že v začet-
ku leta 2002 odprla trg z elek-
trično energijo tudi nav-
zven. Za pripravo na trd boj 
s tujimi proizvajalci elek-
trične energije imamo zelo 
malo časa, izkoristiti ga mo-
ramo na najboljši možen 
način. Boj s konkurenco bo 
trd in neizprosen. Ali bomo 
znali in zmogli izkoristiti 
priložnost, ki se nam ponu-
ja, pa je odvisno predvsem 
od nas samih.« 

Ste med največjimi proi-
zvajalci električne energi-
je v Sloveniji. Proizvajate 
od tretjine, v kriznih časih 
tudi do polovice potrebne 
energije. 

Lani smo presegli 3 mili-
jarde kilovatnih ur in proi-
zvedli približno četrtino vse 
elektrike v Sloveniji, letos bo 
proizvodnja podobna. Smo 
pa v avgustu in septembru za-
radi suše res pokrivali prak-
tično polovico slovenskih po-
treb. Je pa res, da je proizvod-
nja elektrike na osnovi do-
mačega premoga v termoe-
lektrarnah med najdražjimi, 
vplivi na okolje so bili veli-
ki, zlasti zaradi žveplovega 
dvokisa, ki ga zdaj iz dim-
nih plinov uspešno odstranju-
jemo z razžvepljevanjem. 
Naložba v ekološko sanaci-
jo je bila zelo draga, a nuj-
na. Pred njo smo v zrak spuš-
čali več kot 6000 miligramov 
žveplovega dioksida na ku-
bični meter dimnih plinov, 
zdaj so količine pod 400 mi-
ligramov. Letna emisija bo ta-
ko manj kot 10 tisoč ton žve-
plovega dvokisa. 

Imate pet blokov za proi-
zvodnjo elektrike, starejšim 
se življenjska doba počasi 

izteka. Kakšni so načrti za 
prihodnost? 

Blokom od 1 do 3 poteče 
življenjska doba v letu 2011, 
četrtemu bloku šest let ka-
sneje, petemu leta 2023. 
Zaenkrat ne načrtujemo no-
vih naložb oziroma gradenj 
novih blokov. Odločitve bo-
do odvisne od razmer na tr-
gu in od razvoja tehnologij 
na tem področju. Velenjski 
premogovnik ima še za naj-
manj 25 let zalog. 

Pravimo, da je država 
slab lastnik, bi lahko to po-
trdili? 

Običajno država res ni naj-
boljši lastnik, ne obnaša se. 
najbolj gospodarno, ogrom-
no časa izgublja pri medre-
sorskih usklajevanjih in po-
dobno. Vedno pa smo z dr-
žavo skušali najti skupen je-
zik, da je bilo teh težav čim 
manj. V našem primeru se po-
sebej pritoževati ne moremo. 
Res so bila usklajevanja pri 
ekološki sanaciji, ki je resor-
no sodila v tri ministrstva -
za gospodarstvo, finance in 
okolje - naporna. A volja je 
bila povsod močna, projekt 
jasen in imeli smo vso po-
trebno podporo, zlasti dra-
gocena so bila državna po-
roštva za najete kredite. 

Dolga leta je bil TEŠ tar-
ča napadov zaradi izredno 
obremenilnih vplivov pro-
izvodnje na okolje. Kako je 
danes? 

Podjetje pač stoji tu in 
vpliv na okolje je bil res ve-
lik. Ko smo pričeli ekološko 
sanacijo, smo se spopadli z 
veliko mero nezaupanja, 
predvsem v lokalnem okolju. 
Ko so se začeli negativni vplivi 
manjšati, je postopno rasla 
stopnja zaupanja. Postalo je 
jasno, da vsega ni mogoče na-
rediti čez noč, da pa se trdo 
dela in vztraja pri uresniče-
vanju zastavljenih ciljev, ki 
smo si jih zastavili v ekološ-
kem sanacijskem programu. 
Ko se je izkazalo, da misli-
mo resno, je zaupanje zra-
slo. 

Kako pa sicer sodelujete 
z okoljem, z lokalno skup-
nostjo? 

Še kot javno podjetje smo 
tu precej omejeni, dosti bolj 
kot tržni subjekti, ki se lah-
ko bolj vključujejo v vsakda-
nje življenje, več pomagajo. 
Smo pa tam, kjer smo lah-
ko, zlasti kar zadeva bivanj-
sko okolje, poskušali poma-
gati. Še posebej po sprejemu 
zakona o varstvu okolja. Pre-
ko ekoloških postaj sprem-
ljamo vplive na okolje in na 
osnovi tega sklepamo letne 
sporazume o odškodninah. 
Veliko je pomenil tudi odlok 
prejšnje občine Velenje o eko-
loški taksi, kjer je bila osno-
va za izplačevanje odškodnin 
letna emisija žveplovega 
dioksida. Ta denar je bil na-
ložen v izgradnjo infrastruk-
ture v krajevnih skupnostih. 
No, ekološka taksa je sedaj 
presahnila, ker smo problem 

emisij žveplovega dioksida z 
izgradnjo čistilnih naprav re-
šili. Sicer pa, v okviru mož-
nosti, pomagamo tudi različ-
nim društvom, a tu gre za 
majhne zneske. 

Kakšni ste kot direktor? 
Kakšen je vaš slog vodenja? 

O tem bi lahko več pove-
dali moji ožji sodelavce in 
drugi zaposleni. Vsekakor 
skušam biti demokratičen in 
se trudim ustvarjati čim boljše 
pogoje za timsko delo. 

Ste priljubljeni? 
To bi morali vprašati koga 

drugega, mislim pa, da nisem 
nepriljubljen. Poskušal sem 
imeti več časa tudi za nepo-
sredne komunikacije z zapo-
slenimi, pa mi vedno ni us-
pevalo, in tega je, žal, tudi 
danes premalo. Toda vsega 
se ne da... 

»V TEŠ kurimo tudi kost-
no moko, ki predstavlja 0,3 
% od pokurjene letne koli-
čine premoga in ne pomeni 
nadomestka kot možni 
energent.« 

Kaj menite o novodobnih 
menedžerjih? 

O tem se veliko piše in go-
vori. Mladi menedžerji so vse-
kakor drugačni. Ker sem že 
dolgo direktor, sem bil zelo 
navajen na soupravljanje de-
lavcev. Čeprav smo po delav-
skih svetih, tozdih, sindikal-
nih razpravah porabili veli-
ko časa, je to vsekakor bil do-
ber način komuniciranja v 
podjetju. Bilo je več komu-
nikacije, vgrajena je bila v si-
stem. Danes je to sicer dru-
gače, vsekakor pa je interno 
komuniciranje ostalo zelo po-
membno. Vse bolj je jasno, 
da so dobri kadri ključni de-
javnik in tista primerjalna 
prednost, ki daje nekemu 
podjetju možnost za uspeh. 

Kakšen je vaš odnos do 
odpuščanja delavcev? 

Jasno je, da je tolikšno stop-
njo zaposlenosti, kot je bila 
včasih, nemogoče vzdrževa-
ti. Tudi mi smo imeli teža-
ve. Še leta 1990 smo imeli 
740 zaposlenih, danes nas je 
580. Zmanjšanje števila za-
poslenih pa smo izvedli na 

mehek način. Nismo odpuš-
čali, vse je šlo po naravni fluk-
tuaciji in s predčasnimi upo-
kojitvami. Potrebne večje 
učinke bomo v bodoče do-
segli z racionalizacijami de-
la in večanjem učinkovitosti, 
kar je stalna naloga. Veliko 
pa je odvisno od vrste pod-
jetja. Pri nas stroški dela ni-
so tako visoki, ker smo ka-
pitalno intenzivna dejavnost. 
Z večjo učinkovitostjo posta-
jajo nekatera delovna mesta 
odveč, a takrat je treba poi-
skati nove programe. 

Ste imeli kdaj težave s 
sindikati? 

Ne, sodelovanje je zelo ko-
rektno. Res pa je, da do se-
daj še ni bilo razlogov za kak-
šne konfhktne situacije. 

Koliko vlagate v znanje? 
Že od nekdaj veliko in te 

politike nismo spremenili. 
Vse oblike izobraževanja in 
usposabljanja zaposlenih so 
dobro razvite. S štipendira-
njem in nuđenjem priprav-
ništva pomagamo tudi mla-
dim, čeprav je želja več kot 
možnosti. Temu namenjamo 
več, kot so naše potrebe. Na 
žalost pa to še ne pomeni, da 
lahko po pripravništvu vsem 
ponudimo tudi delo. 

Kakšen pa je častni ob-
čan zasebno? Čemu name-
njate prosti čas? 

Izgovori, da prostega časa ni, 
niso na mestu. Čas je, čeprav 
imam težave pri »izklapljanju«. 
Veliko službe človek nehote 
prinese s seboj domov, tudi ko 
je delovnika konec. Rad se re-
kreativno ukvarjam s športom, 
zlasti tenis rad igram... 

Golf... 
Ne, me čisto nič ne zani-

ma. 
Kaj pa dopusti, kje jih pre-

življate? 
Ste pa slabo naleteli, z do-

pusti so vedno težave. Zve-
čine ostane veliko neizkoriš-
čenega, privoščim si teden 
zimskih počitnic in poleti še 
kakšen teden... in to je v glav-
nem vse. 

Kako na to gleda družina? 
So že navajeni da je tako 

in kakšnih drugačnih skup-
nih počitnic niti ne poznajo. 

BRANKO STAMEJČIČ 

Jaroslav Vrtačnik 



Grožnja zemeljskih 
raztrganin 

Kumrova iz parka na balkon - Na območju Celja popisanih 15 zemeljskih plazov oziroma zdrsov - Številka se 
lahko spremeni čez noč 

Skoraj tri desetletja sta 
Anica in Alfons Kumer ži-
vela v svoji hiši pod Mi-
klavškim hribom, v osrčju 
celjskega Mestnega parka. 
Vzorno urejeno grmičevje 
in zelenje ob hiški, ki je v 
marsičem spominjala na po-
dobo iz pravljice, se je stap-
palo z zelenicami, kljub ne-
posredni bližini Ledene dvo-
rane, so krošnje visokih div-
jih kostanjev stanovalcema 
in njunim obiskovalcem da-
jale občutek pristnega stika 
z naravo, čeprav le streljaj 
od mestnega vrveža. 

Potem je prišel 14. novem-
ber 1998... Kumrova sta ko-
maj dobro pospravila svoje 
stanovanje, presušila hišne 
prostore, ki jih je nekaj dni 
prej delno poplavila razlita 
Savinja. Ker sta imela z vo-
do v stanovanju dovolj dela, 
sprva curka, ki je vrel iz vznož-
ja Miklavškega hriba, nepo-
sredno ob njunem domu, še 
opazila nista. Potem paje sre-
di noči začelo nekaj udarjati 
ob steno... »Vstal sem, priž-
gal zunanje luči ter gledal, 
kako se s hriba trklja kame-
nje,« začenja pripoved Alfons. 
Ko sta s soprogo videla, da 
se po pobočju nagibajo in lo-
mijo prva drevesa, sta klica-
la pomoč. Potem sta, skupaj 
s pripadniki Civilne zaščite, 
policisti in gasilci do jutra 
opazovala, kaj se dogaja s hri-
bom, kako zemlja počasi le-
ze proti dnu. »Okoli sedmih 
se je zemlja utrgala, gmota 
prsti, blata in dreves je zasu-
la najino hišo. Nikoli ne bom 
pozabil drevesa, ki je kot kop-
je prebodlo hišni zid...« 

Kumrova sta ostala brez do-
ma, brez pohištva, opreme in 
nenazadnje oblačil. Dva dni 
sta preživela v svojem avto-
domu; bivalniku, v katerem 
sicer že leta svoj dopust pre-
življata vozeč se širom Evro-
pe. V mestni občini so jima 
ponudili garsonjero v stano-
vanjski soseski na Dolgem po-
lju. V njej sta preživela do-
brega pol leta in v tem času 
skušala iz hiše rešiti največ, 
kar se je dalo. »Skozi vrata ni 
šlo, vhod je bil povsem za-
sut,« pravi Alfons in opisuje, 
kako je večina opreme in 
manjših kosov pohištva iz hi-
še v Mestnem parku romala 
skozi okna. Izvensezonska gar-
deroba, na podstrešju sprav-
ljene reči, ki ne pridejo prav 
vsak dan, ter večje pohištvo 
so še vedno v zasuti hiši. Tudi 
klavir, velika Alfonsova lju-
bezen, ob kateri je preživel 
prenekatero uro in si prebi-
raje tipke bistril misli. 

Da se bosta morala za vse-
lej posloviti od svoje hiše, ki 
sta jo v začetku sedemdese-
tih let temeljito prenovila in 

uredila po lastnih željah in 
potrebah, je bilo Kumrovi-
ma dokončno jasno, ko sta 
gledala izvedensko mnenje. 
Sanacija plazu je mogoča sa-
mo v primeru, da se hiša po-
ruši. 

1ж parka na 
balkon 

Julija 1999 sta se Kumrova 
vselila v dvoinpolsobno na-
jemniško stanovanje v osmem 
nadstropju stolpnice na Pu-
covi 1. Življenje se jima je po-
vsem obrnilo na glavo... Oba 
ustvarjalni osebnosti; Anica 
gledališka igralka, Alfons kul-
turnik, ki se zadnja leta uve-
ljavlja zlasti kot tekstopisec, 
sta imela prej lastno hišo, vrt, 
ki se je nadaljeval v park - pri-
stala pa sta v blokovskem sta-
novanju z balkonom visoko 
nad Celjem. 

Sanacija plazu z Mi-
klavškega hriba je v prvi fa-
zi ocenjena na dobrih 45 
milijonov tolarjev. Država, 
ki je po veljavni zakonodaji 
dolžna sodelovati v sana-
ciji posledic naravnih ne-
sreč, je pomoč obljubila. A 
kot zaenkrat kaže, dano za-
gotovilo tudi hitro snedla. 
Dela bi se morala začeti le-
tos spomladi, preko zime pa 
naj bi izvedli še dodatne 
sondaže. In spomladi? Več 
od pojasnil, da je denarja 
zaradi zahtevnosti sanacij-
skih del v Logu pod Man-
gartom preprosto zmanjka-
lo, Celjani niso dobili. 

Prej zasebnost, druženja s 
prijatelji, veliko glasbe - zdaj 
le radio, z zvokom, naravna-
nim na sobno jakost... »Za-
četi je bilo treba na novo, 
brez nostalgije, s čim manj 
spomini, sicer ne bi šlo,« pra-
vi Alfons in dodaja, da so sča-
soma prišle tudi mirne noči, 
polne spanca. »Prej, prve me-
sece, sva se zdrznila ob vsa-
kem najmanjšem šumu. Red-
ke so bile noči, ko se ne bi 
dramila zaradi morastih 
sanj.« 

A zdaj Kumrova preganja 
druga mora. Kakšen bo raz-
plet njune nesreče? Počutita 
se kot drugorazredna držav-
ljana, ki jima nihče ne pri-
sluhne; še več, kljub zakon-
sko določenim obveznostim 
se država ne zgane. Njuno hišo 
v Mestnem parku je sodno za-
priseženi cenilec ocenil na 
dobrih 12 milijonov tolarjev, 
z upoštevanjem valorizacije 
je bila konec lanskega leta 
vredna 14 milijonov tolarjev. 
Precej pod tržno vrednostjo; 
a Kumrova bi bila zadovolj-
na, če bi dobila vsaj ta zne-
sek. Prejšnjo sredo se je Al-

fons skupaj s svojim odvet-
nikom dr Konradom Plau-
štajnerjem pogovarjal s celj-
skim županom Bojanom 
Šrotom. Iskali so možnosti, 
kako dobiti zagotovila od dr-
žave, da bosta Kumrova - če 
ne letos, pa prihodnje leto -
dobila izplačano odškodni-
no. Da bosta lahko odkupila 
vsaj najemniško stanovanje, 
v katerem zdaj živita... 

Bo koga 
zapekla vest? 
Plaz z Miklavškega hriba 

bi bilo treba sanirati v celo-
ti. V bregu, nad Kumrovo hi-
šo, sta še domačiji Peerovih 
in Mlakarjevih, ki sta zaradi 
zemeljskih raztrganin moč-
no ogroženi. V njih živijo 
ljudje, ki jim ni vseeno, ka-
ko deževna bo letošnja jesen. 
Prav dež je namreč največja 
nevarnost, da se namočena 
prst spet premakne, zdrsne, 
zgrmi v dolino... 

Bo treba čakati na to? V sko-
raj treh letih, kar je plaz za-
sul Kumrovo hišo, se namreč 
ni zganil nihče od odgovor-
nih. Ne republiški sklad 
kmetijskih zemljišč in goz-
dov, ki je lastnik zemljišča 
na Miklavškem hribu, s ka-
terega je zdrsnila gmota pr-
sti, ne ministrstvo za okolje 
in prostor. No, s slednjega so 
Celjani dobili nekaj obljub. 

a zgolj z obljubami si ne mo-
rejo prav nič pomagati. 

Zato Kumrova zdaj v do-
govoru s svojim odvetnikom 
razmišljata o tožbi. Zoper dr-
žavo oziroma ministrstvo za 
okolje in prostor, ker ne iz-
polnjuje svojih zakonsko do-
ločenih nalog. In zoper sklad, 
ki se več kot neodgovorno ob-
naša do svojega premoženja 
in s tem ogroža druge. Do-
kler namreč ne bodo ureje-
na lastniška razmerja, sana-
cija plazu ni mogoča. Kumro-
va pa priganja tudi čas; 14. 
novembra 2001 bodo namreč 
od zdrsa zemeljske gmote na 
njuno hišo pretekla tri leta, 
to pa je tudi zastaralni čas za 
morebitni začetek pravde. Bo-
sta res prisiljena v tožbo? Že 
zdaj imata v uveljavljanju 
svojih pravic precej »nepo-
trebnih« stroškov, tožba pa 
bo še dodaten finančni zalo-
gaj. »Samo za takse bo treba 
dati okoli 140 tisočakov, kaj 
pa vse nadaljnje delo ter eks-
pertize, ki bodo še potrebe?« 
se sprašuje Alfons in pri tem 
spet misli na (še) svojo hišo 
v Mestnem parku. »Prava sra-
mota za Celje postaja! Podr-
tija prekrita z zemljo, z za-
raščeno okolico... Kako dol-
go jo bo še treba gledati? In, 
kaj če nanjo zdrsne cel hrib? 
Bo koga zapekla vest?« 

IVANA STAMEJČIČ 
Foto: GAŠPER DOMJAN 

Skupna značilnost večine zemeljskih plazov, zdrsoi 
ali usadov je, da so nastali zaradi nenadzorovanih ii 
nestrokovnih posegov v prostor. Pa naj je šlo za grad 
njo stanovanjskih hiš in gospodarskih objektov ali ko 
munalne infrastrukture. Razlika v obremenitvi okolji 
med kmečkimi gospodarstvi izpred desetletij, ko še n 
bilo vodovoda in sodobne gospodinjske tehnike ter os 
talih naprav in strojev, ter današnjimi bivalnimi stan 
dardi, je povsem neprimerljiva. Pobočje je desetletji 
zdržalo prevoze po kolovozu ali makadamski cesti 
širši cestni ustroj brez urejenega odvodnjavanja ter dru 
gih nujno potrebnih spremljajočih del pa je lahko raz 
log, da pride do zemeljskega zdrsa že jutri... Velja oce 
na, da se bo problematika zemeljskih plazov na Celj 
skem prihodnja leta stopnjevala, v celjski občini pa si 
že zdaj najbolj ogrožena območja Miklavškega hriba 
Košnice, Zagrada, Osence in Šmartnega v Rožni doli 
ni. 

Na območju Mestne občine Celje je popisanih 
zemeljskih plazov oziroma zdrsov. »Gre zgolj za vet 
je, takšne, ki neposredno ogrožajo okolico; pa naj gr̂  
za stanovanjske objekte ali infrastrukturo,« pravi pred 
sednik Komisije za ugotavljanje in odpravljanje pf' 
sledic naravnih in drugih nesreč Mestne občine Celj^ 
Aleš Vrečko. Številka je v tem primeru sila relativna-
že čez noč se lahko spremeni... Za večino popisaniji 
plazov so izdelana geološka mnenja oziroma poroči' 
la, pripravljeni ali vsaj naročeni so projekti, za vsaj 
osnovno sanacijo pa bi potrebovali okoli 100 mili)"' 
nov tolarjev. 

Mestni svetniki bodo - predvidoma še ta mesec - skušal' 
najti rešitev, kako te plazove oziroma zdrse čimprej sanj; 
rati, zlasti pa, kako zagotoviti potreben denar. Kot kaž^' 
bo namreč večino denarja treba zagotoviti iz občinskih, 
proračunskih rezerv in postavk Komunalne direkcije 
zagotavljanje prevoznosti cest, prispevati pa bodo moral' 
tudi ogroženi občani. 

Še pred tremi leti je hiša Anice in Alfonsa Kumra na Partizanski 3 spominjala na pravljico; zdaj je sramota za Celje in Mestni park, hkrati pa 

zaradi nezačete sanacije zemljskega plazu z Miklavškega hriba grožnja, ki visi nad življenjem Peerovih in Mlakarjevih. 



Astma je 
nadloga, 

ne bolezen 
Alpinistica Meta Meh astmi ne dovoli, da bi omejevala 
njeno športno življenje - Nova zdravila, nove možnosti 
Malo je narodov, ki bi 
iieli toliko odličnih alpi-
istov, kot jih imamo Slo-
jnci. V naših predstavah 
I to moški v srednjih le-
I, spretni, premišljeni, z 
klenimi mišicami, da o 
rugih telesnih sposobno-
ih ne govorimo. Seveda 
I, povsem samoumevno, 
di zdravi. Bi ženski pri 45-
tih, za katero v zdravstve-
i dokumentaciji piše, da 
(leha za astmo, prisodili 
hunske alpinistične do-
žke? Ne? Potem pa ne poz-
ite Mete Meh iz Laškega. 
Na kratko: to je športnica 
I nog do glave. Poleg alpi-
zma so njena strast še tur-
3 smučanje, igranje tenisa, 
fskanje... Če jo kdo vpra-
I, ali ima morda kakšno bo-
zen, mu zabrusi odločen 
E. Zato, ker je astma po nje-
em prepričanju zgolj nad-
fea, s katero je pač treba ži-
iti. 
Kdaj se je nadloga pri njej 
ičela, ne ve, ker so ji za 
ločno dražeč kašelj zdrav-
ki leta in leta predpisovali 
Qtibiotike - da si pozdravi 
ronhitis. »Astmo so mi od-
rili med nosečnostjo, pa še 
tpo naključju. V šestem me-
^ u sem bila, prijatelji so se 

spravljali na Triglav, jaz pa 
nisem mogla dobiti dopusta. 
Ko sem zvedela za prijazno 
zdravnico, ki bi mi morda na-
pisala lažno bolniško zaradi 
slabega počutja, me je kar od-
neslo v hribe. Zanimivo je bi-
lo potem srečanje s to zdrav-
nico. Na moj >Dober dan, jaz 
sem pa dsta, ki rabim lažno 
bolniško<, jé priletel nazaj od-
govor: >Vi imate pa astmo !< 
Tako so me pri 27 letih, po 
porodu, poslali na testiranja 
in ugotovili, da imam astmo 
alergenega izvora. Če me je 
pretreslo? Sploh ne. Na nek 
način me je pomirilo, ker 
sem končno vedela, od kod 
večne težave,« opisuje prvo 
srečanje z diagnozo astma Me-
ta Meh, višja delovna tera-
pevtka v Zdravilišču Laško. 

Spodbuda za 
življenje 

Ugotovitev, da ima astmo, 
je bila za Meto Meh spod-
buda za življenje v naravi, 
saj se v zaprtih prostorih 
slabše počuti. Najtežje je 
spomladi in avgusta, ko tu-
di pršila, ki jih redno upo-
rablja za lažje dihanje zju-
traj in zvečer, ne pomagajo. 
Pa se ne da in praviloma vsa 
poslabšanja prebrodi brez 
zdravniške pomoči. »Ja, je 
pa zanimivo, da zdaj testi-
ranja ne pokažejo več aler-
gije. Me je že moj zdravnik, 
primarij Kajba, vprašal za re-
cept. Pa ga imam, res. Iz pre-
hrane sem izločila mleko in 
mlečne izdelke, od mesa sem 
jedla le kaj malega konjske-
ga, divjačino in nekatere vr-
ste rib, povsem sem se odre-
kla sladoledu in čokoladi. 
Nisem si sama izmislila, ta-
ko je ugotovila homeopati-
ja. Vsaj deset let sem se die-
te držala zelo strogo, sedaj 
pa prej prepovedana živila 
uživam v zmernih količi-
nah,« pripoveduje ženska, ki 
se je trdno odločila, da ni 
bolna. 

Astma je v gorah velika 
ovira. Ko se na velikih vi-
šinah zračni tlak zmanjšu-
je, alpinisti dihajo globje in 
hitreje, da bi telesu zagoto-
vili dovolj kisika. Kakršna 
koli ovira dihanja, ki lah-
ko zmanjša preskrbo s ki-
sikom, oteži plezanje in je 
lahko tudi nevarna. 

Tako kot govori, tako ži-
vi. Ukvarja se z vsemi mogo-
čimi športi. Resda potrebu-
je daljši čas za ogrevanje, pi-
ti mora dovolj tekočine, da 

so pljuča vlažna, včasih mo-
ra tudi odnehati... 

6600 metrov 
Aconcague 

Trije alpinisti AO Celje so 
se lani odpravili na 6958 me-
trov visok južnoameriški vrh 
Aconcagua. »Kolega je obrnil 
na 5300 metrih, kolegica na 
6400. Ostala sem sama, ven-
dar sem nadaljevala pot. Na 
6600 metrih je bil vrh kot na 
dlani, vreme je bilo krasno, 
pogoji naravnost čudoviti... 
Takrat sem se obrnila. Kašelj 
je bil prehud. Nisem vedela, 
ali se mi je poslabšala astma, 
ali je nastal pljučni edem. 
Zdravniki so mi tako in tako 
odsvetovali pot. Pa se je tako 
blizu cilja težko obrniti, ve-
ste, čeprav si govoriš, da bo-
do hribi že počakali, jaz pa 
morda ne bi. Pametno odlo-
čitev sem najlažje sprejela ob 
misli na otroka, ki še ni spo-
soben skrbeti sam zase, ob ve-
denju, da je treba preživeti... 
Tista noč je bila huda. Celo 
sem presedela (drugače bi me 
zadušilo) v bazi na 4200 me-
trih. Drugi dan sem šla v Men-
dozo na vsega 500 metrov 
nadmorske višine in vse je bilo 
v redu. Vem, vem, da so to za 
pljučne bolnike velika niha-
nja.« Na vprašanje, kaj so pa 

zdravniki rekli, je odgovor hu-
do kratek: »Nisem jim šla bli-
zu.« So jo pa pred potjo opre-
mili z zdravili, a kaj, ko ni 
bila povsem prepričana, ka-
tera bi bilo prav vzeti in kate-
ra ne, pa raje ni vzela nobe-
nega. 

Narava vse 
izravna 

če je le mogoče. Meta Meh 
uravnava svoje življenje po 
naravi. Poleti, če je le mo-
goče, je čim dlje na morju, 
za zime pa ni pomembno, 
kje je, saj mraz odlično pre-
naša. Vsaj do minus 30 sto-

pinj Celzija... »Moj način 
življenja ni recept za vse, ki 
jih muči astma ali kakšna 
druga bolezen. Vsak mora 
sam najti način življenja, ki 
mu ustreza. Pri meni je ta-
ko, da brez gibanja astme ne 
bi obvladovala. V pljučih se 
mi nabira sluz in če jo ho-
čem izkašljati, se moram na-
dihati. To zanesljivo vem, saj 
sem zaradi padca pri turnem 
smučanju dva tedna počiva-
la in potem sem zaradi ne-
predihanosti res dobila ze-
lo hud napad. Turnemu smu-
čanju se seveda ne bom od-
povedala. Smučarske karte 
so drage, narava pozimi pa 

tako čudovita... Smučanje, 
tenis, plavanje, deskanje, ko-
lesarjenje... To je pravo živ-
ljenje. In vse se tako lepo do-
polnjuje. Bolečine po poš-
kodbi pri smučanju mi je od-
pravilo deskanje. Pri opera-
ciji glasilk je prišlo do za-
pletov (operativni posegi in 
astma gredo bolj slabo sku-
paj) in ko so me reševali, so 
mi nekoliko poškodovali 
prednje zobe. Premaknili so 
mi jih navzven. No, kot sem 
rekla, narava vse zravna. Tudi 
zobe. En dober udarec z led-
nim kladivom med pleza-
njem, pa so bili poravnani...« 

MILENA B. POKLIČ 

Elbrus (5642 m) na Kavkazu je Meta osvojila 29. julija letos skupaj s kolegico iz AO Celje Vesno Krajne, 
Barbaro Drnovšek iz AO Kamnik ter Jožetom Ornikom in Sašom Cosičem iz Lenarta. 

Na ledeniku v Avstriji. 

Obetajoče novo Eciravilo 
Astma je bolezen dihal, 

za katero zboli več kot štiri 
odstotke vseh otrok in več 
kot dva odstotka odraslih 
v Sloveniji. Število bolnikov 
pa narašča, saj vsako leto 
zboli za približno pet odstot-
kov več ljudi. 

»Astma je kronična vnet-
na bolezen bronhijev. Posle-
dice tega vnetja se kažejo kot 
simptomi astme (dušenje, 
kašelj in piskanje), prehod-
na zapora bronhijev, poveča-
na bronhialna odzivnost in 
zvečana dnevna spremenlji-
vost zapore dihal. Ob zmanj-
šanju vnetja se astma izbolj-
ša. Vnetje bronhijev zmanj-
šujemo z odstranjevanjem 
alergenov in dražljivcev iz 
okolja ter uporabo zdravil. 
Najbolj učinkovita protivnet-
na - preprečevalna zdravila 
so inhalacijski glukokortikoi-
di. V zadnjih letih so se na 
trgu pojavila nova protivnet-
na zdravila - antagonisti lev-
kotrienskih receptor jev, ki 
zavirajo učinke levkotrienov, 
pomembnih mediatorjev pri 
astmatskem vnetju,« opisu-

je bolezen in njeno zdravlje-
nje prim. mag. Stanislav 
Kajba, dr. med., iz speciali-
stične pnevmološke ambu-
lante v celjskem zdravstve-
nem domu, ki je tudi pod-
predsednik Društva pljučnih 
bolnikov Slovenije, član iz-
vršilnega odbora Združenja 
pnevmologov Slovenije in 
član Evropskega respirator-
nega združenja. 

O novem preprečevalnem 
zdravilu iz skupine antago-
nistov levkotrienskih recep-

torjev montelukastu, ki je do-
datek k že obstoječim zdra-
vilom, so v Sloveniji naredi-
li posebno raziskavo, v kate-
ri so sodelovali zdravniki iz 
skoraj vseh bolnišnic, zdravs-
tvenih domov in zasebniki, 
ki zdravijo bolnike z astmo. 
»Izkazalo se je, da se je tako 
pri odraslih bolnikih kot pri 
otrocih pljučna funkcija iz-
boljšala za deset odstotkov, 
zmanjšali so se simptomi ast-
me in uporaba simptomatskih 

zdravil, ki jih uporabljajo ob 
dušenju. Povečala se je tele-
sna zmogljivost in s tem ka-

kovost življenja,« povzema 
izsledke raziskave prim. Kaj-
ba. 

Seveda novo zdravilo ni ču-
dežno: »Največ ostaja odvi-
sno od bolnika samega, saj 
brez njegovega sodelovanja 
v procesu zdravljenja ni us-
pehov. Prednost monteluka-
sta pa je, da je v obliki tablet 
in zato pričakujemo, da ga 
bodo bolniki raje uporablja-
li,« je prim. Kajba zmerno op-
timističen. 

Dr. Denis Brown je prvi bolnik z astmo, ki je dosegel juž-
ni vrh Mount Everesta (8839 m) brez kisika. »Dobesedno 
sem priplezal iz teme v svetlobo,« se spominja svoje pusto-
lovščine. »Mislim, da je bila moja tamkajšnja borba podob-
na izzivom, s katerimi se tisoči asmatikov soočajo vsak 
dan. Žal jih je veliko zaprtih v temi strahu in nevednosti. 
Vsak astmatik ima svoj lastni Mt. Everest, ki ga mora os-
vojiti in se tako kot jaz dotakniti neba.« Kanadski zdrav-
nik iz Britanske Kolumbije je sodeloval prejšnji teden na 
novinarski konferenci v Ljubljani, na kateri so predstavili 
zadnje izsledke pri zdravljenju astme in še posebej novega 
zdravila montelukast, ki je bil po prepričanju dr. Browna 
odločilen za njegov uspeh. 

Prim. mag. Stanislav Kajba, 
dr. med. 
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Direktor in delavci 
zaposleni na crno? 

Zaposleni v Libeli Standard nimajo ne malice ne regresa, zmanjkuje jim tudi dela -
Menda celo pogodb o zaposlitvi nimajo 

Delavci celjskega podjet-
ja Libela Standard so ta po-
nedeljek spet hoteli stavka-
ti. Zaradi strahu, da bi s 
svojim početjem podjetje do-
končno pahnili v stečaj, so 
si »tik pred zdajci« premi-
slili in se zopet odpovedali 
regresu za malico in plači-
lu potnih stroškov. Dobili 
so vsaj plačo, s katero pa 
večina ne more pokriti niti 
najosnovnejših življenj-
skih stroškov. 

Za Libelo Standard so se 
slabi časi pričeli že leta 1992. 
Takrat se je osamosvojila od 
matere Libele, od katere je 
podedovala nedonosen proi-
zvodni program mehanskih 
tehtnic in 125 delavcev. Voz 
pa je s še večjo hitrostjo zdr-
vel navzdol po letu 1996, ko 
se je podjetje olastninilo ozi-
roma ko ga je skupaj s še sed-
mimi sodelavci kupil teda-
nji in sedanji direktor Pavel 
Božnik. Ob prevzemu pod-
jetja je obljubil, da ne bo nih-
če ostal brez delovnega me-
sta in da se bo število zapo-
slenih zmanjševalo samo za-
radi upokojitev. Tega se je si-
cer držal, vendar je cena, ki 
so jo ves ta čas morali plače-
vati delavci samo zato, da 

imajo službo, zelo visoka. V 
začetku letošnjega julija je 
Božnik prijavil začetek pri-
silne poravnave in napovedal, 
da je od 85 delavcev, koli-
kor jih je še ostalo v podjet-
ju, trideset preveč. 

»Če danes gledam za nazaj, 
lahko rečem le to, da se je v 
primeru Libele Standard 
kombinacija lastniško-mene-
džerskega tima pokazala kot 
skrajno neuspešna. Podjetje 
bi že pred petimi leti potre-
bovalo močno finančno in-
jekcijo za oživitev obstoječe 
proizvodnje in za razvoj no-
vih izdelkov, posodobiti bi 
moralo tudi stroje in kupiti 
nove poslovne prostore. Že 
takrat bi morali opustiti ne-
donosne programe in zapo-
sliti le toliko ljudi, kot jih 
obseg dela tudi dejansko pre-
nese. Vendar nihče od last-
nikov v podjetje ni vložil ni-
ti tolarja,« je ogorčen pred-
sednik sindikata Neodvisnost 
v Libeli Standard Jože Sam-
bolič, ki zase pravi, da dela 
v Libeli »že od svojega rojs-
tva«. Po njegovih besedah v 
podjetju ni mogoče najti pra-
vilnika o plačah in stimula-
cijah, niti pravilnika o disci-
plinskih prekrških. Delavci 

so že vseskozi na minimal-
en, regresa za letni dopust pa 
že dolgo niso videli. Pravza-
prav so ga v vseh devetih le-
tih skupaj dobili le toliko, da 
komajda zadostuje za en sam 
regres. »Če smo povsem is-
kreni, nimamo podpisanih 
niti pogodb o zaposlitvi, kar 
najbrž pomeni, da smo vsi 
skupaj, z direktorjem vred, 
zaposleni na črno,« še doda-
ja Sambolič. 

Cela plača za 
prevoz na delo 

v sindikatu opozarjajo tu-
di na stare, slabo vzdrževa-
ne proizvodne prostore, ki jih 
ima podjetje v najemu od ma-
tere Libele v stečaju. Streha 
spušča, voda teče pp električ-
ni napeljavi in se iz luči na 
železnih stebrih zliva na po-
lizdelke. Ker so nezaščiteni, 
rjavijo, poplava na tleh pa po-
gosto zmoči tudi že gotove 
izdelke. »V takšnih žalostnih 
razmerah je tudi naša srca za-
čela najedati rja,« pravi Sam-
bolič. »Zaradi stisk, ki jih do-
življamo iz meseca v mesec, 
ko sploh ne vemo, kdaj bo-
mo dobili plače, s katerimi 
ne moremo več pokrivati ni-
ti najosnovnejših življenjskih 
stroškov, smo postali živčni, 
napeti in neprijazni drug do 
drugega.« Od začetka tega leta 
delavci ne dobivajo povrači-
la za potne stroške in za ma-
lico. Nekaj časa so jim v za-
meno dajali tehtnice, ki so 
jih potem prodali in si vsaj 
malo izboljšali mesečni pro-
račun, zdaj pa nimajo več niti 
tega. Ker nekateri stanujejo 
tudi do 40 kilometrov izven 
Celja, jim plača komajda za-
dostuje za prevoz na delo. 

Direktor delavce že nekaj 
let »tolaži«, da jim kaže na 
bolje. »Oktobra 1999 je to ce-
lo res zgodilo. Dobili smo pre-
cejšnje naročilo za Gano in 
Benin, a je, žal, posel bil le 
enkraten. Čez dobrega pol le-
ta smo sicer dobili novo na-
ročilo za petsto tehtnic, v iz-
delavo katerih smo vložili ve-
liko dela in denarja, vendar 
se je kasneje pokazalo, da je 

bilo naročilo lažno. Predu-
jem za predplačilo ni bil ni-
koli nakazan, tehtnice pa so 
še dandanes v podjetju, kjer 
jih premikamo sem ter tja in 
se trudimo, da bi jih zaščiti-
li pred vlago in prahom. To 
je bil pravzaprav uvod v nov 
finančni zlom Libele Standar-
da,« meni Sambolič. 

V strahu, da bodo kot že 
nekajkrat doslej ostali brez 
plač, se delavci zadnje čase 
vsak konec meseca sponta-
no zatekajo h krajšim preki-
nitvam dela, tako imenova-
nim »štrajkom obupa«. Tako 
je bilo tudi 26. septembra, 
ko so zahtevali avgustovske 
plače in zagrozili s stavko, 
če do 5. oktobra ne bodo do-
bili še prevoznih stroškov in 
regresa za malico. Čeprav so 
dobili samo plačo, groženj 
niso upali uresničiti, saj se 
bojijo, da bi v primeru ste-
čaja vso krivdo zvalili na nji-
hova pleča. »Ob vsaki preki-
nitvi dela se med delavci in 
direktorjem vname prepir. 
Delavci običajno direktorju 
očitajo slabo vodenje, direk-
tor pa njim, da premalo de-
lajo. Le kako naj delajo, če 
pa pogosto sploh nimajo kaj 
prijeti v roke. Material pri-
haja prepozno ali pa ga 
zmanjka, saj podjetje nima 

' denarja, da bi ga pravočasno 
plačalo. Ko imajo s čim, de-
lajo neutrudno tudi ob po-
poldnevih, če je treba še v so-
boto in nedeljo. Strinjam se, 
da je med delavci včasih pre-
malo discipline, kar pa v tak-
šnih razmerah in brez vsakr-
šne motivacije, sploh ni čud-
no,« pojasnjuje predsednik 
sindikata. 

Jože Sambolič še pravi, da 
zaposlene trenutno najbolj 
muči vprašanje, ali bodo 
sploh preživeli letošnjo zimo. 
Konec tega meseca bo sodiš-
če odločalo o prisilni porav-
navi in če ne bo uspela, čaka 
najbrž podjetje stečaj, delav-
ce pa zavod za zaposlovanje. 
Če bo poravnava uspela, pa 
jih spet skrbi, kje bodo sploh 
delali. Ker za poslovne pro-
store dolgujejo 100 milijo-
nov tolarjev najemnine, ste-
čajna upraviteljica Libele ni 
obnovila najemniške pogod-
be, ki je potekla maja letos. 
Zdaj nihče ne ve, ali jih bo-
do na cesto vrgli že prihod-
nji mesec ali pa se bo ven-
darle našla primerna rešitev. 
Da prostori, če bodo v njih 
še ostali, zagotovo ne bodo 
ogrevani, pa tako ali tako ne 
bo nič novega. Dela v mrazu 
so že vajeni. 

JANJA INTIHAR 

Tuš v Mariboru 
Celjska trgovska družba Engrotuš, ki je zaradi iz-

jemne rasti v zadnjih štirih letih pridobila naziv Zlata 
gazela 2001, je včeraj odprla svojo že 33. trgovino, 
tokrat v Mariboru. 

Tušev center Pobrežje, ki meri 4.000 kvadratnih me-
trov, je bil zgrajen v rekordnih sedmih mesecih, naložba 
pa je stala milijardo tolarjev. Poleg supermarketa Tuš, ki 
ima 1.400 kvadratnih metrov prodajnih površin, so v centru 
še restavracija Tuš s sto sedeži in nekaj drugih trgovskih 
lokalov. JI 

Komu diši 
tovarna arom? 
V Celju je vse bolj glasno 

slišati namige, da se Sava 
pripravlja na prevzem Eto-
la in da zato pid NFDl, ki je 
največji posamični lastnik 
celjskega podjetja, že nekaj 
časa povečuje svoj delež. 

Predsednik uprave Etola 
Ivan Ferme namige sicer za-
vrača, češ da je bojazen o mo-
rebitnem sovražnem prevze-
mu ta čas odveč, vendar do-
pušča možnosti, da bi se kaj 
takšnega vendarle lahko pri-
merilo. Največji lastnik pi-
da NFDl je namreč kranjska 
družba. O zadnjem večjem 
prometu z Etolovimi delni-
cami pa je Ferme povedal, 
da jih je podjetje kupovalo 
samo, saj so delničarji na zad-
nji skupščini sklenili, da bo-
do oblikovali sklad lastnih 
delnic v višini 10 odstotkov 
osnovnega kapitala. Po Fer-

metovih zagotovilih naj bi to-
rej NFDl še vedno imel le 
28,8-odstotni delež Etola, 
odškodninska in kapitalska 
družba naj bi imeli vsaka po 
deset in še nekaj odstotkov 
delnic, skupine Kmečke druž-
be dobrih pet odstotkov, pi-
da Merca ta in Mercatal pa 
skupaj dobrih 8 odstotkov. 

Kakorkoli, celjska družba 
je gotovo zanimiva, saj zelo 
dobro posluje. Za letos so ra-
čunali, da bodo ustvarili 5 mi-
lijard tolarjev prihodkov iz 
poslovanja, kar je za deseti-
no več kot lani, vendar se lah-
ko zgodi, da jim načrtov ne 
bo uspelo v celoti uresničiti. 
Ferme pravi, da so sicer po 
devetih mesecih rezultati po-
slovanja zelo dobri, vendar 
je na zunanjih trgih, kjer pro-
dajo tri četrtine proizvodnje, 
vse bolj čutiti recesijo. JI 

Za Tolove 
upnike mak 

upanja 
Pred stečajnim sen 

tom okrožnega sodišč 
v Celju je bil prvi ш ц 
za preizkus terjatev u| 
nikov šentjurskega po, 
jetja Tolo, ki je od 27. ji 
nija letos v stečajnem p( 
stopku. Stečajni uprav 
telj Rudi Hramec je pri; 
nal večino od prijavlji 
nih terjatev, ki znašaj 
skupaj 489 milijonov t( 
larjev, vendar je že sedi 
jasno, da bo le malo \i\ 
nikov dobilo svoj dena 

Iz kupnin za nepremii 
nine in opremo bo steča 
ni upravitelj najprej popi; 
čal Banko Celje, ki je sv( 
je terjatve v višini 126 ш 
lijonov tolarjev zavaroval 
s hipoteko, za delavce, i 
so največji upniki, saj jii 
podje t je dolguje preki 
220 milijonov tolarjev, p 
bo ostalo le še kakšnih 5l 
milijonov tolarjev. Če 9 
bo seveda v stečajno ma 
so nateklo toliko denarji 
kot pričakuje Rudi Hra 
mec. Po prvih ocenah na 
bi znašala likvidacijski 
vrednost nepremičnin li 
opreme le okrog 150 mi 
lijonov tolarjev, z odpro 
dajo zalog in izterjavo ne 
katerih Tolovih dolžnikoi 
pa je stečajnemu upravî 
telju uspelo doslej zbraí 
okrog 50 milijonov tolar 
jev, od katerih je za stroš 
ke stečaja šlo že dobrih li 
milijonov tolarjev. Gledj 
na visoko hipoteko na ne 
premičninah za navadni 
terjatve ne bo denarja. 

Kot je znano, se je ago 
nija šentjurskih čevljarjev 
ki so v glavnem opravljal 
slabo plačane dodelavnf 
posle za domače in tuje 
partnerje, začela že pred 
dvema letoma, letos, kc 
je Tolo pretresala še kriza 
vodenja, pa so se razmere 
še poslabšale. Podjetje, ki 
je bilo močno podkapita 
lizirano, si je za tekoče po 
slovanje sposojalo denar 
tik pred stečajem pa jf 
imelo že 143 milijonov to 
larjev izgube. 

Hramec je napovedal, da 
bo stečaj Tola zaključen 
predvidoma v nekaj me-
secih. Za nakup nepremii' 
nin je kar nekaj zanima-
nja, slabše bo šla v proda-
jo oprema, saj je večino-
ma stara že preko dvajsei 
let in je že krepko dotra-
jana. Ji 

Cetis pri popisu prebivalstva 
Direktor Cetisa Drago Polak je v za-

četku tedna s slovenskim statističnim 
uradom podpisal pogodbo o oprav-
ljanju storitev za popis prebivalstva, 
ki bo prihodnje leto. 

Gre za 400 milijonov tolarjev vreden 
posel, od katerega pa Si Celjani obeta-
jo predvsem uveljavitve na področju, 
na katerem doslej še niso sodelovali. 
Cetis bo namreč za popis prebivalstva, 
gospodinjstev in stanovanj opravil pri-
pravo, distribucijo in obdelavo popi-
snega gradiva. »V tisk bo šlo za 160 ton 
papirja, vendar nam je bolj kot to po-

membno, da bodo naši strokovnjaki že 
izpolnjene anketne liste tudi optično 
obdelali in opravili logični nadzor,« pra-
vi Polak in dodaja, da bodo izkušnje, 
ki jih bodo pridobili, gotovo lahko s 
pridom izkoristili, ko bodo za podob-
ne posle konkurirali v državah jugovz-
hodne Evrope. 

Direktor Cetisa je še povedal, da v 
podjetju zadnje mesece poslujejo zelo 
dobro, dosedanji promet pa je od lan-
skega višji za petino. Zlasti se je pove-
čal obseg storitev, kar je tudi njihova 
strateška usmeritev. Zaradi velikih na-

ložb, ki naj bi podjetje postavilo ob 
najuspešnejših evropskih tiskarn, 
biček Cetisa letos ne bo tolikšen kot : 
načrtovali. 

Cetis je pridobil že dobrih 10 odstö 
kov delnic Gorenjskega tiska, vei 
dar za nakupom, pravi Drago Pol^ 
ne tiči namera po prevzemu. Kap 
talsko povezovanje naj bi obema po' 
jetjema omogočilo boljše sodelovanl 
na tehničnem in tehnološkem podro* j 
ju ter pri nabavi repromateriala. , 



GOSPODARSTVO 

Bo Rogaška 
končno prodana? 

Kdor bo kupil večinski delež nekdanje krovne družbe, bo simbolno 
kupil celotno zdravilišče 

^ če se ne bo ponovila stara zgodba, 
j itnorda še ta mesec znano, v čiga-
j i rokah bo naposled 57-odstotni de-
11 Zdravilišča Rogaška. Na razpis 
I jvenske razvojne družbe so se pri-
I fili že stari znanci, oziroma nas-
c otniki, ki pa so se tokrat bolj jasno 
I i doslej postavili v dva tabora. Med 
I ima obstajajo kar precejšnje vse-
^ iske razlike o tem, kako naj bi se 
j zvijal turizem v Rogaški Slatini. 
, Ko se bo torej komisija Slovenske raz-
jne družbe odločila za eno od po-
idb, bo pravzaprav izbrala enega od 
mceptov, o katerih je bilo v minulih 
esecih povedanega in napisanega že 
r veliko. Jože Pipenbaher iz Sloven-
e Bistrice, ki se je na razpis prijavil 
êko svojega podjetja Svit, naj bi se 
gibal h konceptu kopališkega turiz-
a, vsi ostali pa poudarjajo, da se mo-
V Rogaški Slatini razvijati zdravstve-
turizem. Pipenbaher, ki je sicer še 
ttija trdil, da pri nakupu preostanka 
žavnega premoženja v zdravilišču ne 
I več sodeloval, naj bi svojo usmeri-
? dokazoval s širitvijo bazenskih po-
iin in z nekajkrat napovedanim so-
lovanjem s Termami Olimia, s kate-
qì naj bi imel skupne interese pri oživ-
nju bližnjega Vonarskega jezera. 
Nasproti bistriškega podjetnika sto-
D s skupno ponudbo Steklarna Ro-
ška, ki se je na razpis prijavila preko 

svoje družbe pooblaščenke Rogaška Cry-
stal, podjetje Zdravstvo, katerega ve-
činski lastnik je Diagnostični" center 
Bled, podjetje Plod iz Slovenske Bistrice 
in Mesnine Žerak iz Rogatca. Zraven je 
tudi Slovenska investicijska banka, ki 
je preko hčerinske družbe Hoteli Ro-
gaška Slatina lastnica Zdraviliškega do-
ma ter hotelov Styria in Strosmayer. 
Direktor in solastnik blejskega centra 
Milan Gorenšek poudarja, da se lah-
ko zdravilišče zopet dvigne le z zdru-
ženimi močmi vseh lastnikov, s skup-
nim nastopom na trgu in z organizacij-
sko povezanostjo skozi krovno druž-
bo. Približno takšno, kakršno so v Ro-
gaški Slatini nekoč že imeli, pa je po-
tem z dezinvestiranjem, to je odproda-
jo hotelov, in zaradi številnih zamenjav 
v vodstvu izgubila svojo moč. 

Po nekaj letih prodaj in nakupov zdaj 
že velja, da so v glavnem hoteli in ob-
jekti v Rogaški Slatini končno v rokah 
strateških lastnikov, od katerih večina, 
kot že rečeno, vidi razvoj kraja pred-
vsem v zdravstvenem turizmu. Pone-
kod se bodo lastniki sicer še zamenja-
li, vendar spremembe ne bodo pretres-
ljive. Slovenska investicijska banka pro-
daja 16 apartmajev v prenovljenem ho-
telu Park, to pa naj bi bilo tudi vse. Če 
seveda ne držijo govorice, da naj bi Jo-
že Pipenbaher vse svoje premoženje, 
ki ga ima Rogaški Slatini, prodal Štu-

dentskemu servisu Maribor. Nasploh 
je vloga direktorja servisa, sicer zna-
nega poslovneža Marjana Krajnca, za-
vita v meglo. Že junija letos so ga ome-
njali kot tistega strateškega vlagatelja, 
ki ga je z velikim pompom napovedal, 
vendar nikoli doslej razkril Jože Pipen-
baher. Mariborski študentski center pa 
ni bil edini, ki se je doslej pojavljal kot 
morebitni kupec Pipenbaherjevega pre-
moženja v Rogaški Slatini. Pred časom 
je bilo celo slišati namige, da bo bi-
striški podjetnik hotel Donat in bazen-
ski kompleks prodal ruskemu podjet-
ju Gasprom, vendar je Pipenbaher vse 
govorice zanikal in najavil, da bo svoje 
mesto v kraju še bolj utrdil. Dokaz, da 
je res tako, naj bi bila dobra milijarda 
tolarjev, ki jih je vložil v prenovo hote-
la in v razširitev bazenskih zmogljivo-
sti v Termalni rivieri. 

In zakaj se okoli nakupa 5/-odstot-
nega deleža oziroma paketa 572.000 
delnic Zdravilišča Rogaška, vrednega 
okoli 80 milijonov tolarjev, dviga toli-
ko prahu? Družba nima več veliko pre-
moženja, je pa zanimiva predvsem za-
radi blagovne znamke »Zdravilišče Ro-
gaška« in tisti, ki bo kupil večinski de-
lež, bo tudi simbolno kupil Rogaško. 
Prišel pa bo tudi do vrtin mineralne in 
termalne vode, za katere sicer država 
še ni podelila koncesije. 

JANJA INTIHAR 

Celjski 
plini 

poslej le 
poslovna 

enota 
Skupina plinskih pod-

jrtij, ki jo je v zadnjih ne-
kaj letih z nakupi večin-
•kih deležev oblikoval 
bprski Istragas in v ka-
teri je poleg Celjskih pli-
lov bila še družba Eu-
toplin Trbovlje, se je s 1. 
»ktobrom preoblikovala 
'enovito podjetje z ime-
»om Istrabenz Plini. 
Plinarna Maribor, v ka-

ïri imajo Istrabenz Plini 
iekaj več kot 50-odstotni 
ielež, je ostala še naprej 
ićerinsko podjetje. Novo 
podjetje ima 300 prodaj-
nih mest in pet poslovnih 
iiiot, med katerimi je tu-
ii celjska. Celjski plini, 
4er dela 40 ljudi, so na-
mreč zaradi združitve iz-
gubili status gospodarske 
družbe. Istrabenz Plini so 
bnes vodilni v Sloveniji, 
»aj imajo na področju ute-
'očinj enega naftnega pli-
^ 30-odstotni tržni delež, 
' tehničnimi plini pa ob-
edujejo petino trga. Z no-
'0 polnilnico tehničnih 
'linov, ki so jo letos od-
mrli v Celju in ki oskrbuje 
^lotni severovzhodni del 
*lovenije, pa nameravajo 
ä delež še povečati. 

JI 

Novi direktor Biterma 
Podjetje za proizvodnjo termostatov Biterm iz Bistrice ob Sotli, ki je v večinski lasti 

Gorenja, 25-odstotni lastniški delež pa ima danski koncem Danfoss, je s 1. oktobrom 
dobilo novega direktorja. 

Borisa Štefančiča je zamenjal Simon Kumer iz Velenja, Štefančič pa je prevzel mesto 
direktorja proizvodnega programa hladilno zamrzovalne tehnike v Gorenju. V prvih šestih 
mesecih so v Bitermu ustvarili kar 471 milijonov tolarjev prihodkov iz poslovanja, čisti 
dobiček pa je znašal 34 milijonov tolarjev. S tem so v podjetju že ob polletju letni načrt 
presegli za šest odstotkov. SM 

Zanimanje za evrobus 
Evrobus, potujoča knjižnica in informacij-

sko središče vlade Republike Slovenije, ki 
ponuja informacije o Evropski uniji, je te dni 
spet na našem območju. 

V ponedeljek je bil bus v Petrovčah in Go-
tovljah, v torek na Dobrni in v Vojniku, včeraj 
v Šoštanju in Topolšici, jutri bo dopoldan v 
Šmartnem ob Paki, popoldan pa v Preboldu, 
svoj krog po Celjskem pa bo v soboto zaključil 
v Zrečah. 

V evrobusu so informatiki za različna po-
dročja, ki utegnejo ljudi zanimati, v njem naj-
dete različne brošure, strokovno literaturo in 
brezplačne publikacije o Evropski uniji, mož-
no pa je tudi brskanje po spletnih straneh. 

Glede na bližnjo uvedbo evra in na dejstvo, 
da v večini članic Evropske unije po februarju 
2002 ne bo mogoče več plačevanje v nobeni 
drugi valuti kot v evru, je bilo za evrobus tokrat 
zanimanje še večje kot sicer. BS, Foto: GD 

FINANCE 
Vrednostni papiiji deinišifih družb 

Vrednostni papirji investicijsicih družb 

Tečajnica 

Borzni indeicsi 

v tednu od 3.10.2001 do 9.10.2001 



Železarska bitka 
za stanovanja 

Najemnike še vedno razburja prodaja po visoki ceni -
Kam denar od prodaje? 

Najemniki, ki živijo v že-
lezarskih stanovanjih, so 
še vedno resno zaskrblje-
ni. Kot je znano, namera-
vajo Slovenske železarne 
ta stanovanja prodati, pri 
čemer so pogoji za odkup 
za veliko večino neugodni. 
Na Celjskem je približno 
šeststo takšnih stanovanj, 
predvsem v Štorah, Celju in 
Šentjurju, pa tudi na Šmar-
skem. 

Najemniki so prejeli ob-
vestilo o možnosti odkupa po 
prvomajskih praznikih, sku-
paj s 60-dnevnim rokom. 
»Ljudje ne bi mogli odplače-
vati obrokov bančnih kredi-
tov, saj bi morali plačevati 
tudi po več kot 40 tisoč to-
larjev na mesec,« pravi pred-

sednik sindikata Skei v Što-
rah, Anton Motoh. »To je za 
zaposlene, predvsem pa za 
upokojence, nesprejemlji-
vo.« Težave so tudi zaradi 
ocenitve vrednosti stanovanj, 
saj so tako najemniki kot sin-
dikat prepričam, da so pred-
vsem starejša stanovanja pre-
visoko ovrednotena, zato zah-
tevajo novo cenitev. 

Zaskrbljeni najemniki so 
se namreč obrnili za pomoč 
na sindikat, ki je protestiral 
v Slovenskih železarnah ter 
ministrstvu za gospodarske 
dejavnosti. Štorski sindikat 
se je povezal s sindikalisti na 
Jesenicah in Ravnah ter ob-
vestil vodstva občin Štore, Ce-
lje in Šentjur, od koder pri-
čakuje pomoč. Trenutno je 

zadeva na mrtvi točki, ven-
dar so veseli, da se je vse sku-
paj vsaj ustavilo. 

Sindikalisti se obenem uk-
varjajo z načrti kdo bo raz-
polagal z izkupičkom od pro-
danih stanovanj. Po zakonu 
bi se moral denar vrniti v pod-
jetje, kar se doslej ni dogaja-
lo. »Zahtevamo striktno spo-
štovanje zakona,« je odločen 
Motoh. V Štorah se zavzema-
jo, da bi vložili denar v družbo 
pooblaščenko, ki razpolaga 
z dvajsetimi odstotki sred-
stev, ki jih imajo iz naslova 
premalo izplačanih plač. Ta 
naj bi sredstva oplemenitila 
ter namenila za vzdrževanje, 
obnovo in nakup novih sta-
novanj. 

BRANE JERANKO 

Udeleženci Abilympiade na Glavnem trgu. 

Pomembno 
je sodelovati 
Minuli konec tedna je 

bila v Celju druga Abilym-
piada Slovenije, ki jo je le-
tos organiziral Center za 
varstvo in delo Golovec. Pri-
reditev tekmovalnega zna-
čaja povezuje ljudi s poseb-
nimi potrebami. 

Abilympiada je svetovno 
gibanje, ki se je začelo leta 
1972 na Japonskem. Sloven-
ci smo se v mednarodno gi-
banje vključili šele lani v Pra-
gi, svojo prvo olimpiado pa 
smo imeli leto prej v Črni na 
Koroškem. 

V petek so se tekmovalci in 
njihovi vzgojitelji ter mentorji 
zbrali na Glavnem trgu v Ce-
lju, kjer so jim Celjani pri-
pravili prisrčen sprejem. Med 
drugimi je tekmovalce poz-
dravil tudi predsednik držav-
nega zbora Borut Pahor. V so-
boto pa se je v celjskem di-
jaškem domu v trinajstih tek-
movalnih disciplinah pome-
jilo 39 ekip iz vse Slovenije. 
Tekmovali so v pletenju, ve-
zenju, strojnem šivanju, rez-
barjenju, obUkovanju lesa, 
pripravi narezka, krasitvi tor-
te, pripravi aranžmaja, izde-

lavi uporabnih predmetov 
odpadnega materiala, izdela 
plakata, oblikovanju glin 
slikanju na svilo in fotograi 
ranju na prostem. 

V strojnem šivanju je pn 
mesto dosegla Simona Ri 
bernik, v oblikovanju lesa p 
Alojz Senica, oba iz Centi 
za varstvo in delo Golovei 
Torto je najlepše okrasila J( 
žica Drač iz Centra za van 
tvo in delo Šentjur. 

Bolj kot tekmovanje je fx 
membno, da so tekmovali 
stkali nova prijateljstva, d 
so uživali v dveh dneh, ki st 
bila drugačna od njihoveg 
vsakdana. Čeprav so odvisc 
od skrbi in pomoči soljud 
so pokazali, da lahko povseo 
samostojno ustvarjajo. 

SABINA KRANJEI 
Foto: GAŠPER DOMJAl 

Nemočen junak mooi 
Herkulovo svetišče nad parkom prerašča trava 

Pokrajinski muzej Celje 
pogosto opozarja, da edins-
tvene izkopanine v Slove-
nije, Herkulovo svetišče pod 
Miklavškim hribom, pre-
raščata trava in grmovje in 
da do tega spomenika ne vo-
di nobena tabla ali druga 
oznaka. Direktorica Pokra-
jinskega muzeja Darja 
Pirkmajer pravi, da bi mo-
rala za urejen in očiščen 
prostor okoli spomenika 
skrbeti občina, ki pa se za 
to ne meni kaj dosti. Sicer 
pa: kmalu bo zapadel sneg 
in skrbi bo za leto dni spet 
konec. 

Spomenik, svetišče, je res 
težko najti. Enkrat ali dva-
krat na poti do njega zagoto-
vo zgrešiš, čeprav ležijo iz-
kopanine le streljaj nad Mest-
nim parkom. Edini kažipot 
ob cesti na Miklavški hrib ob 
kapucinskem mostu je znak 
za »lovsko kočo«. Smer je pra-

va. Dobrih 500 metrov ob po-
ti se na desni strani ob nizu z 
zelenjem obraščenih stano-
vanjskih hiš skriva dragoti-
na, vredna ogleda in pozor-
nosti širše javnosti. In kose. 

Arheologinja iz Pokrajin-
skega muzeja Celje Irena La-
zar (pred kratkim je izšla nje-
na knjiga z naslovom Celeia 
- arheološka podoba mesta), 
zna razkriti prenekatero za-
nimivost o Herkulovem sve-
tišču (nekateri mu pravijo He-
raklejevo), ki je bilo odkri-
to v petdesetih letih 20. sto-
letja. Po izkopavanju so bili 
odkriti zidovi in urejen ar-
heološki park na prostem. »To 
je edino tako prezentirano 
svetišče v Sloveniji iz zgod-
njega 2. stoletja,« poduči Ire-
na Lazar. Razteza se na okoli 
500 kvadratnih metrih povr-
šine, ki je last občine. 

Med najdbami pri izkopa-
vanju je bil, očitno kot del 

velikega kipa, najden palec 
noge in številni manjši od-
kruški kipcev, očitno posve-
čenih rimskemu junaku Her-
kulu. »Opredelitev tega sve-
tišča pa je še vedno uganka,« 
pravi Irena Lazar, saj je tudi 
mogoče, da je pripadalo kak-
šnemu višjemu božanstvu, a 
ker je bil Herkul v Gelei zelo 
priljubljen in popularen ju-
nak, so ga morda pripisali 
njemu. 

Skratka, vreden je tudi 
dandanašnje pozornosti. Z 
Lokalne turistične organiza-
cije v Celju so se za podatke 
o svetišču že zanimali in upati 
je, da bo ta kraj, primeren 
za sprehode, oglede in poči-
tek, kmalu našel tudi prostor 
v kakšnem turistično-kultur-
nem namigu o ogledu mesta. 
Če bo seveda urejen in če ga 
bo mogoče najti. 

MATEJA PODJED 
Foto: GREGOR KATIČ 

Herkulovo svetišče je težko najti. 

Kultna 
Maja v 
шижеји 

Otroci, njihovi vzgoji-
telji in starši se bodo do 
konca oktobra v obča-
snih razstavnih prosto-
rih Muzeja novejše zgo-
dovine Celje lahko dru-
žili s čebelico Majo. 

Ob že kar »kultni« prav-
ljici, pesmicah in Majinih 
pustolovščinah je v nemš-
kem čebelarskem muze-
ju v Weimarju nastala raz-
stava, ki se je ob Tednu 
otroka ustavila tudi v Ce-
lju, potem ko je obkroži-
la številna evropska me-
sta. 

Od svojih prvih posku-
sov letenja leta 1912 si je 
čebelica Maja pridobila 
privržence po vsem svetu. 
Z 2,5 milijona prodanih 
izvodov samo v nemškem 
jezikovnem področju in 
prevodi v več kot 40 jezi-
kov je roman Waldemar-
ja Bonselsa postal eno naj-
pomembnejših klasičnih 
del otroške in mladinske 
literature. Tudi sodobni 
mediji so že pred več kot 
dvajsetimi leti odkrili pri-
vlačnost male čebelice. 

Na razstavi v Celju, ki 
prikazuje nastanek in us-
peh čebelice Maje, filme 
in knjižne ilustracije ter 
njen prodor v tujino, so 
jo na pot pospremili otroci 
Vrtca Zarja. Privlačno raz-
stavo spremljajo avdio in 
video projekcije. 

MP 

Spremembe v 
paricirnem režimu? 

Na oktobrski seji celjskega mestnega sveta bodo pred 
vidoma svetniki obravnavali nekaj sprememb, ki se obetaji 
v parkirnem režimu. 

Zaradi pričetka gradnje garažne hiše ob Aškerčevi ulic 
bo Celje izgubilo neasfaltirano parkirišče ob njej. Zato bo 
do strokovne službe svetnikom predlagale, da sprejmej( 
sklep o tem, da ga nadomestijo s parkiriščem pri Tkanin 
blagovnici za podvozom in ga uvrstijo v drugo parkirn( 
cono. Sedaj je parkiranje tam brezplačno. Parkirnino p 
naj bi pričeli pobirati tudi v Mestnem parku. Tam namrei 
parkira vse več voznikov, še posebej dopoldne. Zato bod( 
svetniki obravnavali tudi predlog o uvrstitvi tega parkirišć 
v drugo parkirno cono. Parkiranje v tej coni velja 350 tolar 
jev na dan. Če voznik parkira manj kot štiri ure, dobi povr 
njenih sto tolarjev, če manj kot dve, pa dvesto. NGl 

Božičniic že gradi 
Gradbeništvo Božičnik je pričelo z gradnjo nove telo 

vadnice in prizidka ob Osnovni šoli Hudinja. V prizidk« 
bodo uredili tri učilnice, plinsko kotlovnico in nekaj po 
možnih prostorov. 

Začetek gradnje je zamujal zaradi pritožbe dveh gradbe 
nih podjetij, ki se nista strinjali z izidom razpisa za izvajal 
ca del. Ker sta pritožbeni stranki odstopili od zahteve p' 
reviziji postopka na republiški državni komisiji, ni bilo vei 
ovir za gradnjo, ki naj bi bila končana do junija prihodnji 
leto. Med prihodnjimi poletnimi počitnicami bodo obno 
vili še obstoječo šolsko stavbo. Tehnični pregled in oddaji 
objekta v uporabo je predvidena najkasneje sredi septenr 
bra prihodnje leto. NGl 

Zapleti v Zagradu 
Avgusta je VOC Celje v Zagradu pričel z rekonstrukci 

jo ceste, ob tem pa bodo dogradili pločnik, uredili strug" 
potoka Ločnica, cestno razsvetljavo, telefonsko omrežK 
in elektroenergetske vode, obnovili vodovodno omrežja 
ter zgradili kanalizacijo in plinovod. 

Dela naj bi predvidoma končali do konca oktobra. 
drugo etapo te dni izdelujejo projekte in hkrati pridobivajo 
zemljišča. Zbrana imajo takorekoč že vsa soglasja. Nat'' 
bodo objavili javni razpis, na podlagi katerega bodo izbral' 
izvajalca del. Začetek del utegne biti šele prihodnje leto. 



Sklad dela za delavce 
in delodajalce 

Od oktobra lani deluje v 
;lju Regionalni sklad de-
. Gre za ustanovo aktiv-
t politike zaposlovanja, 
en osnovni namen je pre-
rečevanje prihoda presež-
ih delavcev v odprto brez-
iselnost in zaposlovanje 
žje zaposljivih in brezpo-
!lnih oseb. Financira ga mi-
jstrstvo za delo, družino 
I socialne zadeve. Za vsa-
ega delavca, vključenega 
f sklad, je zagotovljenih 
OO tisoč tolarjev, ki jih mo-
ajo porabiti strogo namen-
ko: za usposabljanje de-
ivcev in uvajanje le-teh na 
flvo delovno mesto. 
»Če gre za brezposelno ose-

D jo k nam napoti celjska 
J)močna služba Zavoda za 
aposlovanje. Če gre za pre-
ežne delavce, pa je naš part-
ler podjetje, ki izdela pro-
ram razreševanja presežnih 
lelavcev,« pojasnjuje Robert 
leglar, ki svoje delo vodje 
klada opravlja pogodbeno, 
lenarja za delovna mesta v 
kladu namreč ni. 
Sklad deluje za območje 

Ì2 občin. Robert Ceglar pra-
fi, da je doslej navezal stik z 
levetimi: Celje, Laško, Do-
ima, Štore, Vojnik, Zreče, 
logaška Slatina in Kozje. Od 
3stalih pravega odziva še ni, 
ietudi je eden od namenov 
sklada preprečevanje porasta 

brezposelnosti in zagotavlja-
nje socialnega miru. 

Regionalni sklad dela so us-
tanovili celjska Regionalna 
razvojna agencija, celjska ob-
močna enota Zveze svobod-
nih sindikatov Slovenije, celj-
ska gospodarska zbornica in 
Izobraževalni center Štore. 
»Zelo pomembno je sodelo-
vanje s sindikati. Le tako lah-
ko pridemo do pravočasnih 
informacij pri pomoči raz-
reševanja presežnih delav-
cev,« je prepričan Ceglar. 

Doslej so v sklad dela vklju-
čili 134 brezposelnih oseb in 
presežnih delavcev. Na voljo 
pa je še 16 mest za vključi-
tev. Sklad namreč sklepa z 
Zavodom RS za zaposlova-
nje letne pogodbe. Za letos 
jim je ta določil, da smejo 
vanj vključiti 150 oseb. 

Sklad delavce najprej na-
poti v delavnico razvoja po-
klicne kariere. Osnovni cilj 
je, da na osnovi njegovih 
znanj, izkušenj in želja opre-
delijo v zaposlitvenem načr-
tu, kje ima največ možnosd 
za ponovno zaposlitev. Če 
ugotovijo, da imajo delavci 
pomanjkljivo formalno izo-
brazbo ali manjkajoča poseb-
na znanja, jih napotijo na do-
datno izobraževanje. »Pri tem 
moramo kot partnerje upo-
rabljati licencirane izobraže-
valne ustanove. Če gre za in-

terno usposabljanje, pa ga iz-
vajajo podjetja sama,« pravi 
Ceglar. Za izvajanje delavnic 
razvoja poklicne kariere iš-
čejo »trenerje« na trgu. Obi-
čajno gre za psihologe. »An-
gažiramo jih le po potrebi, 
saj moramo z denarjem rav-
nati skrajno racionalno.« 

Prvo skupino delavcev so 
v sklad vključili pred slabim 
letom. Šlo je za 21 delavcev. 
Desetim od teh so uspeli za-
gotoviti novo zaposlitev. V 
drugi skupini, ki so jo vklju-
čili letos maja, pa so doslej 
uspeli zagotoviti zaposlitve 
trem delavcem. »Od vključi-
tve zadnje skupine, v kateri 
so delavci Monta Kozje in Ki-
lija Liboje pričakujemo, da 
jih bo najmanj 90 odstotkov 
ohranilo delovna mesta, za 
katera se sedaj usposabljajo,« 
je prepričan Ceglar. 

Delavec, ki vstopi v sklad, 
podpiše izjavo, s katero se ob-
veže, da bo obiskoval delav-

nico razvoja poklicne karie-
re in aktivno iskal delo z nji-
hovo pomočjo, se izobraže-
val, če bo to potrebno, ali obi-
skal kakšen seminar. 

V sklad dobijo predvsem 
težje zaposljive delavce. Ko 
se dodatno izobrazijo, se nji-
hova možnost zaposlitve po-
veča. »Namen sklada je prav 
to, da pomagamo ljudem, ki 
so starejši, ki težje pridejo do 
zaposlitve, da jo vendarle do-
bijo ali ohranijo delovno me-
sto. Pomagati pa želimo tudi 
delodajalcem, ki se srečuje-
jo s tehnološkimi presežki de-
lovne sile. Tu imamo včasih 
težave, saj ti pogosto ne želi-
jo tega povedati navzven. A 
če se odločijo za sodelovanje 
z nami, je velika verjetnost, 
da bo to koristno tako zanje 
kot za delavce. Gre nam na-
mreč za humano obravnava-
nje presežnih delavcev,« pra-
vi Robert Ceglar. 

NATAŠA GERKEŠ LEDNIK 

Šanson in ples 
V okviru tradicionalnih 

celjskih večerov z... bo v 
dvorani in v organizaciji 
Plesnega foruma Celje v so-
boto, 13.oktobra, ob 21.uri 
zanimiv glasbeni večer, na 
katerem bodo na svoj račun 
prišli vsi ljubitelji franco-
skih šansonov. 

Izvajali jih bodo gostje ve-
čera (večinoma bivši in se-
danji učenci profesorjev fran-
coskega jezika Slavka in Kar-
men Deržek): Miha Alujevič 
(vokal). Brina Zupančič (kla-
vir), Viljem Babič (akor-
deon), Polona Dolžan (vo-
kal), Aleš Črnko (kitara,vo-

kal), Alja Roš (vokal), Sebast-
jan Volk (vokal), Vesna Oc-
virk (vokal) ter še kdo... 

Večer bo prepleten s koreo-
grafijami Goge Stefanovič-Er-
javec in plesalk Plesnega fo-
ruma Celje, ki so posebej za 
to priložnost pripravile kar 
nekaj plesnih novitet. 

Plesale bodo: Andreja Ce-
puš, Sava Malenšek, Sanja Mi-
lenkovič, Tina in Tanja Šent-
jurc, Špela Vodeb, Paulina Ve-
ronek. Maja Antončič, Sanja 
Markovič, Kaja Rebek, Gea 
Erjavec, Alja Gogala, Maja 
Kalafatič, Lucija Zazijal in 
druge. MP 

Ledena ploskev 
pripravljena 

Vrata celjskega drsališča so odprta tudi za rekreativ-
ce. Na ledeni ploskvi bo mogoče uživati do konca marca. 

Drsališče je odprto vsak petek od 20. do 22. ure, ob sobo-
tah in nedeljah, praznikih in med počitnicami pa med 10. 
in 11.30 uro ter med 15. in 16.30 uro. Rekreativno je mogo-
če drsati tudi vsako sredo med 20. in 21.30 uro. Za drsanje 
ob petkih je treba odšteti 500 tolarjev, druge dneve 400 
tolarjev, predšolski otroci in tisti, ki ne drsajo, bodo plačali 
300 tolarjev, starši, ki spremljajo otroke in ne drsajo, pa 
imajo prost vstop. Vsak petek pripravljajo disko na drsal-
kah. S. B. 

VPRAŠAJTE 
SVOJEGA ŽUPANA 

Pišite nam, s kakšnimi težavami se ubadate v svojem 
okolju in zanje menite, da bi vam jih lahko pomagal 
rešiti vaš župan. Zastavili mu bomo vaše vprašanje in v 
mi od naslednjih številk vam bo odgovoril. Vaša vpra-
šanja sprejemamo na naslov: Novi tednik, Prešernova 
19,3000 Celje ali na elektronski naslov: tednik@nt-rc.si. 
Lahko nas tudi pokličete: 4225-100. 

Kdaj 
Hribarjeva 

ulica? 
Bralec Drago opozarja, 

ia kljub večkratnim opo-
zorilom v KS Aljažev hrib 
istaja Hribarjeva ulica za-
nemarjena, dotrajana in s 
poškodovanim cestiščem. 
Prav tako nevzdrževana je 
tudi okolica, saj ne kosi-
lo niti trave ob cestišču. 
Ker v Celju urejajo ulice 
ttziroma ces te enakega 
fanga, so stanovalci Hri-
lïarjeve nezadovoljni z od-
Rovori, da denarja za ure-
ditev njihove ulice ni, ali 
ia imajo prednost druge 
•¡este, ki so že sicer bolje 
^'zdrževane. 

Župan Mestne občine Ce-
lje Bojan Šrot odgovarja: 
'Začetek ceste, gre za prib-
ližno 70 metrov, bo v večjem 
obsegu pokrpan z asfaltom, 
"ftedtem ko je ureditev nadalj-
njih 150 metrov ceste do 
>|veh hiš na vrhu hriba vpraš-
ljiva. V preteklosti je bil ta 
'•el ceste v akciji KS asfalti-
б̂п na pretanek gramozni 
l̂oj. Zato je cesta danes moč-

no posedena v kolesnicah. Ce-
stišče bi moralo v rekonstruk-
cijo, potrebna je novograd-
nja, a to za 'dovoz do dveh 
hiš ni ekonomsko upraviče-
no. 

Po tehtnem premisleku v 
strokovnih službah bomo, na 
osnovi večih ogledov, te ko-
lesnice zapolnili z asfaltom. 
Prevoz po cesti bo tako za-
gotovo bolj ugoden. Trditev 
občana, da cesta ni vzdrže-
vana, ne drži, druga stvar pa 
je, seveda, kako vzdrževati 
cesto, ki ni bila zgrajena sklad-
no s predpisi in zato ni vzdr-
žala niti minimalnih obreme-
nitev kamionskih prevozov.« 

mailto:tednik@nt-rc.si


Milijoni pogrebnega minusa 
v Mestni skupnost Žalec izginilo neznano kam 3,388 milijona tolarjev - Zaenkrat »kriva« pristojna delavka 

Iz poročila nadzornega 
odbora žalske občine, ki je 
pregledal porabo javnih 
sredstev v prvi polovici le-
tošnjega leta, so razvidne 
hujše kršitve v poslovanju 
Mestne skupnosti Žalec. 

Do zapletov je prišlo, ker 
občina nima vpogledov v po-
slovanje mestne skupnosti 
oziroma so bile v računovods-
tvo občine posredovane sa-
mo knjižene zadeve. Del, ki 
ni bil knjižen, seveda ni bil 
posredovan. Zaradi tega fi-
nančno računovodsko poslo-
vanje v žalski mestni skup-
nosti ni bilo v skladu z zako-
nom, za kar krivijo odgovor-
no delavko. 

Delavka, ki so jo že sus-
pendirali in zoper njo uved-
li disciplinski postopek, ni 
izdajala knjigovodskih listin 
na občino in jih ni evidenti-
rala, prav tako pa ni sporo-
čala podatkov o vplačilih in 
izplačilih. Gre za to, da je v 
letih 1999 in 2000 prejela go-
tovino za 178 pogrebnih sto-
ritev, od katerih jih je za 120 

predložila gotovino in doku-
mente, za ostalih 58 pa tega 
ni storila. Tako je bilo nee-
videntiran in za neznane na-
mene porabljen skupni zne-
sek mestne skupnosti v viši-
ni 3,388 milijona tolarjev. 

Po mnenju nadzornega od-
bora lahko nepravilno evi-
dentiranje povzroči tudi ne-
racionalno trošenje prora-
čunskih sredstev, saj mestna 
skupnost prikazuje, da sred-
stev nima, zato so ji bila odo-
brena dodatna proračunska 
sredstva. Zaradi tega je nad-
zorni odbor zahteval revizi-
jo celotnega poslovanja mest-
ne skupnosti. Če bodo ugo-
tovili nadaljnje nepravilno-
sti, bo prišlo do dodatnih 
sankcij vpletenih oseb. 

Člani žalskega občinskega 
sveta so to informacijo na če-
trtkovi seji sprejeli brez raz-
prave. Spomnimo se, so sta 
se v Žalcu že »zgodili« kra-
jevni skupnosti Galicija in 
Šempeter, sedaj pa na površ-
je prihaja zgodba o dogaja-
nju v Mestni skupnosti Ža-

lec. Občinski nadzorni odbor 
namreč v svojem poročilu na-
vaja, da obstajajo utemelje-
ni razlogi za sum, da tudi os-
tali del poslovanja mestne 
skupnosti iz lastnih sredstev 
ni opravljen v skladu z zako-
nom. Poleg tega v odboru pri-
čakujejo, da se k sanaciji sta-
nja pristopi strokovno, pre-
tehtano in da se zadeve do-
končno uredijo v roku ene-
ga meseca. 

Tudi zaradi tega primera 
so se v žalski občini odloči-
li, da bodo za opravljanje po-
kopaliških storitev, pogreb-
ne dejavnosti in urejanje po-
kopališč razpisali koncesiji. 
Ena koncesija bo razpisana 
za pokopališča Galicija, Go-
tovlje in Žalec, druga pa za 
pokopališča v Grižah, Šem-
petru in na Ponikvi. Konce-
sija bo za dobo deset let lah-
ko podeljena le enemu kon-
cesionarju, občina Žalec pa 
zanjo zagotavlja monopol. 
Svojo dejavnost bo koncesio-
nar financiral s plačili upo-
rabnikov storitev, seveda pa 

bo občini plačeval koncesij-
sko dajatev. Med prijavljeni-
mi kandidati bo posebna ko-
misija izbrala najugodnejše-
ga ponudnika glede na viši-

no koncesijske dajatve, pred-
lagani standard storitev, ce-
ne, reference in kakovost 
predloženega programa. Iz-
brani kandidat bo moral po-

ložiti tudi varščino v višil 
500 tisoč tolarjev za kval 
tetno opravljanje javne ga 
podarske službe. 

URŠKA SELIŠNE 

Končno tudi šempetrska 
magistralka 

Kar nekaj časa je že mi-
nilo od izgradnje avtoceste 
Arja vas- Vransko, obnova 
magistralke skozi Šempe-
ter pa še vedno ostaja veli-
ka neizpolnjena obljuba dr-
žave. 

Še pred kratkim je kaza-
lo, da bosta občina Žalec in 
Krajevna skupnost Šempeter 
posegli po tako drastičnih 
ukrepih, kot je zaprtje ceste. 
V občini so namreč že lani. 

pa tudi v letošnjem proraču-
nu zagotovili potreben del de-
narja, približno 180 milijo-
nov tolarjev, saj bodo poleg 
obnove ceste uredili še ka-
nalizacijo. V Darsu, kjer bi 
morali pokriti svoj del ob-
nove, pa o cesti menda niso 
hoteli niti slišati in plačati 
približno 130 milijonov to-
larjev. Že pred časom so iz-
brali izvajalca CM Celje, ki 
pa zato, ker Dars ni podpisal 

pogodbe, ni začel z deli. Žal-
ski župan Lojze Posedel je že 
napovedal, da bosta občina 
in KS 1. novembra zaprli ce-
sto skozi Šempeter. 

Vendar so preteklo sredo 
predstavniki občine Žalec in 
Darsa na Trojanah podpisali 
ustrezno pogodbo, v kateri 
pa še ni določen točen zne-
sek, ki ga bo prispevala dr-
žava, niti dela, ki bodo oprav-
ljena. US 

Kolonija prijateljstva 
v mali dvorani polzelskega kulturnega 

doma so v soboto odprli razstavo likov-
nih del 19 avtorjev, ki so slikali v 11. li-
kovni koloniji Prijateljstva Polzela 2001. 
Razstava bo odprta do 14. oktobra. 

Ljubiteljski slikarji so ustvarjali dva dni. 
Občina in KUD Polzela sta bila pokrovite-
lja, organizacijsko pa je minila pod vods-
tvom Javnega sklada RS za kulturne dejav-
nosti Območna izpostava Žalec. Naslikana 
dela je zadnji dan kolonije izbral in ocenil 
dr. Mirko Juteršek. Avtorji so v različnih teh-

nikah ustvarili več kot 60 del, razstavljenih 
pa je več kot polovica. Kolonija prijateljstva 
je postala letos tradicionalna, na okrogli mizi 
pa so organizatorji in udeleženci sklenili, 
da bo tudi v prihodnje kolonija večdnevna 
in da bo selektor za Savinjsko območje tudi 
v prihodnje dr. Mirko Juteršek. 

Razstavo je odprl polzelski župan Ljubo 
Žnidar, ki se je vsem zahvalil za sodelovanje 
in jih povabil na 12. kolonijo prijateljstva 
2002. Razstava se bo po 14. oktobru preseli-
la še v Žalec, Tabor in Celje. T. TAVČAR 

Z otvoritve razstave med govorom dr. Marjana Juterška. 

Učenje za vse 
v Žalcu bodo v ponedeljek, 15. oktobra, začeli s sklopom 

prireditev, ki jih pripravljajo v Tednu vseživljenjskega učenja. 
Različne žalske ustanove, kot so občina, zavod za kulturo. 

Univerza za tretje življenjsko obdobje, karate klub, mladinski 
center, UPI-Ljudska univerza, ter Društvo upokojencev Vrbje 
bodo v okviru tega tedna pripravili 23 različnih prireditev. Vse 
prireditve bodo brezplačne, namenjene so pridobivanju različ-
nih znanj in spretnosti (študijski krožki, delavnice, testiranje 
računalniškega znanja, karate za vso družino...). Na zaključni 
slovesnosti, ki jo bodo pripravili prihodnji petek v Domu II. 
slovenskega tabora, bodo žalski občini podelili nagrado za iz-
jemne strokovne dosežke pri bogatitvi znanja drugih. US 

Žalska turistična zveza 
Minuli četrtek so v Levcu ustanovili kulturno - turistično društvo. 

S tem so pričeli plesti mrežo društev, ki naj bi jih konec novem-
bra zaokrožili z ustanovitvijo Turistične zveze Žalec, v kateri bo 
15 društev. Žalska zveza naj bi normalno sodelovala s Turistič-
no zvezo Spodnjesavinjske doline, če se bodo tako odločili čla-
ni in društva ter če bodo tudi v drugih občinah poravnavali 
obveznosti. US 

MODRI 
TELEFON 

Do prihodnjega četrtka bo vai 
klice na Modrem telefonu spref 
mala novinarka Bojana Jančič. N 
telefonsko številko 031/569-58 
jo lahko pokličete vsak dan m* 
10. in 17. uro, svoja vprašanja zl 
Modri telefon pa lahko med poiM 
deljkom in petkom do 17. ure zl 
stavite tudi po telefonu 42-254)01 

Obnovljen športni park 
v Latkovi vasi v občini Prebold so odprli obnovljen športni park. 
Poleg sanacije površin za nogometno igrišče in gasilskega poligona je park dobil ^̂  

asfaltno igrišče za rokomet in košarko ter dvesto metrov dolgo atletsko stezo. Načrtujejo 
še gradnjo steze za rolanje, brunarice in zaščitne ograje. Veliko dela je 145 članov športn^^ 
ga društva, ki ga vodi Miran Kramar, in simpatizerjev opravilo prostovoljno. Lastni'' 
športnega parka je Občina Prebold, v upravljanje pa ga je predala Športnemu društvj 
Latkova vas. T. TAVČM' 



Kultura na psu? 
Kakor katera! 

predvideno rušenje graščine Brdce je razplamtelo razmišljanja o kulturi 
Zgornjesavinjčanov - O tem in o položaju mozirskega zavoda za kulturo 

direktor Peter Sirko 
Velenjski Vegrad je nameraval v 
ozirju porušiti 400 let staro graš-
10 Brdce, namesto nje pa postavi-
večstanovanjski objekt, za kar je 
lel »žegen« tudi od mozirskih svet-
tov in republiškega stanovanjske-
sklada. 

Proti tem načrtom so se oglasili ne-
teri krajani, združeni v civilni pobu-
,zato je minuli teden župan Jože Kra-
гг sklical razpravo na to temo. Med 
jsameznimi razpravami pa je bilo sli-
iti tudi marsikaj o duhovni in kultur-
ravni življenja, ki naj bi bila v Zgor-
Savinjski dolini dokaj nizka, saj Ijud-
menda ne ločijo kiča od umetnosti, 
so Zgornjesavinjčani »kulturno za-

ti« in da je, na kratko rečeno, mozir-
;a galerija prava sramota. Tudi zato 
i nekateri krajani graščino Brdce ob-
ovili ter jo uredili tako, da bi bila pri-
lerna za različne kulturne prireditve, 
njej pa naj bi svoj prostor našli mno-
i, ki se ukvarjajo s kulturo. Vendar bi 
ila obnova po mnenju strokovnjakov 
jemno draga, poleg tega pa po mne-
iu mnogih nepotrebna. Zakaj tako, po-
isnjuje direktor Zavoda za kulturno 
lozirje Peter Sirko. 
»V mozirskem kulturnem domu smo 

Irostore za galerijo v starem skladišču 
ffedili leta 1982. Res so galerijski pro-
lori malce nizki, nameravali smo jih 
»globiti za pol metra, vendar tega za-
adi talnice ni bilo možno storid. Pod 
rizidkom je voda dobesedno drla, saj 
f ta del zelo močvirnat. Zato so nizki 
rostor v nekem smislu ovira, po drugi 
Irani pa galerija ni .profesionalna in-
titucija, temveč poskušamo v njej po-
Bzati likovne in podobne dosežke. V 
è letih smo pripravili približno sto-
etdeset zelo pestrih in z različno te-
iatiko obarvanih razstav, tudi več kot 
lo različnih drugih prireditev. Tudi zato 
ene moremo strinjati s trditvijo o ki-
Ü, ki naj ga ne bi ločevali - končno je 
tí nas gostoval tudi prof. dr. Jože Mu-
lovič, eden vodilnih slovenskih este-
Dv, ki je bil navdušen nad prostori ga-
frije. Med drugim pa nas je poučeval 
I kiču. Mnogi, ki prihajajo v goste, so 
fesenečeni, da sploh imamo takšen 
tostor,« je prepričan Peter Širko. 
Med tistimi, ki so kritizirali raven 
bzirske in zgornjesavinjske kultu-
!, je bilo videti nekaj obrazov, ki jih 
rugače na kulturnih prireditvah ni 
paziti. Kako je z obiskom na teh pri-
editvah? 
Večina razstavljavcev je presenečena 
0d odzivom pri odprtju razstav - tudi 
večjih centrih nimajo tako množič-
ega obiska. Poleg tega poskušamo vne-

sti čim več prisrčnosti. Naj omenim tudi 
gornjegrajski Štekl, razstavišče, na ka-
terega so prav tako ponosni. Lani smo 
v galeriji pripravili 24 prireditev, ki jih 
je obiskalo ali si jih ogledalo več kot 
šest tisoč ljudi. Odprtja pripravljamo s 
pomočjo knjižničarke Vladke Planov-
šek s skromnimi sredstvi, veliko manj-
šimi, kot so republiški normativi, pro-
gram pa po navadi oblikujejo učenci 
Glasbene šole Nazarje, kjer nam gredo 
vedno prijazno na roko. Imamo stalen 
krog obiskovalcev, ki se širi in neneh-
no dodatno izobražuje. 

Torej ne bi rekli, da je zgornjesa-
vinjska kultura na psu? 

Amaterska kultura se je v 40 letih, 
kar jo spremljam, zelo razvila. Na lju-
biteljskem področju je viden bistven 
napredek, vendar pa je treba takoj do-
dati, da država nima pravega odnosa 
do razvoja ljubiteljske kuhure. Naš za-
vod je profesionalen na področju knjiž-
ničarstva, v 28 letih smo knjižnico us-
tvarili praktično iz nič, tudi po zaslugi 
vodje Ane Lamut in drugih. 

Po »zaslugi« občin ste kot zavod v 
dokaj težkem položaju? 

S takšnimi težavami se ukvarjamo zad-
nji dve leti. Po sklepih v delitveni bi-
lanci bi občina Mozirje financirala pol 
knjižnične dejavnosti, drugo polovico 
pa ostalih pet občin. Ta dogovor izpol-
njujejo le v Mozirju, zato smo prisilje-
ni izrazito omejiti nakup knjižničnega 

gradiva. V preteklih letih smo ga naku-
pili za l ido 12 milijonov, letos pa za 
7,5 milijona tolarjev. To bo imelo dol-
goročne posledice na kakovost izbora 
razpoložljivega gradiva. Ob tem pa opa-
žamo skokovit porast obiska v izposo-
ji. Naša knjižnica je vključena v sistem 
Cobiss, v zadnjih letih smo več posoja-
li kot iskali, kar kaže na pravilno na-
bavno politiko. Ob zmanjšanju, ki nam 
grozi, pa bo seveda fond osiromašen. 

Bo zakon o knjižničarstvu, ko bo 
ugledal luč sveta, spremenil ta raz-
merja? 

Uredilo naj bi se financiranje, ven-
dar ni pravih sankcij. Država pač pre-
slabo skrbi za knjižnice, ki so temelj 
kulture, morali bi bolj avtoritativno re-
ševati težave. Mogoče tako, da bi po-
skrbeli za plače, občine pa bi financi-
rale neprogramske stroške. 

V zakonu bodo določeni tudi dru-
gačni normativi. Kaj to prinaša mo-
zirski knjižnici? 

Gre za standarde, podobne evropskim. 
Za naš obseg bi morali imeti štiri izvo-
de na prebivalca - torej najmanj 66 ti-
soč knjižničnih enot in sto naslovov raz-
nih revij. Imamo blizu 58 tisoč enot -
torej bi potrebovali vsak štiri leta, da 
bi prišli na minimum. Letni prirast naj 
bi bil tristo knjig na tisoč prebivalcev, 
kar bo pri nas letos bistveno manj. Druge 
normative bi še izpolnjevali, razen pro-
storskih, ki pa so popolnoma neustrezni. 
Za našo knjižnico bi potrebovali prib-
ližno tri tisoč kvadratnih metrov pro-
stora, razpolagamo pa s štiristo kvadrati. 
Pri tej »bogatiji« se kaže možnost le v 
prizidku na vrtu poleg knjižnice ter ure-
janju prostorov v kulturnem domu, kjer 
bi s primernimi rešitvami dobili do-
datne prostore, sedanjo galerijo pa us-
posobili za parkirišča. To bi veljalo prib-
ližno 180 milijonov tolarjev, s tem pa 
bi rešili vse zahteve in prostore, za ka-
tere se zavzemajo krajani, združeni v 
civilni pobudi. Na voljo bomo imeli 
tri leta, če pa ne bi odpravili pomanj-
kljivosti, bi se morali priključiti k bližnji 
osrednji knjižnici kot podružnica. 

Torej, če zaokrožimo, na Brdcah ni 
potrebe po novem kulturnem centru? 

Glede na to, da je obstoječi kulturni 
dom nujno potreben popravila, glede 
na spominsko zbirko, za ureditev ka-
tere bomo potrebovali 20 milijonov to-
larjev in v kar bomo morali Mozirjani 
slej ko prej »ugrizniti«, menim, da v 
tem obdobju ni denarja, da bi imeli dva 
kulturna objekta. Na Brdcah za pred-
videno rešitev civilne pobude niti ni po-
trebe - tako bogati pa spet nismo. 

URŠKA SELIŠNIK 

Peter Širko 

Ljubitelji 
malih živali 

V Spodnji Savinjski do-
lini že več kot leto dni de-
luje Savinjsko društvo go-
jiteljev malih živali, ki ima 
sedež v Žalcu, vodi pa ga 
Viktor Jan iz Ojstriške va-
si pri Taboru. 

V društvo je vključenih 22 
članov, ki se ljubiteljsko uk-
varjajo z rejo manjših živali 
- golobov, rac, zajcev, okra-
snih živali, perutninskih 
vrst..., v društvu pa bi radi 
privabili gojitelje pritlikavih 
živali, primernih za stanova-
nja. »Z rejo se ukvarjamo za-
radi veselja in ljubezni do ži-
vali, redki jih gojijo izključ-
no zaradi hrane ali prodaje,« 
pravi predsednik Jan. »Reja 
je svojevrsten hobi, precej 
drag, vendar nam prinaša ve-
liko veselja.« 

Svoje »ljubljence« so pred-
stavili že na večih razstavah, 
zelo odmevna je bila razsta-
va v Mozirskem gaju, decem-
bra pa se bodo predstavili tudi 
v Žalcu. »Na tovrstnih raz-
stavah vidimo, da imajo ljud-
je radi živali, jih radi vidijo 
in se pogovarjajo o reji,« pravi 
Jan, ki dodaja, da je pripra-
va tovrstnih razstav poveza-
na s precejšnjimi stroški. Tu-
di reja, vsaj dokler gojitelji 
ne vzredijo plemenskih živa-
li, ne prinaša nikakršnega do-
bička. Vsi člani se dodatno 
izobražujejo, saj morajo upo-
števati preventivo, načine pre-
hranjevanja živali in različ-
ne predpise, zato na svoja sre-
čanja radi povabijo strokov-
njake z različnih področij. 

US 

Viktor Jan med svojimi ljubljenci. 

Z opremo iz Državnega 
zbora do urejenega doma 
V Vinski Gori, kjer z udarniškim delom ob župnišču 

gradijo Kersnikov dom, so se razveselili stolov, stenskih 
oblog in druge opreme, ki so jo dobili iz dvorane Držav-
nega zbora. 

Dom, ki ga obnavljajo po načrtih arhitekta Ivana Goro-
pevška iz Maribora, bo imel okoli 700 kvadratnih metrov 
uporabnih površin. V njem bosta dve večji dvorani, kuhinja 
in učilnica. Zunanjost doma je že dokončana, zdaj hitijo z 
zadnjimi deli pri vgradnji dobljene notranje opreme. Gra-
dijo izključno udarniško in s prispevki donatorjev. 

LOJZE OJSTRŠEK 

Pujsi in denar za gasilsko vozilo 
Prostovoljno gasilsko društvo Dobje 

i bilo ustanovljeno pred 25. leti, v 
ïbilejnem letu pa bodo končno do-
ili novo, sodobno gasilsko vozilo s 
•sterno za učinkovitejše intervenci-
^ na zahtevnem terenu. 
Večino denarja bo prispevala obči-
3 Dobje, nekaj gasilci, razliko pa bo-
0 zbrali na različne, predvsem do-
fodelne načine. Zbirati so začeli po 
ovem letu, ko so pripravili več lici-
ĉij svinjskih glav. Nekaj krajanov je 

Marilo prašičke, ki so jih ob nede-

ljah po maši zlicitirali sredi trga pred 
gasilskim domom. V mesecu požarne 
varnosti pa so na pobudo predsednika 
PGD Dobje in župana Francija Salo-
birja pripravili še dobrodelni koncert 
in nanj povabili mnoge ansamble ter 
posameznike. Nihče ni rekel ne, vsi 
skupaj pa so pripravili lepo nedeljsko 
popoldne pred polno dvorano doma-
činov, ki so s vstopnino zbrali in pris-
pevali 232.500 tolarjev. Nastopajoče 
bodo gasilci ob prevzemu novega vo-
zila tudi imenovali za botre. 

Večer pred dobrodelnim koncertom 
je na domačiji Zalokarjevih v Slatini 
pri Dobju izbruhnil večji požar, ki so 
ga pogasili domači gasilci in prijate-
lji s Planine, Franci Salobir pa je ob 
dogodku povedal: »Če bi imeli novo 
vozilo, bi bili na zahtevnem terenu 
učinkovitejši in hitrejši, zato izred-
no težko čakamo, da končajo z nad-
gradnjo vozila in ga morda še v tem 
mesecu tudi prevzamemo.« 

T.VRABL 



Pomoč bolnemu sošolcu 
Jutri koncert za bolnega Petra - Mama je skrbna samohranilka šestih otrok 

Osnovno šolo v Vojniku obisku-
je učenec, ki je zaradi bolezni vse 
bolj odvisen od tuje pomoči. Pe-
tra Iršiča, sina skrbne mame sa-
mohranilke s šestimi otroci, mu-
či mišična distrofija. Tako huda, 
da je zaradi padcev lani večkrat 
manjkal pri pouku. 

Takrat so zanj organizirali pouk 
in razredne izpite kar na domu, zdaj 
pa so sklenili, da mu bodo kupili 
še invalidski voziček. Čeprav je ko-
lektiv šole prilagodil urnik tako, 
da Petru ni treba več iz nadstropja 
v nadstropje, je njegovo zdravstve-
no stanje toliko slabše, da brez vo-
zička sploh ne bi mogel več v šolo. 

V osnovni šoli Vojnik so nam 
posredovali številko žiro računa 
za pomoč pri nakupu invalidske-
ga vozička za bolnega učenca Pe-
tra (01000-0000600028 371-82710-
132638/76, s pripisom donator«). 
Vsi, ki mu želijo pomagati, lah-
ko nakažejo denar na račun nji-
hove šolske hranilnice pri Banki 
Celje-CMH. 

Vsi se trudijo, da bi bolnemu Pe-
tru kar najbolj pomagali. V njego-
vem razredu, ki smo ga obiskali v 
petek, so povedali, da mu skupaj z 
njegovo sestrico pomagajo pri ho-
ji iz učilnice v učilnico, nosijo mu 
torbo, pomagajo mu pripraviti ma-
lico, ki jo nato prinesejo v razred. 

Peter težko piše, zato mu snov vča-
sih fotokopirajo ali prepišejo. Za-
radi padcev marsikdaj manjka. Ta-
krat mu sošolka Martina, njegova 
sestrična, snov razloži. 

V šoli predvidevajo, da bo državni 
zavod namenil Petru le osnovni in-
validski voziček, kar je za njegove 
potrebe premalo. Želijo, da bi imel 
bolni fant čim boljšega, da bi mu 
kar najbolj omogočil živeti življe-
nje kot ga živijo njegovi zdravi vrst-
niki. Zato so se odločili, da bodo 
pripravili humanitarni koncert. Ta 
bo jutri, v petek 12. oktobra, ob 
16. uri v telovadnici vojniške šole. 

Priprave vodi šolska pedagoginja 
prof. Simona Žnidar, ki je pove-
dala, da bodo nastopili učenci in 
pedagoški delavci iz Vojnika ter po-
družničnih šol v Novi Cerkvi, Soc-
ki in Šmartnem v Rožni dolini. 
Sredstva, zbrana na koncertu, bo-
do namenili za nakup invalidske-
ga vozička. V primeru, če bo de-
narja več kot ga potrebujejo, ga bodo 
namenili za nakup računalnika. 
Bolnega Petra namreč zelo privla-
či računalništvo ter se želi izobra-
ziti za računalniškega tehnika. Prav 
tako si želi tiskalnik. 

Petrova mama nad zbiranjem de-
narja najprej ni bila najbolj nav-
dušena. Po moževi smrti sama skr-
bi za šest otrok, zato je kmalu spoz-
nala, da je to edina mogoča rešitev 
za pomoč sinu. Sama česa takega 

gotovo ne bi zmogla, saj je od dela 
na kmetiji premalo dohodka. 

V šoli dobro poznajo težke raz-
mere, v katerih živi trenutno dru-
žina iz Globoč pri Vojniku. Od še-
stih otrok ni še nihče pri kruhu, 
mama pa svoje šolarje vsak dan vozi 
z avtomobilom v šole v Vojnik, Zre-

če ter tudi v Celje. Tam obiskuje 
Petrov brat Joži, njegov dvojček, 
šolo na Glaziji s prilagojenim pro-
gramom. Tudi on ima resne težave 
z zdravjem, saj ga muči epilepsija. 
Njuna mama si najbolj želi, da bi 
zdravniki bolnima otrokoma po-
magali po najboljših močeh. 

Sicer pa smo izvedeli, da ži\ 
družina nasploh v težkih razme 
rab in v utesnjenih prostorih. Ma 
ma, ki je vdova, zida nov dom ka 
sama, z lastnimi rokami. Dosle 
ji ga je uspelo postaviti do prvi 
plošče. 

BRANE JERANK( 

Bolni Peter, skupaj s sošolci, ki mu pomagajo pri hoji, malici, pisanju, učenju (v sredini fotografije)... Učenci in učitelji osnoviv 
šole Vojnik ter podružnic Nova Cerkev, Socka in Šmartno v Rožni dolini so se odločili za pomoč pri nakupu invalidskega vozički 

n/iilijoni za vodo 
V okviru praznovanja vojniškega ob-

činskega praznika so v petek slovesno od-
prli prvi del obnovljenega vodovoda na 
Frankolovem, ki služi tudi nekaterim upo-
rabnikom v Krajevni skupnosti Nova Cer-
kev in Vojnik. 

Prejšnji vodohran je meril komaj kubični 
meter, tako da so ga povečali na 60 kubič-
nih metrov, uredili so zajetje ter delno sa-
nirali vodovodno omrežje. Naložba je bi-
la nujna, saj je bila oskrba z vodo zaradi 

dotrajanosti motena. Občina Vojnik je vlo-
žila več kot 30 milijonov tolarjev, denar 
pa še pričakuje iz razUčnih državnih usta-
nov. V občinski upravi pravijo, da je to v 
bistvu začetek velike naložbe, saj bodo mo-
rali v prihodnjih letih vložiti v sanacijo 
celotnega omrežja približno 600 milijo-
nov tolarjev. Od marca letos je upravlja-
lec tega vodovoda celjsko javno podjetje 
Vodovod-kanalizacija. 

BJ 

Kosi^ ki ne zobajo grozdja 
Jeseni številni kosi na brajdi, ptičja strašila, velike, iz zrnja in ličkanja narejene 

rože, sadovi narave na vozovih. Pozimi sneženi možje in božički, spomladi... 
Ne, to ni prizor iz kakšnega otroškega vrtca ali turistične prireditve. To je vsakdan na 

vrtu pivnice Beli konj v Slovenskih Konjicah. Lastnikova mati Jelka Kangler je glavna 
oblikovalka nadvse domačega vzdušja, ki ga ustvarjajo zanimiva ročna dela. Kakšne so šele 
umetnine iz njenega poklicnega področja (po poklicu je kuharica)? 

MBP 

Praznik Kozjanskega 
jabolka 

Od 12. do 14. oktobra bo-
do v Kozjanskem parku v 
Podsredi pripravili drugi 
praznik kozjanskega ja-
bolka, za katerega je pro-
jekt pripravil direktor 
Franci Zidar, pokrovitelj pa 
je Franci But, minister za 
kmetijstvo, gozdarstvo in 
prehrano. Prireditev bo pr-
vič z močno mednarodno 
udeležbo programske in 
projektne mreže EUREX21. 

Franci Zidar je ob tem po-
vedal, da so praznik Kozjan-
skega jabolka prvič pripra-
vili lani in obiskovalci so pri-
reditev lepo sprejeli. »Letoš-
njega projekta smo se zato 
lotili še pogumneje in smo 
se odločili za mednarodno so-
delovanje z EUREX21, to je 
partnersko mrežo, znotraj ka-
tere se bodo s svojimi pro-
dukti, projekti in kulturo 
predstavili Finci, Hrvati, 
Nemci, Avstrijci, Madžari in 
Slovaki. Interesi, ki združu-
jejo partnerje so usmerjeni 
v skupne programe trženja re-
gionalnih produktov in pri-
pravo skupnih programov 
razvoja podeželskih regij v 
različnih predelih Evrope. Po 
prvi skupni predstavitvi v 
Podsredi, bodo še tri pred-
stavitve: decembra v Salz-
wedlu v Nemčiji, aprila pri-
hodnje leto v Zwettlu v Av-
striji in junija v Rovaniemu 
na Finskem.« 

Za prireditev pripravljajo 
strokovna predavanja, na og-
led bo več razstav, pester bo 
tudi kulturni program. Pred-
stavila se bodo društva in 

združenja, na ogled bodo raz-
lični načini prešanja in žga-
njekuhe, obiskovalci bodo 
lahko občudovali predstavi-
tev tradicionalnih obrti, kot 
so rezbarstvo, ročna izdela-
va papirja, pletarstvo, kovaš-
tvo, tkalstvo, lončarstvo, me-
dičarstvo, predenje in plete-
nje, izdelava rož iz papirja 
in drugo. Obiskovalci se bo-
do lahko pomerili v različ-
nih družabnih igrah (Wil-
helm Tell po kozjansko, naj-
daljši olup, prepoznavanje 
sort jabolk in glasov ptic 
itd.), zbrali se bodo župani 
občin iz zavarovanega ob-
močja Kozjanskega parka in 
območja širitve in predstav-
ljen bo projekt članov 
EUREX21. 

Od petka do nedelje bo ži-
vahno tudi na odru pod šo-
torom sredi Podsrede, kjer 
bodo med drugim nastopili 
Štajerski in Celjski rogisti, ter-
cet DOMIMA, Indida Simo-
nič, tamburaši iz Zelenjaka, 
skupina harmonikarjev To-
nija Sotoška in skupine iz 

Nemčije, Finske in od dru 
god. 

Lani so začeli z obnovi 
travniških sadovnjakov ii 
suhih travnikov, letos pa st 
se, tudi po zaslugi sodelo 
vanja z EÜREX21, že raz 
širili v precej širok evrop-
ski prostor. 

V petek ob 18. uri bodo * 
Slovensko-bavarski hiši pri 
pravili razstavi »Po sledel 
knjižice receptov« in »Obno 
va starih travniških sadovnja 
kov in predstavitev sadniti 
sort«, v soboto ob 9. uri pá 
blagoslov obnovljene Poči-
vavškove kapele v Sockeiu 
V izredno pestrem programa 
ki bo trajal vse tri dni od ju-
tra do večera, bodo med dru-
gim zastopani tudi Triglav-
ski narodni park. Regijski 
park Škocjanske jame. Mu-
zej Staro selo Kumrovec in 
JZ Rogaška dediščina Rog^ 
tec. 

T.VRABl 

D R U Š T V O S O Ž I T J E 
DRUŠTVO ZA POMOČ DUŠEVNO PRIZADETIM CEUE 

VABI NA 
JESENSKI PIKNIK 
V NEDELJO, 14. oktobra 2001, ob 10. uri 

V REKREACI JSKO - KONJENIŠKEM CENTRU BREZOVA 
O B ŠMART INSKEM JEZERU . 



Zrcalce, zrcalce v 
etrUf povejf kateri... 

Radio Celje je ta teden za-
^ dobivati novo zvočno po-
obo in programsko she-
jo. Pravzaprav to ni nič po-
pbnega, kajti imamo vse, 
jr imajo druge radijske po-
aje, a vendar nekaj več, 
ir nas loči od njih. Tisto 
tt je dobra glasba, najbolj-
f informativne oddaje, ki 
h pripravlja 12 novinar-
% javljanje s terenov, ra-
ijske reportaže in odmev-
p oddaje. Predvsem pa je 
I svežih frekvencah Ra-
a Celje z vami zagnana 
dijska ekipa, ki je v zad-
ih tednih pridno delala in 
zultati bodo kmalu vidni 
\ slišni. Združili smo sve-
)silo in modrost izkušenj, 
ar upamo, da je prava for-
lula za uspeh. 
P.S.: In ni vam treba biti 

ajboljši, da ostanete z na-
tti! 

Kaj je to»zdej 
za ena ffrka« 

na Radiu 
Celje? 

če vam to vprašanje prav-
ar roji po glavi, je v nasled-
ijih vrsticah skrit odgovor. 
! Ponedeljkov nismo bistve-
no spreminjali, športno do-
poldne med 9.15 in 10.30 os-
laja, prav tako oddaja Bingo 
jack. Glasbene želje bomo iz-
polnjevali ob ponedeljkih po-
poldne v oddaji Vaše naj ljub-
ic ob 18. uri. Za vašo priljub-
ljeno skladbo nam lahko poš-
iete SMS sporočilo na tel. 
h. 031 760 - 461 ali na naš 
elektronski naslov radio@nt-
rc.si. Ob torkih ob 10.15 bo-
mo vsakih 14 dni gostili žu-
pane, popoldne ob 18. uri pa 
bo z vami Mateja Podjed z 
zelo priljubljeno oddajo Ze-
leni val. 

Ob sredah ob 12. 15 mi-
nut bomo v oddaji Odprta li-
nija dali možnost našim po-
slušalcem, da javno opozo-
rijo na določene napake in 
pomanjkljivosti, koga poh-
valijo ali kaj vprašajo. Ob sre-
dah popoldne ob 16. 30 bo-
mo predvajali radijske repor-
taže, popoldne pa bomo za-
ključili z otroško oddajo Full 
cool ob 18. uri. 

Ob četrtkih pripravljamo 
osrednjo tedensko oddajo, ki 
smo jo poimenovali Odmev, 
v oddaji pa bomo z več stra-
ni analizirali najbolj odme-
ven dogodek tedna. Poučno 
zabavni kviz, ki ste ga poslu-
šali ob ponedeljkih, smo zdaj 
prestavili na četrtke ob 
18.uri, kviz pa je dobil tudi 
novo ime Vprašalnik. 

Petek bo zaznamovala Tar-
ča, v katero bomo skupaj stre-
ljali ob 12.15. Glede na kon-
cept oddaje pričakujemo šte-
vilne klice naših poslušalcev, 
več pa ne bomo izdali. 

Ob petkih zvečer bodo na 
svoj račun prišli srednješol-
ci v oddaji Minute za di(v)já-
ke, v kateri bodo med dru-
gim zbirali tudi predloge za 
glasbo po izboru posamez-
nih razredov, ki jo bomo vr-
teli 2 krat tedensko v našem 
večernem programu. 

Sobotne dopoldneve bosta 
zaznamovali oddaja V vrtec 
na obisk ob 9.30 in nova od-
daja, ki bo zamenjala Nedelj-
ski zmenek. Znanci pred mi-
krofonom ob 11.10, v kateri 
bomo gostili zanimive ljudi 
iz Celja in okolice, pa tudi iz 
sveta glasbe, politike, filma 
in gledališča. 

Informativne 
oddaje 

Naše osrednje informativ-
ПР пННлЈр nstaiaif) Рпгп^Лл 

ob 8. uri. Utrip S Celjskega 
ob 14. uri in Kronika ob 17. 
uri. Novice, ki imajo novo 
zvočno in vsebinsko podobo, 
lahko poslušate ob 10., 11., 
12. in 19. uri. 

Večemi 
program Radia 

Celje 
Večerni program je novost 

Radia Celje, Tone Vrabl, Sil-
vester Javornik, Milan Gre-
gom in Simon Šketa pa so 
voditelji, polni idej, ki bodo 
poskrbeli, da vam od 19. ure 
do polnoči ne bo dolgčas. Po-
nedeljkova oddaja Vrtiljak 
polk in valčkov bo še naprej 
polna informacij iz sveta na-
rodno zabavne glasbe in se-
veda polna melodij iz zaklad-
nice slovenske narodno za-
bavne glasbe. 

Prihodnji teden boste ob 
torkih in sredah lahko sode-
lovali v nagradni igri z na-
slovom Biti ali ne biti in se 
potegovali za veliko meseč-
no nagrado. Prislužili si jo 
boste samo tako, če boste pri-
pravljeni sodelovati v zaključ-
ni oddaji, ki bo potekala v 
živo iz studia Radia Celje. Več 
boste izvedeli prihodnji to-
rek v našem večernem pro-
gramu. 

Ob petkih in sobotah na Ra-
diu Celje ponujamo zabavo 
vsem, ki ste željni sprostitve 
ob morju glasbenih hitov, tra-
čev iz slovenske in svetovne 
scene, glasbenih želja in na-
grad. Manjkale ne bodo tudi 
glasbene uganke, nora SMS 
sporočila, horoskop in pogo-
vori na vročem stolčku Ra-
dia Celje, na katerega bomo 
posadili znano osebnost in jo 
razgalili z vprašanji. 

Petkovi in sobotni večeri 
bodo zabavni, dinamični in 

brez dlake na jeziku. Še po-
sebej velja omeniti glasbo, ki 
bo ob petkih zvečer podre-
jena najnovejšim trendov-
skim zapovedim, ob sobotah 
pa se bomo popoldne najprej 
sprostili ob hitih iz 80. in 90. 
let, takšnih, ki pozabljeni po-
čivajo globoko v naši podza-
vesti in nas poneso na valo-
vih bolj ali manj prijetnih 
spominov. Glasbo bomo iz-
birali iz nabora več kot 
200.000 melodij, ki se na-
hajajo v naši fonoteki. 

V večernih urah pa boste 
lahko poslušali tudi odda-
je Saute surmadi. Pop čvek, 
Etno Break, Z Cordano in 
Dolores gledamo v zvezde. 
Music cafe in Dee Jay Ti-
me. 

NATAŠA LESKOVŠEK 

Sola 

praznuje 
Jutri, v petek, ob 17. uri, 

bodo učenci in kolektiv 
Osnovne šole Gorica, ene 
večjih šol v mestni občini 
Velenje, v Kulturnem do-
mu v Velenju obeležili dve 
desetletji delovanja. 

Največja težava šole, ki 
ima od leta 1995 tudi po-
družnico v Vinski Gori (le-
tos jo obiskuje 63 otrok), 
je upadanje števila otrok v 
zadnjih letih. »Pred dvajse-
timi leti je šolo obiskovalo 
618 učencev, zaposlenih je 
bilo 68 delavcev, od tega 40 
učiteljev. Število otrok se 
je iz leta v leto večalo, leta 
1987 je šok) obiskovalo re-
kordnih 959 učencev. Od le-
ta 1988 pa se število otrok 
manjša. Lansko šolsko le-
to je zaključilo 514 učen-
cev, letos imamo vpisanih 
475 otrok, ki so razvrščeni 
v 22 oddelkih,« je povedal 
ravnatelj šole, Ivan Pla-
nine. 

Po Planinčevih besedah 
pa obstoj šole še kar nekaj 
let ne bo vprašljiv. V šol-
skem letu 2005/2006 naj 
bi jo obiskovalo 434 otrok. 
Tako imajo med načrti v os-
predju novo opremo za de-
vetletko in didaktični kabi-
net predmetne stopnje. Os-
novna prizadevanja pa so 
usmerjena v priprave pogo-
jev za uvedbo devetletke. 

JOŽE MIKLAVC 

Kapelica v zalivalo 
V Corei nad Veliko Pirešico so pred kratkim blagoslovili kapelico, ki sta jo starša 

Izostavila v zahvalo za srečno vrnitev triletne Lucije Pečnik. 
Na blagoslovu se je zbralo mnogo tistih, ki so v napeti junijski noči iskali izgubljeno 

Lucijo. Spomine na strahove in grozo, ki jih je prevevala, je obudil Lucijin oče Anton, 
'̂ eliko lepih besed pa je zbranim namenil gališki župnik Janko Cigale, ki je blagoslovil 
'kapelico. Ta je v največji meri delo Srečka Medveda iz Zabukovice. Mala Lucija se je med 
slovesnostjo stiskala k mami in Karlu Ferležu, ki jo je našel, ter se veselila daril, ki jih je 
¡•rejela za rojstni dan. 

D. NARAGLAV 

DESKANJE 
PO SPLETU 

Kako smo 
postali ljudje 

Običajno se k spletnim 
stranem, povezanih z zna-
nostjo, poda portalska ar-
hitektura samih strani, te 
pa so polne referenc in lin-
kov, največkrat v tekstov-
ni obliki. Pred kratkim pa 
sem naletel na spletno 
stran, ki se ukvarja s pa-
leontologijo in pristopa k 
gradivu na malce drugačen 
način. Imenuje se Beco-
ming Human (www.beco-
minghuman.org), posveče-
na pa je - kot ste ugotovili 
iz angleškega naslova -
prazgodovinskemu razvo-
ju človeka. 

Morda bi lahko zapisal tu-
di takole: stran pravzaprav go-
vori o tem, kako je nastal člo-
vek, vendar skozi pogled pa-
leontologa. Za predstavitev 
so ustvarjalci spletne strani 
uporabili tehnologijo flash in 
če si lahko privoščite malce 
več visenja na internetni pi-
pici in vaša povezava ni pre-
skromna, vam toplo pripo-
ročam, da stran obiščete. 

Vse skupaj me namreč po-
časi in od daleč že spominja 
na interaktivno televizijo ali 
spletno TV ali širokopasov-
ne prenose, ali kakor se bo 
tej stvari nekoč reklo. Paradni 
konj tega spletišča je namreč 
poljudnoznastveni doku-
mentarec, ki govori o evolu-
ciji človeka. Ali kot je zapi-
sano na sami strani: »Nasta-
nek človeka - potovanje sko-
zi zgodbo človeške evoluci-
je v širokopasovni dokumen-
tarni izkušnji.« Lepo, kajne. 
Po domače to pomeni, da so 
avtorji naredili dokumenta-
rec, ki je, optimiziran v flash 

tehnologiji, ravno prav maj-
hen, da ga je moč gledati tu-
di s pomočjo navadnega ana-
lognega modema, čeprav je 
potrebno tu in tam malce po-
trpljenja. Po drugi strani pa 
je ta interaktivni film dovolj 
estetsko animiran in obliko-
van, da se tu in tam celo 
spomnemo na kakšen Disco-
very. 

Sicer pa je na spletni stra-
ni še nekaj zanimivih rubrik, 
med katerimi velja posebej 
omeniti Resurse. Tu so na-
mreč združeni slovar paleon-
toloških izrazov, seznam vi-
rov kot so knjige, mediji in 
podobno ter povezave na 
spletne strani s sorodno te-
matiko. Sicer pa moram nas-
ploh priznati, da me je stran 
fascinirala tako po oblikov-
ni kot po vsebinski plati. 

Tu je še Učni center, ki pa 
še ni delujoč, čeprav je otvo-
ritev napovedana za poletje 
2001. To niti ni tako prese-
netljivo, saj gre pri flashu za 
precej zamudne postopke, 
kadar je treba spletno stran 
obnavljati ali dopolnjevati. 
Kot ste verjetno opazili, sem 
tokrat bolj malo govoril o sa-
mi vsebini. Hja, prej sem pi-
sal, da je stran narejena pre-
cej filmsko. Ali imate radi, 
da vam nekdo pove vsebino 
filma, še preden ste si ga sa-
mi ogledali? 

Vasja Ocvirk 
vasja@slowwwenia.com 

Premogovniška poslovna šola 
V Premogovniku Vele-

nje so pričeli s programom 
izobraževanja poslovna 
šola. Z njim želijo uspo-
sobiti udeležence za sa-
mostojno izdelavo po-
slovnih načrtov ter uspo-
sabljanje za uspešno vo-
denje. 

Poslovna šola je sestav-
ljena iz delavnice za izde-
lavo poslovnih načrtov ter 
iz splošnega izobraževanja 

o podjetništvu. Vključenih 
je dvajset strokovnjakov iz 
vseh članic poslovnega sis-
tema, ki so poleg tega v svo-
je ekipe vključili še 38 so-
delavcev. Za organizacijo 
šole skrbi Oddelek za izo-
braževanje Premogovnika 
Velenje, njena izvedba pa 
je v domeni predavateljev 
in sodelavcev CISEF-a, izo-
braževalnega centra Eko-
nomske fakultete pri Uni-

verzi v Ljubljani. Program-
ski vodja šole je dr. Maks 
Tajnikar, dekan te fakul-
tete. Direktor Premogovni-
ka dr. Franc Žerdin je ob 
začetku šole poudaril, da 
naj bi njena izvedba poma-
gala pridobiti znanja za na-
dal jn jo pres t ruk tur i ran je 
poslovnega sistema premo-
govnika, ki je nujna. Šola 
bo končana februarja. 

BS 

mailto:vasja@slowwwenia.com


Šolski tolar iz 
zdravilišča? 

Ena od možnosti, kako 
v Laškem zagotoviti denar 
za gradnjo osnovne šole z 
vrtcem v Debru, je tudi del 
izkupička od prodaje občin-
skih delnic v Zdravilišču 
Laško. 

Kot je znano, so se laški 
občinski svetniki odločili, 
da začnejo z zbiranjem na-
jugodnejših ponudb za pro-
dajo zdraviliških delnic. Ob-
čina je v zdravilišču zdaj ne-
kaj več kot 55-odstotni last-
nik, z odločitvijo za doka-
pitalizacijo družbe pa bodo 

odprodali več kot polovico 
svojih delnic, vse do ohra-
nitve 26-odstotnega lastniš-
kega deleža. 

Dokončne odločitve o tem, 
kako porabiti izkupiček od 
prodaje, v Laškem še niso 
sprejeli. Župan Jože Rajh pa 
je na zadnjem zasedanju ob-
činskega sveta omenil tudi 
možnost, da denar porabijo 
za gradnjo osnovne šole z vrt-
cem v Debru. Predračunska 
vrednost novogradnje znaša 
dobrih 550 milijonov tolar-
jev, država pa bo do vključ-

no leta 2003 zagotovila 165 
milijonov tolarjev. V Laškem 
morajo priskrbeti večino de-
narja, letos slabih 5 milijo-
nov, prihodnje leto 233 mi-
lijonov in v letu 2003 še 148 
milijonov tolarjev. Dinami-
ka gradnje je zastavljena ta-
ko, da bi z deli začeli že ko-
nec letošnjega leta, šolski 
prostori pa morajo biti zgra-
jeni do poletja leta 2003, ta-
ko da bi v Debru septembra 
tega leta že lahko začeli s pou-
kom. 

I. STAMEJČIČ 

K svetemu Petru po asfaltu 
v krajevni skupnosti Marija Gradec v občini Laško so bogatejši za nekaj manj kot 

devetsto metrov asfalta, ki se bo v naslednjih letih še podaljšal za kakšen kilometer. 
V zaselek Šempeter, kjer stoji tudi podružnična cerkvica sv. Petra in Pavla, je bila pred 

več kot dvajsetimi leti iz Tevč speljana strma in vijugasta cesta. V nekdaj osamel in hribovit 
teren se je v zadnjih nekaj letih, zlasti ob novi trasi ceste, pričelo vračati življenje in 
potrebe so narekovale obnovo ceste. 

Konec tedna so se vaščani razveselili asfaltne prevleke, pa čeprav so morali zato prispe-
vati kar nekaj lastnih sredstev. Stroški so namreč znašali nekaj več kot 10 milijonov tolar-
jev in so jih zbrali še s pomočjo krajevne skupnosti, občine in nekaterih podjetij iz Laške-
ga. ^ VLADO MAROT 

Na otvoritvi so nastopili laška pihalna godba in pevci iz Tevč, trak pa so prerezali župan Občine Laško Jože 
Rajh, predsednik KS Marija Gradec Boris Zdovc, Franc Verbovšek kot prvi pobudnik za ureditev ceste in 
krajan Ivan Medved, sicer kapelnik laških godbenikov, ki je po otvoritvi na svoji domačiji skupaj s tamkajš-

njimi krajani poskrbel za prijetno družabno srečanje in pogostitev. 

O kilometrih v Gašperjevi koči 
V Zidanem Mostu so pripravili že tradi-

cionalno srečanje krajanov. V Gašperjevi 
koči pod Velikim Kozjem se je zbralo oko-
li dvesto krajanov, ki so bili veseli tudi 
obiska župana Jožeta Rajha in direktorja 
Komunale Laško Marjana Salobirja. 

»Razlog, da smo bili tokrat še posebej ve-
seli,« pravi predsednik Sveta KS Zidani Most 
Milan Vodišek, »je tudi pet odsekov krajev-
nih cest, ki smo jih pred kratkim prenovili 
in asfaltirali. Gre za skupno 2,2 kilometra 

novourejenih cestišč, asfaltno prevleko 
so dobili deli cestišč v Suhadolu, Brišah 
na treh koncih v Velikem Širju.« Okoli 
milijonov tolarjev za prenovo cest so zbi 
iz samoprispevka (v programu tako ostaj; 
neizpolnjene le še ureditve nekaj odsek 
krajevnih cest ter mrliška vežica), poseb 
mi prispevki gospodinjstev ter prostovc 
nim delom krajanov, pri prenovi cestišči 
Brišah pa sta pomagali tudi občina ter i 
munala Laško. I. STAMEJC 

S humaniK 
poti 

v razstavišču Kulturne-
ga centra Laško so v pe-
tek popoldne odprli razsta-
vo fotografij, ki jih je Mi-
lan Rajtmajer - fotograf in 
popotnik, turistični vod-
nik in vnet športnik, po 
poklicu zdravnik, posnel 
med svojim dvomesečnim 
popotovanjem po nekda-
nji Burmi, Tajski in Kam-
bodži. 

V kulturnem programu 
ob odprtju razstave Huma-
ne poti so nastopili gleda-
liška igralka Anica Kumer, 
Zračni kvartet Kanta ter Ple-
sni teater Igen iz Celja. Mi-
lan Rajtmajer razstavlja fo-
tografije, ki so nastale, ko 
je najprej s skupino prija-
teljev, zatem pa sam leta 
1999 dva meseca potoval po 
nekdanji Burmi, Tajski in 
Kambodži. Motivi fotogra-
fij so čudovita pokrajina s 
tisočerimi pagodami ter le-
žečimi in sedečimi budami, 
gorati predeli s prijaznimi 
in preprostimi plemeni ter 
nenazadnje pot iz Tajske v 
Kambodžo, skozi džunglo, 
ki jo je Rajtmajer kot eden 
prvih Evropejcev po letu 
1977 prehodil povsem sam. 

A poseben čar fotografi-
jam, ki bodo na ogled do 
10. novembra, dajejo ljud-
je. Tudi tisti, ki so zdravni-
ka in fotografa obiskali v 
preprostem, starem zaboj-
niku in pri njem iskali 
zdravniške pomoči in zdra-
vil, ki jih je vzel s seboj na 
dolgo pot. 

I. STAMEJČIČ 

Podvoz v Debro 
Prejšnji ponedeljek so de-

lavci celjskega Gradisa, ki 
je bil kot glavni izvajalec 
izbran na javnem razpisu, 
začeli z gradnjo podvoza v 
Debro. V Laškem računa-
jo, da bodo dela trajala 105 
koledarskih dni, torej krep-
ko v prihodnje leto. 

Naložbe, vredne 194 mi-
lijonov tolarjev, so se v Laš-
kem lotili v sodelovanju s Slo-
venskimi železnicami, ki bo-
do za nov podvoz prispevale 
85 milijonov tolarjev. Preo-
stalo bodo morali zagotoviti 
v Laškem, pri čemer v obči-
ni računajo na pomoč doma-
čega gospodarstva. V času 

gradnje je obstoječi podvo 
zaprt, promet pa speljan ski 
zi vas Debro in samo za osebi 
vozila skozi podvoz pri Zdr; 
vilišču Laško. 

V občini se zavedajo, c 
zapora podvoza povzroča k; 
nekaj težav v prometu, vei 
dar je drugače nov podvoz n( 
mogoče zgraditi in zagotovi 
boljše prometne pogoje v ten 
predelu Laškega. Zaradi pri 
čakovanih težav so za zače 
tek del izbrali jesen, ko j 
glavna gradbena sezona zví 
čine že mimo in je pričakc 
vati manj prevozov s tovoi 
njaki. I S 

Foto: VLADO MARCI 

Srečanje rodbine Rajii ; 
Na domačiji Rajhovih v Tevčah so se pred kratkim zbrali številni bližnji in daljni sorodniki, prijetno zabavo pa s" ' 

pripravili nedaleč stran, v dolini Sopote. " 
Rodbinsko srečanje so Rajhovi pripravili prvič. Od 107 povabljenih se jih je zbralo 87. Med njimi je bilo tudi šest otroi"' 

(od devetih rojenih) pokojnih staršev Jožeta in Katarine Rajh, petindvajset vnukov, osemintrideset pravnukov in dvanaj^l 
prapravnukov. VLADO MARÖ\ 



Podivjano 
profitoijubje 

Po krstu komedije Podnajemnik Vinka 
Möderndorferja 

Sezono za odrasle gledalce so v celj-
;ein SLG začeli prejšnji teden s krst-
I uprizoritvijo prve od treh enako-
ednih nagrajenk z zadnjega ano-
pnega natečaja Dnevov komedije 
žlahtno komedijsko pero, s »fan-
ttično komedijo o prihodnjih časih« 
dnajemnik avtorja in režiserja Vin-
Möderndorferja. 

I mešanico prepoznavne družbene 
Itičnosti, neprikritega moraliziranja, 
[udi rahle romantične naivnosti, se 
ieljavljeni komediograf tokrat loteva 
Inega pohlepa po lastnini in dobič-
I, ki ga je v družini Novakovih do bre-
imja razmahnila nepričakovano zlah-
I pridobljena (denacionalizirana) hi-
, Kako močno lahko poslovni načrti 
imetjem porušijo ravnovesje v posa-
eznikih, se razkrije, ko novopečeni 
)sestniki v svojem »dvorcu« presene-
ni naletijo na čudaškega podnajem-
ka z veljavno stanovanjsko odločbo. 
[) pravem času gluh, sicer pa nena-
idno trdoživ železničarski upokoje-
^ jim s svojo prisotnostjo po vrsti raz-
ia donosne najemniške pogodbe s 
edstavniki sveta mode (Vižintinova), 
olitike (Poznič), trgovine (Špiletič) in 
Tkve (Peter in Pavel), zato mu neu-
ikani Novakovi napovejo »vojno z vse-
á sredstvi«. Toda po nesreči pade Apo-
inijin udarec z macolo, namerjen v 
ničenje železničarjevih najljubših mo-
elov lokomotiv, po glavi njenega mo-
a Antona, ki se mu nato v nezavesti 
đvrti fantastičen prizor iz leta 2017, 
o naj bi podivjano profitoijubje last-
ikov pripeljalo (sto let po rdečem ok-
»bru) do nasilnega upora podnajem-
ikov. Jasno svarilo, ki ga v farsičnem 

videnju doživi socialno najobčutljivejši 
upokojeni zastavnik nekdanje JLA, na 
koncu presenetljivo zlahka spreobrne 
tudi vse ostale družinske člane in jim 
omogoči simbolno pridružitev v Pepi-
jevo vlakovno kompozicijo sklenjene-
ga naravnega toka izročila oziroma zgo-
dovine. 

Avtorjeva režija, z njim je dramaturš-
ko sodelovala Tina Kosi, lektorsko pa 
Simon Šerbinek, je po pričakovanju 
zvesto sledila besedilu ter izkoristila 
komedijske in farsične prvine dogaja-
nja. Ves čas je vztrajala pri drastično 
stilizirani posmehljivosti, pod katero 
je mogoče prepoznati nevesele in trp-
ke odseve sedanjosti. Scenograf Jože 
Logar, kostumografka Alenka Bartl in 
avtor glasbe Uroš Rakovec so vsak na 
svojem področju poskrbeli za dovolj 
humorno priostreno in kontrastno raz-
merje med stilizirano realistično seda-

njostjo in fantazijsko umišljeno prihod-
nostjo. 

Milada Kalezič se je temperament-
no in v enem kosu predstavila kot pri-
dobitniško prebujena Apolonija Novak, 
ki hoče oblast v družini razširiti tudi 
navzven in je za poslovni uspeh priprav-
ljena zahtevati in storiti tako rekoč vse. 
Njenega moža Antona, ki zakonsko po-
drejenost navzven maskira s hrupno po-
doficirsko ukazovalnostjo, a zaradi pre-
proste narave edini ohranja stik z real-
nostjo, je prepričljivo izdelal Miro Pod-
jed. Naslovno vlogo starca Pepija, ki 
uteleša nepodkupljivost in neogibnost 
časa oziroma zgodovine, pa je z igri-
vostjo otroka in jasnovidnostjo modreca 
napolnil Janez Bermež. Mladi par pri-
lagodljive večne študentke Jole in to-
poumno priskledniškega in povzpetniš-
kega ljubitelja trave Sandija sta zanes-
ljivo odigrala Barbara Vidovič in Jo-
žef Ropoša. V vrsti ostrih karikatur, ki 
poosebljajo družbene skupine iz naše 
vsakdanjosti , so nastopili še Bojan 
Umek (kot zmuzljivo prilagodljivi al-
banski trgovec Majordom Špiletič), 
Drago Kastelic (kot krpanovsko kon-
trabantarski opozicijski politik Poznič), 
Zvone Agrež in Stane Potisk (kot nes-
vetniška cerkvena dostojanstvenika Pe-
ter in Pavel) ter Barbara Medvešček 
(kot lezbična modna diktatorka Vižin-
tinova). SLAVKO PEZDIR 

Foto: DAMJAN ŠVARC 

Prizor iz Podnajemnika. 

Hannibal 
Thomas Harris je autor tri-

logije, ki je postala kult s fil-
mom Ko jagenjčki obmolkne-
jo. Prvi del. Rdeči zmaj, nam 
v slovenščini manjka - dru-
ga dva pa najdete tudi v pa-
perbacku. Kmalu je bilo ja-
sno, da se bo snemal film tudi 
po zadnjem delu, Hanniba-
lu, in da se ta film ne bo mo-
gel izogniti nasprotujočim si 
mnenjem: če se bo preveč dr-
žal knjige, bo preveč grozljiv; 
če se knjige ne bo držal, ga 
bodo vsaj nekateri obsojali, 
da že zato ni dober Ridley 
Scott je v kombinaciji z Ma-
metom in Zaillianijem, sce-
naristoma, nazadnje izbral 
precej posrečeno srednjo pot. 
Ponekod knjigi zvesto, celo 
izredno zvesto, sledi - zato 
pa je nekatere podrobnosti, 
celo par karakterjev, ki bi 
zgodbo prenatrpali, izpustil. 
Vsekakor pa film še vedno 
sloni oziroma še bolj sloni na 
maestralnem Hopkinsu... 
Tokrat je Julianne Maore, ki 
je zamenjala Jodie Foster, po-
vsem v njegovi senci - in senci 
njegovega lika, enega najbolj 
fascinantnih filmskih moril-
cev, hja, kaj morilcev, kani-
balov. 

Hannibal Kanibal, mu 
pravijo. Ki ne verjame v psi-
hologijo. Ki se zanj zdi, kot 
da ni rojen od staršev iz krvi 
in mesa, temveč spraskan iz 
nekih srednjeveških fresk -
utelešena funja starega re-
da. Ki ne prenaša nevljud-
nosti. Ki vse ve,. in vse vidi: 
nič ne moreš skriti pred njim. 
Ki ne verjame v FBI (no, do-
bre vzroke ima za to: FBI ta-
ko zelo verjame vanj, da je 
njihova edina želja, da bi ga 
imeli v samici, kjer bi se svo-
ji veri lahko nenehno posve-
čali). Ki je, seveda, snob in 
gurman. Ki je osupljiva me-
šanica intelekta, znanja in 
zbujanja pozornosti z nezno-
snim gravžem. (Kakor film 

sam.) Intelekt je tam, da, vsaj 
nekaj ga je, toda film najprej 
in najbolj in najdlje učinku-
je na »fuj« ravni; na tisti naj-
bolj osnovni, univerzalni člo-
veški ravni, kjer slika narav-
nost odganja oko, kjer se mi-
sel skrije v najbolj oddaljeni 
kotiček možganov, želodec pa 
vzvalovi. Hannibal je lačen 
- mi bi pa bruhali. In zakaj? 
Ali se kaj skriva pod grav-
žem? Bolj malo, v resnici. Šok 
je bolj ali manj sam sebi na-
men, cilj filma (in knjige) kot 
da je predvsem preseči meje 
znosnosti v krvavih detajlih 
- če ne štejemo te opozarjajo-
če podrobnosti, da je Hanni-
bal zastavljen kot nekakšen 
maščevalec krivic, pohlepa in 
neumnosti; da je zastavljen 
kot Don Kihot moderne do-
be. S to razliko, da njegovi 
udarci zadenejo in porušijo 
mline na veter Don Kihot 
je zgrešil ravno zato - ker je 
bil naivnež in se je nasla-
njal na idealistično slepo 
srečo. Hannibal počne rav-
no obratno od tega, od naiv-
nosti in idealizma ni v nje-
mu niti praška, njegov ključ 
za uspeh pa je: mislite. Če 
želite jesti. 

Saj, s ključem se strinjam. 
V toliko je film dober. Z na-
činom hranjenja pa ne. Vtem 
mi je boljša senčnatost Ja-
genjčkov. Izbor pa je vseka-
kor stvar želodca. 

Zgodba: 10 let je od zad-
njih pogovorov med Clarice 
in Hannibalom. On živi, 
skrit, v Benetkah, ona oprav-
lja svoje delo. Toda Mason Ver-
ger, edina preživela Hanni-
balova žrtev - ki zgleda kot 
povaljana 'in prešita lutka 
Racmana Jake - si želi maš-
čevanja, pa tudi sredstva 
ima, s katerimi si lahko maš-
čevanje omogoči. Njegov de-
nar pa pripelje dva stara nas-
protnika skupaj... 

PETER ZUPANC 

Vrhunski glasbeniki v Celju 
Novost koncertne sezone - GM oder za mlade - V programu tudi šansoni 

Zavod za kulturne prire-
t̂ve Celje je tudi letos raz-

lisal koncertni abonma, za 
¡aterega vlada v tem času 
eliko zanimanje. 
Kot v minulih sezonah, je 

Togram za novo koncertno 
ezono pripravil vodja glas-
s e dejavnosti pri Zavodu 
3 kulturne prireditve Celje, 
'enad Firšt. Pri sestavi pro-
rama je, kot pravi, uspošte-

sodobne in aktualne ter 
Jdi popularne trende v glas-
Ип k sodelovanju pritegnil 
fhunske domače in tuje 
flietnike. Njihovi skrbno iz-
dani sporedi pa poleg stan-
ärdnih del tokrat obetajo ve-

zanimivih in redkeje sli-
šnih skladb. 
Pri snovanju nove koncert-
f sezone so se organizator-
spomnili praznovanja ča-

'itljivega jubileja, 300-let-
ice ustanovitve Academie 
^ilharmonicorum, pred-
odnice današnje Slovenske 
'harmonije. In prav Komor-
i godalni orkester Sloven-
ce filharmonije, ki deluje 
Od umetniškim vodstvom 
'olončelista Andreja Petra-

bo v torek, 16. oktobra, 
19.30 uri v dvorani Na-

^dnega doma odprl novo 
'^sbeno sezono in izvedel 

dela Škerjanca, Mendelssoh-
na in Čajkovskega. Solist bo 
violinist Miran Kolbl. 

V abonmajski ponudbi še-
stih koncertov bo v novem-
bru nastopil mlajši tržaški 
pianist Luca Ferrini, ki ima 
za seboj bogato koncertno ka-
riero po vsej Evropi. V Celju 
bo koncertiral prvič. 

Tretji abonmajski koncert 
bo v znamenju v Švici živeče-
ga slovenskega pozavnista Bra-
nimirja Slokarja, znanega po 
domala celem svetu, in ki že 
vrsto let sodi med najugled-
nejše svetovne umetnike. 

V repertoarju nemškega ki-
tarskega kvarteta Aleph, ki 
bo tudi gost celjskega glas-
benega abonmaja, se sooča-
ta glasba preteklih obdobij 
in sodobna kompozicija. Čla-
ni kvarteta prihajajo iz šti-
rih držav: Slovenije, Nemči-
je, Jordanije in Španije in 
prav ta izvorna različnost se 
s spektrom temperamentov 
odraža tudi v njihovih izved-
bah, napovedujejo organiza-
torji četrti abonmajski kon-
cert. 

Posebno doživetje pa se 
glasbenemu občinstvu obe-
ta na koncertu vodilne šan-
sonjerke pri nas, Celjanke Vi-
te Mavrič in pianista Bojana 

Goriška, ki bosta izvedla son-
ge Kurta Weilla, ameriškega 
skladatelja nemškega rodu, 
ki jim poseben čar dajejo pr-
vine, prevzete iz plesne glas-
be in jazza. 

Koncertni abonma bo sre-
di maja sklenil zagrebški kvar-
tet kontrabasov L'elephant s 
priredbami nekaterih skladb 
popularne glasbe. 

G M oder 
Letošnja novost bodo kon-

certi za mladino v sodelova-
nju z Glasbeno šolo Celje in 
Glasbeno mladino Sloveni-
je, ko napoveduje glasbeni ci-
kel petih koncertov pod na-
slovom GM oder. Namenjen 
bo predstavitvam najuspe-
šnejših slovenskih glasbeni-
kov, ki jih je izbrala strokov-
na žirija Glasbene mladine 
Slovenije. Vsi koncerti bodo 
v dvorani Glasbene šole Ce-
lje in sicer ob sredah. 

Prvi koncert bo že 17. ok-
tobra, ko bosta nastopila 
oboist Matjaž Rebolj in pia-
nist Igor Seme. Novembrski 
koncert bosta izvedla kontra-
basistka Mateja Murn in pia-
nistka Sanja Mlinar. V decem-
bru bo nastopil Mladi kvar-
tet saksofonov, v februarju bo 
koncertiral Trio Aprilis, kon-

certno sezono GM odra pa bo-
sta sredi aprila zaključila flav-
tistka Eva Slana in harfistka 
Urška Križnik. Mladina in 
upokojenci imajo pri obeh 
abonmajskih ponudbah znat-
ne popuste, prav tako pa se-
veda člani kluba Odeon, ka-
mor se je ta čas še tudi mo-
goče včlaniti. 

MATEJA PODJED 

Gremo v kino! 
Steven Spielberg je bil z Oskarjem doslej nagrajen za dva 

filma: Schindlerjev seznam in Reševanje vojaka Ryana. Na 
nagradno vpašanje so pravilno odgovorili tudi: Franci Perčič, 
Vipavska 4, Celje; Irma Jurkovšek, Zagrad 70, Celje in Mateja 
Gaber, Novačanova 3, Škof ja vas. Prvonagrajeni bo prejel 
knjigo A.I. Marcela Štefančiča Jr. in majico z napisom fil-
ma Mačke&psi (dobite jo v oglasnem oddelku NT&RC), drugi 
in tretji pa vstopnico za ogled filma Celjskih kinematogra-
fov. 

Nagradno vprašanje: v kateri državi se je rodil Anthony 
Hopkins, glavna zvezda Hannibala? 

Odgovore pošljite na Novi tednik, Prešernova 19, 3000 
Celje, do ponedeljka, 15. oktobra. Izžrebali bomo tri do-
bitnike vstopnice za ogled filma Celjskih kinematografov. 



Začel se je rokometni ples 
Rokometaši Celja Pivo-

varne Laško zaenkrat DP 
zajemajo z levo roko, saj 
so po visoki zmagi v Sev-
nici in pred lokalnim der-
bijem z Velenjčani, odpoto-
vali v Veszprem. Dve tek-
mi s Fotexom sta bili odlič-
ni pripravljalni preizkušnji. 

Na prvi so Celjani zmaga-
li z 29:27. Pri madžarskem 
prvaku sta bila najbolj učin-
kovita Hrvata Saračevič (7) 
in Džomba (5), pri Celjanih 
pa so gole dosegli: Pajovič 7, 
Milosavljevič 5, Tomšič, Be-
dekovič in Rutenka 4, Žvi-
žej 3 in Kokšarov 2. Perič je 
zaustavil kar 17 strelov. 

Manjkala sta poškodovana 
Renato Vugrinec in Rastko 
Stefanovič. Pri prvem se zvi-
ti prst na levici dobro celi, 
medtem ko ima dirigent na-
trgano mišico, kar bo po pr-
vih napovedih zahtevalo vsaj 
tri tedne počitka. Dobro vo-
ljo ob pridobitvi slovenske-

ga državljanstva je zamenja-
la žalost ob obnovitvi stare 
poškodbe. 

Sledi prvenstveni obračun 
z Gorenjem v dvorani Golo-
vec, potem pa v torek morda 
že odločilno dejanje sezone: 
žreb skupin lige prvakov na 
Dunaju. Športni direktor 
Slavko Ivezič meni druga-
če: »Če želimo do finala, po-

tem je za nas žreb dokaj ne-
pomembna stvar. Nimamo 
kaj izbirati. Zagotovo pa bo-
mo bolj previdni kot lani, ko 
smo se pri žrebu polfinala 
izognili Barceloni in se do-
besedno veselili Portlanda, 

nakar smo se po slabi igri v 
Golovcu pošteno opekli. Tudi 
zato o žrebu ne razmišljam 
kaj preveč!« Trener Josip Šo-
jat je med štirimi nosilci sku-
pin namigoval na Magdeburg, 
ob koncu pa med smehom 
dejal: »A dobili bomo seve-
da Hrvate...« Tako našemu 
kot Metkoviču, prvaku juž-
ne sosede, je pokrovitelj Pi-
vovarna Laško!? V bobnu bo-
sta poleg nemškega prvaka in 
Metkoviča še evropski prvak 
Portland San Antonio in 
španski prvak Ademar Leon. 

V ospredju 
novinca 

Rokometaši Gorenja so v 
uvodni tekmi DP odpravili iz-
kušeno in neugodno moštvo 
Terma. Zmaga je bila povsem 
zaslužena in niti za trenutek 
vprašljiva. Trener Miro Po-
žun je dejal: »Imperativ zma-
ge je bil za nas veliko bre-

me. Nekateri igralci so bili 
dokaj nesproščeni in igra ni 
stekla. V nadaljevanju priča-
kujem več uporabnih žog za 
krila in krožnega napadalca. 
Z obrambo na sobotni tek-
mi sem lahko zadovoljen, če-
prav bi lahko bil prispevek 

vratarjev večji (op.p. Dubo-
nosov le 8 obramb). V napa-
du imamo še veliko rezerv. 
»S povsem na novo sestavljeno 
ekipo je bil Požun postavljen 
pred težko preizkušnjo, saj 
je moral znova kreniti od za-
četka. »Rajko Begovič je iz-
kušen igralec in je sposoben 
prispevati večji delež. Pozi-
tivno je, da se tega zaveda sam, 
saj ni zadovoljen s svojimi 
predstavami. Alan Belko pre-
cej niha. V soboto je, deni-
mo, začel fantastično, potem 
pa se je čisto izgubil. Podob-
no velja za Aleša Sirka, ki je 
v dresu Gorenja že igral veli-
ko bolje in predvsem bolj 
sproščeno. Matjaž Mlakar je 
bil v obrambi odličen, med-
tem ko lahko v napadu pri-
kaže več,« pravi trener Go-
renja. Lani sta na površje iz-
plavala Marko Oštir in Ser-
gej Rutenka. Kdo bo letos? 
»Oba Sevničana, predvsem 
Mlakar, imata izredno dobro 

perspektivo. Seveda obema 
manjka prvohgaških izku-
šenj, toda sta mlada, tako da 
ju ob trdem treningu čaka še 
lepa prihodnost,« trdi pred 

gostovanjem v Celju stratej 
velenjske vrste. 

MITJA GAVRILOSK 
DEAN ŠUSTEK 

Foto: GREGOR KATIČ 

Druga tekma: Fotex - Celje 
28:27; Pajovič 9, Kokšarov 
8, Žvižej 4 (Šojat ga je zaradi 
kazni Rutenki preizkusil na 
mestu dirigenta), Pungartnik 
3, Tomšič, Bedekovič in 
Milosavljevič po 1 gol, pri 
domačih Pasztor 8. 

Rokometno Celje je raz-
burila novica, da Sergej Ru-
tenka proti Sevnici ne bi 
smel igrati zaradi dveh tek-
em kazni iz prejšnje sezo-
ne, kakor naj bi bilo zapi-
sano tudi v njegovi izpisnici 
iz Gorenja. Kazen je lahko 
tudi usodna za naslov pr-
vaka. Kdo je kriv? 

Družina Stefanovič: Rastko (s slovenskim državljanstvom), 
Petra In Ana. 

Umag je naš 
Mlade celjske rokometašice iz šole Toneta Goršiča so na mednarodnem turnirju v 

Umagu osvojile prvo mesto. 
Ekipe deklic starih 10 in 11 let so se pomerile v mini rokometu. Na sliki stojijo od leve: 

Količ, T. Razgor, L. Razgor, Potokar, Fideršek, Centrih, Toš, trener Sašo Čajavec, čepijo pa 
Novak, Gornjak, Koren in Jager. 

Vzpon na Goro Oljko 
Ob prazniku občine Polzela so pripravili kolesarski vzpon na Goro Oljko. Na progo 

dolgo 11 kilometrov se je podalo 60 kolesarjev, na cilju pa je bil prvi Janez Pustoslemšek 
iz Gornjega Grada (23,56). Po posamičnih kategorijah so 500 metrov višinske razlike 
najhitreje premagali Žalčanka Eva Šoster, Celjan Brane Škoberne in Preboldčan Rafael 
Končina. TONE TAVČAR 

Pelikani petič najboljši 
športno rekreacijsko društvo Pelikan je šti-

rikrat zapored osvojilo naslov prvaka v prvi 
celjski ligi malega nogometa, lani je njegov 
niz zaustavil Celjski grof, v tekoči sezoni pa 
so si »Pelikani« priborili še peto zvezdico. 

Dva kroga pred koncem lige po dvokrož-
nem sistemu imajo že 6 točk naskoka pred 
Veflonom, ki so ga dvakrat premagali. Veči-
na igralcev je že osvojila naslov državnega 
prvaka z različnimi klubi, najbolj pa so se v 

spomin vtisnili lovoriki z Juventusom in EM 
Pelikanom ter spomladi naslov slovenskega 
pokalnega prvaka pod imenom Maxi klub. 
Vsa omenjena moštva so nastopala v Celju. 
Gonilna sila in bržčas ob Zoranu Laziču 
najboljši celjski igralec Andrej Dobovičnik 
je bil državni prvak tudi s Sevnico, zdaj pa 
se je odločil za prestop k litijski Lesni, ki b o 
nastopala v pokalu evropskih prvakov. 

DEAN ŠUSTER, Foto: GAŠPER DOMJAN 

Stojijo z leve: Niko Bračič, Miro Brglez, Andrej Dobovičnik, Branko Kovačič, Andrej Eisenbacher, Zora" 
Lazič, čepijo: Milan Perko, Aleš Hratsnik, Goran Stegu. Vladislav Brečko, Andrej Kolar in Drago Adaniić> 

manjkata pa Boris Trstenjak in Mladen Tešnjak. 



Ce lahko UEFA... 
»Po posvetu z našo odvet-

niško pisarno in temeljiti 
jtrokovni debati smo se od-
ločili, da se znova pritožimo 
ца drugostopenjski organ, 
lijer bomo nastopili s podob-
pimi argumenti kot prvič, 
fjogometna pravila so bila 

materialno kršena. V našem 
primeru to pomeni, da je 
sodnik zaradi domnevnega 
nedovoljenega položaja raz-
veljavil naš gol in hkrati priz-
nal zadetek Primorja, potem 
ko je sodnikov podaljšek po-
tekal več kot dve minuti pre-
dolgo.« S temi besedami je 
novinarsko konferenco NK 
Era Šmartno začel predstav-
nik za stike z javnostjo Jože 
Krajne. Trener Bojan Pra-

šnikar je dodal: »Kazen je bi-
la pričakovana. Logika napake 
in kasnejše reakcije se ponav-
lja. Vedno so kaznovani ti-
sti, ki govorijo na glas. Na-
počil je čas, da nekdo zbere 
pogum in takšno jasno napa-
ko popravi. Če lahko UEFA 
razveljavi tekmo Lige prva-
kov zaradi kršenja pravil, ne 
vem, zakaj je ne bi mogli raz-
veljaviti še pri nas. Dolžnost 

vseh nas je, da se borimo proti 
takšnim pojavom v sloven-
skem nogometu, problem pa 
je, ker se vedno izhaja iz te-
ga, da stvar ni rešljiva.« V klu-
bu so prepričani, da bo Era 
Šmartno lažje preživela brez 
teh točk, kot slovenski no-
gomet s takšnimi pojavi in 
anomalijami. Na potezi je spet 
Združenje prvoligašev. 

M.G., D.Š. 

Pred Ero je era zanimivih 
jomačih tekem: v nedeljo 
;MC Publikum, v sredo Ko-
jer, v nedeljo 21. 10. Mari-
)or Pivovarna Laško in v 
iredo 24.10. še velenjski Ru-
lar v povratni tekmi četrt-
inala pokala NZS. 

Najboljša gorska kolesarka 
Letošnja državna prvaki-

nja v cestno-gorski preiz-
kušnji je Štorovčanka Sa-
bina Rezar. 

Njeni rezultati so zelo obe-
tavni, kajti uspehe je dose-
gla v svoji prvi tekmovalni 
sezoni. 24-letno kolesarko, 
ki stanuje v Celju, pri vadbi 
spodbuja in usmerja njen fant 
Brane Mernik, bivši tekmo-
valec celjskega Merxa. Sabi-
na se bo posvetila disciplini 
cross-country, vožnji z gor-
skim kolesom. Sabina Rezar 

Domačin Danijel Vombek je Igral v suknjiču. 

Mikac podprvak 
11. državno prvenstvo v šahu je pripravil ŠK Griže, končalo pa se je s slavjem Aljoše 

Grosarja iz Nove Gorice. Sedem točk je osvojil tudi Celjan Matjaž Mikac, ki tekmuje 
za-mariborski klub. Najboljši domačin je bil Danijel Vombek na 15. mestu. 

Njegov klubski kolega Vladimir Ivačič je pristal mesto za njim, Jernej Novak je bil 20., 
z istim številom točk kot Žalčan Milan Lesjak. Savinjčani so krojili sredino lestvice tudi 
s Petrovčanom Marjanom Črepanom, ki je med 30 šahisti osvojil 10. mesto. 

Med ženskami Ksenija Novak iz Griž (5. mesto) in Suzana Švent iz Žalca (8.) nista bili 
razočarani. TONE TAVČAR 

Žalčani u Atene 
Svetovnega prvenstva v karateju se bo v Atenah konec 

tedna udeležila tudi četverica iz žalskega kluba. V Grčijo je 
odpotovala že včeraj, po zaključku skupnih reprezentanč-
nih priprav, ki so bile kot običajno v žalski dvorani. Luka 
Marič (prvi z leve) bo nastopil med mladinci, v kategoriji 
kadetov pa (proti desni) Sašo Dordevič, Andrej Majer in 
Robi Lukač. Z njimi bo tudi klubski trener Silvo Marič, ki 
kot sekretar slovenske zveze vodi odpravo, v kateri je 18 
tekmovalcev. TONE TAVČAR 

S plus 2 v Vereno 
Rokometašice Žalca čaka težko delo na povratni tekmi 2. 

Irroga pokala EHF. V svoji dvorani so proti italijanski ekipi 
ûossobuono zmagale s 26:24 in si priigrale le dva zadetka 
prednosti, kar bo najbrž premalo za preboj v 3. krog. Mimo 
gostujoče obrambe se je takole prebila Nina Potočnik in 
dosegla enega izmed 4 zadetkov. TONE TAVČAR 

PANORAMA 
NOGOMET 

2.SNL ^ 
10. krog: Dravinja - Bela 

Krajina 5:1 (1:1); Gobec 
(45), Vodopivec (50), Koljič 
(67, 75), Ribič (89); Šumar 
(26). Vrstni red: Dravograd 
26, Aluminij 22, Ljubljana 
20, Zagorje 19, Ivančna Go-
rica 18, Jadran Šepič 17, Že-
lezničar Radio City 16, Dra-
vinja 15, Nafta, Bela kraji-
na 13, Tabor 10, Drava, Go-
riška Brda 9, Feroterm Len-
term, Triglav, Bakovci 7, Elan 
3. 

3. SNL- sever 
9. krog: Krško - Vransko 

4:0 (2:0), Stojnci - Möns 
Claudius 1:2 (0:1), Zreče -
Malečnik 2:2 (1:1), Šmarje 
pri Jelšah-Usnjar 1:2 (0:1). 
Vrstni red: Möns Claudius 
25, Kozjak 20, Krško 18, 
Stojnci 17, Hajdina 13, Pa-
loma, Malečnik 12, Gerečja 
vas 11, Pobrežje, Vransko, 
Šmarje 10, Usnjar 8, Zreče, 
Bistrica 7. 

MNZ Celje 
5. krog: Posavje Brežice -

Laško 2:0, Vojnik - Šentjur2001 
2:0, Oplotnica - Kozje 5:2. 
Vrstni red: Posavje Brežice, 
Laško 7, Oplotnica, Vojnik 6, 
Šentjur 2001 4, Kozje 1. 

MAUNOGOMET 

1. slovenska liga, 3. krog: 
Nazarje - Koper 1:5 (0:3); 
Vreš (36), Dobovec - Sevni-
ca 3:5 (0:2); Doler (21), Go-
dec (33), Svetelšek (35). Vrst-
ni red: Sevnica, Puntar, Liti-
ja 7, Napoli, Beton Zagorje 
6, Beton Lucija 4, Koper 3, 
Mizarstvo Širovnik, Dobovec 
1, Nazarje 0. 

1. celjska liga: Klateži - Ro-
mida 10:1, Skavti Policija -
Veflon 1:1, Robokom - Ma-
ček tisk 1:1, Pelikan - Sun 
4:2, Celjski grof - Prijatelji 

7:3, Cosmos - Šmartno 7:1. 
Vrstni red: Pelikan 47, Vef-
lon 41, Cosmos 40, Prijatelji 
28, Klateži, Robocom, Šmart-
no 27, Celjski grof 26, Ma-
ček tisk 25, Skavti Policija 
19, Romida 16, Sun 12. 

Občinska liga Štore: Ko-
vinar - Gadi 4:1, Pečovje -
Gamsi 6:1, Inexa - Sokoli 2:8, 
Sv. Lovrenc - Mladi knapi 3:1, 
Kanarčki - Laška vas 4:3, Voc 
- Lipa 0:3. Vrstni red: Rudar 
Pečovje, Lipa 50, Sokoli 44, 
Laška vas 42, Inexa 37, Sv. 
Lovrenc 27, Kovinar 22, Ga-
di 19, Kanarčki, Gamsi 15, 
Voc 14, Mladi knapi 0. 

KOŠARKA 

LIGA GOODYEAR 
2. krog: Triglav Osigura-

nje - Pivovarna Laško 88:91 
(24:16, 40:41, 60:63; 82:82); 
Duščak, Walker 19, Vujičič 
16, Jurak 13, Pavič 11, Lerič 
6, Brolih 4, Novak 3. Vrstni 
red: Zadar, Union Olimpija, 
Pivovarna Laško 4, Široki Bri-
jeg, Budućnost 3, Gibona 
Vip, Sloboda Dita Tuzla, Kr-
ka Telekom, Geoplin Slovan 
2, Triglav Osiguranje, Split 
Croatia Osiguranje 1. 

LIGA 
DOBRODOŠLICE 
2. krog: Merkur Celje - Ili-

rija 69:46 (23:14, 40:26, 
58:30, 69:46); Temnik 25, 
Deak 17, Potočnik 9, Pezdirc 
8, Erkič 6, Perlič 3, Komplet 
1. 

~ ROKOMET ~ 

1.SRL 
l.krog: Sevnica - Celje Pi-

vovarna Laško 21:37 (9:18); 
Rutenka 10, Pajovič 7, Pun-
gartnik, Bedekovič 6, Kokša-
rov 3, Tomšič 3, Gajič 2. Go-
renje - Termo 24:22 (13:9); 
Sirk, Belko 4, Plaskan, Tam-
še, Kavaš 3, Mlakar, Sovič 2, 
Dobelšek, Begovič, Kavtičnik 
1. 

iSPORTNI KOLEDAR 
PETEK 12.10. 

MALI NOGOMET 
1. SL, 4.krog: NapoH In-

telsat Pernica - Dobovec 
(19.30), Svea Lesna Litija -
Nazarje (20). 

NOGOMET 
3. SNL- sever, 10. krog: In-

de Vransko - Bistrica, Usnjar 
Šoštanj - Gerečja vas, Palo-
ma - Šmarje pri Jelšah, Möns 
Claudius - Zreče (15.30). 

MNZ Celje, 6. krog: Laš-
ko - Posavje Brežice, Šent-
jur 2001 - Vojnik, Kozje - Op-
lotnica (16) 

ROKOMET 
1. SL, 2. krog: Celje Pivo-

varna Laško - Gorenje 
(18.30). 

KOŠARKA 
Jadranska liga, 3. krog: 

Pivovarna Laško - Budućnost 
Podgorica (20). 

NOGOMET 
l.SNL, 11. krog, Šmartno 

ob Paki: Era Šmartno - CMC 
Publikum, Ljubljana: Olim-
pija - Rudar (15.30). 

2. SNL, 11. krog, Bakovci: 
Triglav Bakovci - Dravinja 
(15.30). 

NOGOMET 
1. SNL, 12. krog, Maribor: 

Maribor Pivovarna Laško - Ru-
dar Velenje, Kranj: Živila Tri-
glav - CMC Publikum, Šmart-
no ob Paki: Era Šmartno - Ko-
per (15.30). 

NAKRATKO: 
Videm: Branko Vivod je 

zmagal v skoku v višino na 
zaključku atletske sezone ve-
teranov. Preskočil je 165 cm. 
Tretje mesto je v metu kopja 
zasedel Zdravko Roje 
(33,12). 

St. Niklas: Kegljavke Mi-
roteksa so se po prepričljivi 
prvenstveni zmagi v Slovenj 
Gradcu v Avstriji pomerile z 
Rijeko. Tudi prijateljsko sre-
čanje so dobile, s prednost-
jo 124 kegljev. Najboljše: Bi-
serka Petak 484, Mira Gro-
belnik 476, Zorica Gluvič 
460... 

Ljubljana: Na 1. pregled-
ni tekmi slovenskih umet-
nostnih drsalcev je bila med 
članicami Anja Bratec tret-
ja. Njen klubski kolega Ur-
ban Kalšek je bil v konkurenci 
mladincev prav tako 3., pri 
najmlajših pa so v svojih ka-
tegorijah zmagali Alja Pahor, 
Nastja Uspenski, Matic Ga-
briel, Matic Horvat in Pina 
Umek. (J.K.) 

Celje: Področni prvaki v ma-
lem nogometu so dijaki Šol-
skega centra Celje, ki so v fi-
nalu premagali Ekonomsko 
šolo s 4:3. Sledijo: 3. Kovi-
narska šola Zreče, 4. Zdravs-
tvena šola Celje, 5. Poslovno 
komercialna šola Celje. (J.K.) 

Celje: Na regijskem pr-
venstvu srednjih šol v atleti-
ki je bila v obeh konkuren-
cah najboljša I. Gimnazija Ce-
lje. Na področnem ekipnem 
tekmovanju osnovnošolcev 
pa je podoben podvig uspel 
IV. OŠ Celje. Pri dečkih sle-
dijo: 2. Ob Dravinji, 3. Vran-
sko Tabor, 4. Žalec, 5. Lava, 
pri deklicah pa: 2. Ob Dravi-
nji, 3. Hrastnik, 4. Lava, 5. 
Hudinja. (J.K.) 

Maribor: Na DP Sindika-
ta kovinske in elektroindu-
strije Slovenije v malem no-
gometu je v finalu celjska ob-
močna organizacija (zastopa-
la jo je ekipa iz Štor) prema-
gala velenjsko po izvajanju 
strelov s šestih metrov. (D.Š.) 



»Ne vem, kdaj 
sem ga zabodla« 

Po petnajstih letih skupnega življenja in trpljenja je Sonja Smodiš 
prijela za kuhinjski nož - Umor ali uboj na mah? 

v stanovanjskem bloku v 
soseski Pod kostanji v Novi va-
si v Celju je v petek, 28. sep-
tembra, izkrvavel 46-letni 
Bogdan Hace. Ko ga je njego-
va prijateljica Sonja gledala 
ležati na tleh na hodniku, se 
ni ustrašila, da bo umrl. Bala 
se je, da se bo pobral in jo 
ponovno napadel. Še danes je 
njeno telo na mnogih delih 
boleče in polno podplutb. Am-
pak Bogdan Hace je umrl. 

Sonjo Smodiš so v petek zve-
čer odpeljali na zaslišanje na 
policijo, od tam pa v soboto zju-
traj v mariborski zapor, kjer so 
jo zasliševali do nedelje. V ne-
deljo popoldne so jo s kazen-
sko ovadbo privedli k preisko-
valnemu sodniku celjskega 
okrožnega sodišča, ki je za 
osumljenko odredil nadaljnjih 
oseminštirideset ur pripora in 
jo v ponedeljek popoldne iz-
pustil na prostost. Sonja Smo-
diš je osumljena kaznivega de-
janja umora, za kar ji grozi naj-
manj pet let zapora. Njena bo-
doča zagovornica na sodišču, 
odvetnica Nuša Maček, pa je 
prepričana, da njena varovan-
ka ni zagrešila umora. To, kar 
se je dogajalo 28. septembra v 
stanovanju v Novi vasi, je bil 
uboj na mah, pravi. 

»Kdor koga ubije na mah, ker 
ga je ta brez njegove krivde z 
napadom ali hudimi žalitvami 
močno razdražil, se kaznuje z 
zaporom od enega do desetih 
let,« piše v slovenskem kazen-
skem zakoniku. Sicer pa, po-
čakajmo na odločitev celjske-
ga olo-ožnega državnega tožils-
tva. 

Ponovni 
poskus za oba 

Spoznala sta se pred petnaj-
stimi leti. Oba sta imela za sa-
bo propadlo zakonsko zvezo 
in oba sta si želela novega, lep-
šega življenja v dvoje. Po sla-
bem letu dni spoznavanja je 
Bogdan prišel živet k Sonji v 
Novo vas. »Sprva me je najbolj 
pritegnil njegov prijeten odnos 
do mojega sina. S Sebastjanom, 
ki je bil takrat star tri leta, se je 
Bogdan veliko ukvarjal. Všeč 
mi je bil tudi zato, ker je bil 
tako preprost človek. V tega 
človeka sem se potem zaljubi-
la, ga ljubila in mu bila brez-
pogojno vdana. V vsem sem 
mu želela ustreči, da bi bil za-
dovoljen in da bi bil pri hiši 
mir. Po približno šestih mese-
cih skupnega življenja je Bog-
dan postal čisto drugačen, za-
čel me je psihično maltretira-
ti. Najbolj pa me je bolelo to, 
da je postal trd in diktatorski 
do Sebastjana. Kar naenkrat je 
imel moj sin same prepovedi, 
ni se smel več igrati na dvoriš-
ču, lego kocke je bilo treba v 
hipu pospraviti v klet. Vse to 
sem mirno prestajala in trpe-
la, še vedno sem hotela verjeti 
v srečno družino. Tudi po tem, 
ko se je začel Bogdan nad Se-
bastjanom psihično izživljati z 

nerazumljivimi zapovedmi in 
prepovedmi in ko je padla tu-
di kakšna klofuta. Spominjam 
se dneva, ko sva šla s Sebast-
janom v trgovino, takrat me je 
prosil, naj mu kupim čokolino, 
ker si ga je zaželel. Doma sem 
krožnik s to otroško jedjo po-
stavila na kuhinjski pult, Bog-
dan pa se je začel dreti, da to 
ni prava hrana. Bila sem vse, le 
človek ne, med vpitjem pa so 
po meni padali udarci. Sin se 
ga je vse bolj bal, začel se je 
zapirati vase, Bogdan pa je svo-
je ravnanje opravičeval s tem, 
da sam ni imel lepe mladosti in 
da hoče Sebastjanu omogočiti 
lepše življenje,« nam je, teden 
dni po usodnem petku, pripo-
vedovala Sonja Smodiš. 

Nikoli dovolj 
dobra 

Bogdan se je nenadoma od-
ločil, da pusti delo v Gorenju 
in postane samostojni podjet-
nik - elektrikar. Pa mu ni šlo. 
Delal je precej, vsakomur je bil 
na voljo za uslugo, zaslužka pa 
ni bilo dovolj, niti za plačeva-
nje računov. Njuni odnosi se 
postali še slabši, še bolj nape-
ti, nasilje se je stopnjevalo. 
»Bogdan ni hotel nikoli govori-
ti o sebi, zadnjih devet let tudi 
ni imel nobenih stikov s starši 
in ne z bratom. Takrat, pred 
devetimi leti se je namreč zgo-
dilo, da ga je oče med prepi-
rom zabodel. 

Bogdan zame ni več našel 
lepe besede, vedno je bilo vse 
narobe. Če sem za kosilo sku-
hala enolončnico, se je drl na-
me, da hoče zrezek, ko sem 
mu pripravila zrezek, je vpil, 
da hoče enolončnico. Ponavadi 
je zamahnil z roko in krožniki 
s hrano vred so leteli po kuhi-
nji. Potem je spet sedel za mi-
zo in se zadri, če mu ne bom 
dala nič jesti. To se je dogajalo 
dan za dnem, na sto načinov. 
O vsem tem sem molčala, ma-
teri zato, da se ne bi sekirala, 
sosedom zato, ker mi je bilo 
neprijetno govoriti o svojih te-
žavah, v službi pa sem si mo-
rala nadeti prijazen obraz pro-
dajalke. Nihče ni vedel, kako 
zelo sem trpela,« je nadaljeva-
la pripoved, na vprašanje, za-
kaj je pristajala na trpinčenje 
in poniževanja, pa odgovorila; 
»Imela sem ga kljub vsemu ra-
da. Takrat še.« 

Obljube, ki se 
nikoli ne 

uresničijo 
Bilo je pred približno petimi 

leti, na velikonočno nedeljo. So-
nja se spominja, kako jo je ta-
krat udaril z berglo po telesu 
(nogo je imel v mavcu), ker mu 
ni postregla z večerjo, ko se je 
okoli enaindvajsetih vinjen vr-
nil domov. Ne ve, kje je bil ves 
dan, ko ga je čakala s kosilom. 
»Takrat sem mu rekla, da naj 
gre od doma, če mu je pri me-

ni tako hudo. To ga je tako ze-
lo razjezilo, da so sosedje spet 
poklicali policijo,« pripomni in 
pove, da sta takrat s sinom zbe-
žala k nj.eni materi. S tem, da 
je odšla, se Bogdan ni mogel 
sprijazniti, klical jo je po tele-
fonu, zvonil in tolkel po vratih 
materinega stanovanja, da mu 
je končno le odprla. »Prosil me 
je, naj se vrnem domov in mi 
obljubljal, da se bo spremenil, 
da bo odslej vse drugače. Po 
dobrih dveh mesecih sem po-
pustila in se vrnila. Še vedno 
sem ga imela rada, zelo sem 
bila navezana nanj. A se ni nič 
spremenil, kalvarija se je na-
daljevala.« 

Dan, ki bi ga 
ne smelo biti 
Ko je Sonja končno spozna-

la, da je ves njen trud zaman, 
da se Bogdan ne bo nikoli spre-
menil, se je spremenila sama. 
Vsa čustva do njega so zamr-
la, ni mu več kuhala ali kako 
drugače skrbela zanj, obema 
pa je postalo jasno, da je skupno 
življenje nevzdržno, nesmisel-
no. Bogdan je obljubil, da se 
bo odselil, a ne takoj, ker si mora 
poiskati stanovanje. Iskal ga je 
od letošnjega marca, a ga ni 
našel. Sonja Smodiš nadaljuje 
pripoved z opisom zadnjega 
dejanja, usodnega dne. 

»Tisti petek sem bila sama 
doma, gledala sem televizijo, 
ko je okoli pol osmih zvečer pri-
šel domov pijan. Začel me je 
zmerjati s prasico, sedel je na 
kavč poleg mene, kričal in me 
žalil. Hotela sem ostati mirna, 
to pa ga je najbolj razjezilo. Vstal 

je, skočil name in me začel pre-
tepati, tolkel je po meni s pestmi 
in ni nehal. Potem sem se mu 
nekako iztrgala, stekla v kuhi-
njo, Bogdan pa za mano, udar-
ci so padali z vseh strani. Ta-
krat sem odprla predal in zgra-
bila nož, da bi ga prestrašila, 
da bi me nehal tepsti. Učinek 
pa je bil prav nasproten. To ga 
je še bolj razdražilo, da brca-
nja in boksanja ni bilo konca. 
Spominjam se, da sem med pre-
tepanjem pomislila, kako bom 
jutri spet vsa plava po glavi in 
telesu, zato sem zbežala iz sta-
novanja, pozvonila pri sosedi, 
a se ni nihče odzval. Bogdan 
je bil že za mano, z nožem v 
roki sem stekla nazaj v stano-
vanje, takrat pa je Bogdan zav-
pil: >Jaz bom ta nož že preži-
vel, ti pa ne boš nikoli več ho-
dila !< Očitno sem ga že takrat 
poškodovala z rezilom, a me 
je še kar naprej brcal, boksal 
in kričal, jaz pa sem se pred-
vsem branila, krilila z rokami 
in blažila udarce, dokler ni odprl 
vrata in stopil na stopnišče ter 
se tam zgrudil. Nož sem odvr-
gla, Bogdana zvlekla v stano-
vanje. .. vem, da je takrat še di-
hal. Poklicala sem policijo in 
bila ves čas v strahu, da vsta-
ne in me znova napade, ko sem 
na hodniku brisala krvave ma-
deže. Ne vem, kdaj, kje in ka-
ko sem ga zabodla. Vem le, da 
se je policist sklonil k njemu in 
rekel, da mu ni pomoči.« 

Sonja Smodiš je pri enain-
štiridesetih letih razvalina živ-
ljenja. Bogdan Hace, s katerim 
je živela petnajst let, je mrtev. 
Kakšno zgodbo bi nam on po-
vedal, če bi še živel? 

MARJELAAGREŽ 

Sonja Smodiš, sesuta od udarcev življenja in zamaha smrti. 

MINI KRIMIĆI 
Jugovlom 

Pravzaprav takšni vlomi ni-
so nič posebnega. Dogajajo se 
skorajda vsakdan. Kot tudi v 
sredo, 3. oktobra, ko so dolgi 
prsti posegli po yugu, ki je bil, 
ubožec, parkiran v Zagati v Ce-
Iju. Iz avtomobila je neznanec 
kot ponavadi vzel avtoradio in 
zadnjo polico z zvočniki. A.O. 
je oškodoval za okrog sedem-
deset tisočakov. 

Po zlatnino 
Kar za osemsto tisoč tolar-

jev se je okitil predrznež v Pod-
vinu pri Žalcu. Tam je v sredo, 
3. oktobra, vlomil v stanovanj-
sko hišo, preiskal vse prostore 
in odnesel zlatnino. D.K. si bo 
odslej za takšne vredne stvari 
verjetno omislil tudi kakšen tre-
zor. Dobro bi bilo, če bi se po 
njem zgledovala tudi N.P. iz 
Žalca. Le dan kasneje je doži-
vela enako grenko izkušnjo. Iz 
njene stanovanjske hiše v Šar-
hovi ulici ji je nekdo ukradel 
več kosov nakita. Da se bo malo 
podložil, je ukradel še nekaj al-
koholnih pijač. 

Nič več 
spominov 

Kako so ljudje lahko zlob-
ni... Kar za štiristo tisočakov 
škode so v soboto, 6. oktobra, 
neznanci povzročili B.A., ki je 
med tem užival v topli vodici 

zreškega kopališča. A je bil r 
prijetno presenečen, ko je of 
zil, da v njegovi garderob 
omarici ni več videokamere 
fotoaparata. Vsi lepi sporni 
na prijetne urice pod Poh( 
jem so tako s kradljivcem odi 
mali v neznano. 

Kajenje 
zdravju 

škodljivo 
Policisti si še vedno belijo g 

ve z vprašanjem, kdo je tisti, 
je hinavsko prišel v odklenjer 
skladišče trgovine Diskont ZK 
v Mozirju in s seboj odnes 
škatlo. Ta je vsebovala kar 4Ј 
manjših škatlic cigaret razli 
nih znamk. Če jih bo vse poki 
ril, bo imel poleg črnih nami 
nov tudi črna pljuča. S cigare 
no tatvino je povzročil za okro 
120 prešernov škode. 

Noč in dan 
Neki zvitorepec se je v srf 

do, 3. oktobra, neopazno pr 
kradel v trgovino Noč in da 
na Glavnem trgu v Slovenski 
Konjicah. Tam je spretno Í2 
koristil nepazljivost prodajal 
in ukradel delovni kovček; 
orodjem, programsko opremi 
in več disket ter odšel po dru 
gih opravilih. Podjetje Emoni 
obala Koper je oškodoval a 
okrog 150 tisoč tolarjev. 

S. Šol 

R a d a r s k e k o n t r o l e bodo. . . 
• jutri, 12. oktobra, ves dan na območju vseh enot celj-

ske policijske uprave; 
• v soboto, 13. oktobra, dopoldne na območju Celja, 

popoldne pa na območju Šmarja pri Jelšah; 
• v nedeljo, 14.oktobra, dopoldne na območju celotne 

regije, popoldne pa na območju Šentjurja; 
• v ponedeljek, 15.oktobra, dopoldne na območju Vele-

nja, popoldne pa na območju Celja; 
• v torek, 16. oktobra, dopoldne na območju Žalca, po-

poldne pa na območju Šentjurja; 
• v sredo, 17. oktobra, dopoldne na območju Rogaške 

Slatine, popoldne pa na območju Celja; 
• v četrtek, 18. oktobra, dopoldne na območju Šentjur-

ja, popoldne pa na območju Velenja; 

PROMETNE NEZGODE 
Umrl kolesar 
v četrtek, 4. oktobra, je v 

prometni nesreči na Bregu pri 
Polzeli umrl 65-letni kolesar, 
domačin, S.S. Slednji je vo-
zil kolo proti Šempetru in za-
vil levo v trenutku, ko je za 
njim pripeljal motorist, 38-
letni D.B. iz Polzele. S spred-
njim delom je trčil v kole-
sarja, nakar sta oba padla po 
vozišču. Kolesar se je tako hu-
do ranil, da je umrl na kraju 
nesreče, motorist pa je bil 
lažje ranjen. To je že 37. smrt-
na žrtev letos na naših cestah, 
v enakem obdobju lani je bi-
lo mrtvih 26. 

Ostal vkleščen 
v vozilu 

Prometna nesreča s hu-
dimi posledicami se je v po-
nedeljek, 8. oktobra, pripe-
tila na regionalni cesti Šen-
trupert - Ločica pri Vran-

skem. Dve osebi sta bili hudo 
ranjeni. 

Voznica osebnega avtomo-
bila, S.P. (21) iz okolice 
Žalca, je v bližini odcepa za 
Gomilsko nenadoma zavila 
desno izven cestišča, nato pa 
sunkovito levo, na levi voz-
ni pas. Vanjo je trčil 31-letni 
M.K. iz okolice Velenja, ki 
se j e'takrat pravilno pripe-
ljal po nasprotnem delu vo-
zišča. V silovitem čelnem tr-
čenju je slednji v vozilu os-
tal vkleščen, avtomobil pa je 
nato še zagorel. Pri gašenju 
in reševanju ponesrečenca so 
sodelovali gasilci, oba voz-
nika pa sta utrpela hude te-
lesne poškodbe. Kraj nesre^ 
če sta si ogledala tudi javni 
tožilec in preiskovalni sod' 
nik, zaradi razjasnitve oko-
liščin, pa policisti naproša-
jo morebitne očividce nesre-
če, naj pokličejo na telefon-
sko številko 113. 



Bo smrtna kazen?! 
V Podgorici danes izrek sodbe obtoženima brutalnega umora Aljoše Polenška 

" črnogorska javnost, to-
" jlec Zoran Radonjič in dru-

jna pokojnega 23-letnega 
jjoše Polenška iz Stopč pri 
¡robelnem čakajo na izrek 
pdbe obtoženima njegove-
^ umora, 25-letnemu Slav-
u Devicu in deset let sta-
ejšemu Radu Arsoviću. Vsi 
ipajo na najstrožjo - smrt-
io kazen. 
Obtožena naj bi usodnega 

6. februarja na magistralni 
esti Kolašin - Podgorica s pre-
aro, da potrebujeta pomoč, 
[Stavila A l j o š o , k i n a j b i e n e -
^izmed njiju odpeljal do av-
omehanika. 
Toda Polenšek je namesto 

idgovora, kaj je narobe z av-
omobilom, v glavo dobil dva 

strela. Vse se je dogajalo v 
kabini Aljoševega tovornja-
ka. Devič naj bi pritisnil na 
sprožilec dvakrat zaporedo-
ma iz strahu, ker naj bi se 
mu »zazdelo«, da ga želi Al-
joša z rokami zagrabiti. Ta-
ko je povedal na glavni obrav-
navi šestega junija, a je dan 
kasneje njegovo izjavo posta-
vil na laž izvedenec medicin-
ske stroke Mihajlo Kuliš. De-
vič naj bi prvič ustrelil Po-
lenška v glavo od spodaj, na-
to pa še enkrat od zgoraj navz-
dol, ko naj bi Aljoševo telo 
že negibno ležalo v kabini. 
Torej s časovnim razmakom. 
Prvi strel je bil za Aljošo - na-
ključno žrtev - že smrten, je 
menil Kuliš. Umor so v sodni 

dvorani v Podgorici takrat tu-
di rekonstruirali. Da se je zgo-
dilo tako, kot navaja Kuliš, je 
zatrdil tudi izvedenec za bali-
stiko Dragoljub Bakič. Ovržena 
je bila torej trditev, da se je 
Devič »le branil«. Šlo naj bi za 
agresiven in brutalen umor. 

V avgustu sta bila Devič in 
Asovič tudi na opazovanju v 
Kazensko-popravni bolnišni-
ci v Beogradu, njen predstoj-
nik dr. Ratko Kovačevič, ki 
je hkrati specialist forenzič-
ne psihiatrije, pa je minuli 
teden o njunem psihičnem 
stanju pred senatom podal tu-
di končno poročilo, nam je 
v telefonskem pogovoru de-
jala predsednica petčlanske-
ga senata Vesna Medenica. 

Arsovič in Devič naj bi bi-
la tako osebnosti »s skrom-
nimi intelektualnimi sposob-
nostmi« torej na nizki inte-
lektualni ravni. Devič naj bi 
imel tudi antisocialno oseb-
nostno motnjo z znaki pove-
čane impulzivnosti. Vse ugo-

tovitve pa so vseeno kazale 
na normalni osebnosti, kar 
pomeni, da naj bi bila v času 
umora prištevna in da naj bi 
se popolnoma zavedala zlo-
čina, ki naj bi ga storila. 

V sredo, 3. oktobra, se je 
Slavko Devič branil z mol-
kom, a si je dan zatem le pre-
mislil in ponovil svoj zago-
vor iz junijske obravnave, do-
daja Medenica. 

Obtoženima lahko doso-
dijo najmanjšo zaporno ka-
zen - deset let, v kar pa sko-
raj ni verjeti, če pa bo so-
dišče ugodilo tožilčevi zah-
tevi po smrtni kazni, bo to v 
Črni gori po več letih spet 
takšen primer. 

SIMONA ŠOLINIČ 

Aljoše Polenšek 

Kriv je bil heroin 
Obdukcija je potrdila sume, da je 18-letnik umrl zaradi 

droge - Tretji letošnji prevelik odmerek na Celjskem 
Kot smo že poročali, so 

18-letnega Aleša Anderliča 
10. septembra našli mrtve-
џ v stanovanjski hiši v 
ikalcah pri Slovenskih Ko-
ijicah. Tam naj bi osem-
lajstletnik stanoval s svo-
0 staro mamo. Kot so kri-
ninalisti že minuli teden po-
redali, so sledovi na kra-
iu, kjer so truplo našli, ka-
tali na možnost prekomer-
lega odmerka mamil. Ob-
lukcija je sume potrdila. 
Kriva sta bila heroin in za-
dušitev, ki je nastopila po 
zaužitju. 

»Dokaj hitro smo preiska-
li, kje in od koga je pokojni 
mamilo dobil,« pojasnjuje di-

rektor Policijske uprave Ce-
lje Edvard Mlačnik. »Omenje-
ni je tega dne s tremi prijate-
lji v Celju od 38-letnega M.K. 
iz Celja kupil več zavitkov he-
roina in si ga po vrnitvi do-
mov vbrizgal v žilo.« 

Osemintridesetletniku je 
mamilo pred tem prodal 22-
letrii Celjan G.Z. Pri obeh so 
kriminalisti opravili hišno 
preiskavo in zasegli manjšo 
količino heroina. »Glede na 
to, kako je bila droga zapa-
kirana, sklepamo, da bi tudi 
preostalo količino osumljen-
ca prodala. Pri M.K. pa smo 
našli še štirinajst zavitkov 
rastlinskih delcev zelene bar-
ve, za kar sumimo, da gre za 

konopljo. Zoper G.Z. in M.K. 
smo že podali kazensko ovad-
bo zaradi suma neupraviče-
ne proizvodnje in prometa z 
mamili,« dodaja Mlačnik. 

Pisali smo že, da naj bi 
18-letni Aleš Anderlič že 
dalj časa užival nedovolje-
ne droge, enkrat naj bi se 
že zdravil, toda neuspešno. 
Na celjski policijski upra-
vi so nam zatrdili, da ga še 
niso kazensko obravnavali, 
slišati pa je bilo, da naj bi 
se Aleš znal večkrat zaple-
sti v težave. To je že tretja 
žrtev na Celjskem, ki je 
podlegla zaradi prevelikih 
količin zaužite droge. 

SIMONA ŠOLINIČ 

Prevea odpeljali 
v Ljubljano 

Podjetnika Roberta Prev-
ea, ki je osumljen velike 
bančne goljufije, so minu-
li teden iz celjskega prei-
skovalnega zapora prepe-
ljali v ljubljanskega. 

Kot je povedal predsednik 
Okrožnega sodišča Celje An-
drej Pavlina, je preiskoval-
na sodnica izdala sklep o kra-
jevni nepristojnosti celjske-
ga okrožnega sodišča, saj je 
bilo dejanje, za katerega je 
osumljen Preveč, storjeno na 
območju Ljubljane. Ljub-
ljansko okrožno sodišče lah-
ko sklepu glede pristojnosti 
nasprotuje in sproži spor pred 
vrhovnim sodiščem, kar pa 
se, meni Pavlina, najbrž ne 
bo zgodilo. Preiskavo zara-
di oškodovanja Volksbank-
Ljudske banke za 20 milijo-
nov mark naj bi torej opra-

vili v Ljubljani, tam pa bo 
najbrž tudi morebitno soje-
nje. 

Zaradi primera Volksbank 
se je drugače, kot je bilo še 
pred časom napovedano, raz-
pletlo imenovanje direktor-
ja podružnice Nove kredit-
ne banke Maribor v Celju. V 
začetku minulega tedna naj 
bi namreč to delovno mesto 
prevzel Andrej Šporin, ki so 
ga zaradi domnevne vplete-
nosti v oškodovanje Volks-
bank-Ljudske banke, kjer je 
bil do nedavnega direktor po-
družnice v Celju, za krajši čas 
priprli. V Novi KMB so po-
vedali, da bodo takoj, ko bodo 
prejeli zagotovila, da Šporin 
ni vključen v sporna dogaja-
nja v Volksbank, ponovno od-
ločali o sodelovanju z njim. 

JI Kaznivi rally 
Divja vožnja, ukradeno vozilo in beg neznanokam 

V torek, 9. oktobra, so bi-
li policisti ljubljanske in 
celjske policijske uprave 
priča pravemu kaznivemu 
fallyju po slovenskih če-
tah. Voznik jim je uspel po-
^gniti. Peš. 

Na PU Celje so bili nekaj 
"ninut po petnajsti obvešče-
ni o neznanem vozniku, ki 
ie vozil iz Ljubljane proti Ce-
lju in se kljub policijskim 
Opozorilom ni ustavil, s tem 
povzročil kup prekrškov, avto 
Pa naj bi nekje celo poško-
doval. Zasedo so mu priprav-
ljali šele na avtocesti v Ce-
lju, saj prej niso mogli upo-
rabiti sredstva za prisilno us-
tavljanje. Avto s takšno opre-
j o so namreč imeli v Celju. 
^ jih je hitri dirkač prelisi-
'̂ il, vozilo parkiral na ben-
*̂ nski čфalld na Lopati in po-
begnil v bližnjo koruzo in 
gozd. 

V akciji iskanja mlajšega 
•ftoškega, starega od 20 do 

let, visokega okrog 180 
Centimetrov, oblečenega v 
*ivo majico in temnejše hla-

če ter črnih, kratko postri-
ženih las, so sodelovali po-
leg celjskih tudi žalski po-
licisti, policijski heUkopter 
in psa. Po neuradnih podat-
kih naj bi omenjeni osebni 
avtomobil višjega razreda 
znamke Mercedes ukradel 
v Italiji. Do zaključka redak-

cije o prijetju osumljenca s 
policije ne poročajo, obsta-
ja pa tudi možnost, da je nez-
nanec vozil v spremstvu dru-
gega avtomobila in se z 
njim, po begu v gozd, od-
peljal v neznano. 

SIMONA ŠOLINIČ 
Foto: GAŠPER DOMJAN 

Iskanje pobeglega voznika ukradenega avta. 

Padel z desetega 
nadstropja 

Minuli vikend se je v Celju smrtno ponesrečil 48-letni 
Maks J. iz Celja. Omenjeni naj bi iz neznanih razlogov pa-
del z desetega nadstropja stolpnice Na zelenici 8. Policisti 
in kriminalisti preiskujejo tudi možnost samomora. 

KANAd.o.o., 
generalni zastopnik za podjetje E. Geriach - GEHWOL izdelkov za nego 
nog ter opreme za pediküre in COMPRESSANO - medicinske kompresij-
ske nogavice, ter pedikurami v Zdravstvenem domu Celje in v Žalcu. 

Z razširitvijo programa in odprtjem novih poslovnih prostorov va-
bimo k sodelovanju nove sodelavce 

• p e d i k e r k e za pedikuro v Celju in Žalcu 
- srednja zdravstvena šola, kozmetična šola 

oz. pedikerska šola 
- nudimo možnost dodatnega izobraževanja na področju 

nege nog 

• f r i z e r k o za samostojno delo v frizerskem salonu 
- najmanj 5 let delovnih izkušenj / neto osebni dohodek 

120 .000 ,00 SIT ter nagrada na uspeh / 

Za delovna mesta nudimo sklenitev delovnega razmerja za nedo-
ločen čas s polnim delovnim časom. Poskusno delo traja dva 
meseca. Pisne prijave z dokazili o izpolnjevanju pogojev in opi-
som dosedanjih delovnih izkušenj naj kandidati pošljejo do 
31.10.2001 na naslov Kana d.o.o. Žalec, Savinjska cesta 
45, 3310 Žalec s pripisom »prijava za prosto delovno me-
sto«. Kandidati bodo o izbiri obveščeni oziroma povabljeni na 
razgovor v roku 30. dni po končanem zbiranju prijav. 

NOCNE 
CVETKE 

• Že dolgo nismo v cvetkah 
pisali o tistih, ki si drznejo 
(in še vedno ne vedo, da jih 
ob tem snemajo kamere) na-
točiti bencin v svoje rezer-
voarje in se odpeljati nezna-
no kam. Tako se je zgodilo 
prejšnji četrtek kar dvakrat 
in obakrat na bencinskih čr-
palkah istega imena. Poleg 
»bencinkelnerjev« bi očitno 
tam potrebovali še budno 
oko kakšnega varnostnika. 
• Šolski center Celje si je nek-
do minuli teden izbral za tar-
čo svojih bedastih šal. Kdo je 
bil njihov avtor, policisti še 
preiskujejo. Drugače pa je po-
tegavščina že skoraj standard-
na in neverjetno izrabljena. 
Pokličeš in rečeš: »Haloooo, 
je tam to in to? Veste, se glo-
boko opravičujem, ker mo-
tim, resnično... mi je zelo ne-
rodno... ampak, v vaši stavbi 
je podtaknjena bombaaaa...« 
• Kako je lahko vroče tudi 
v postelji, je te dni pokazala 
neka Celjanka, ki se ji je za-
radi vročine dobesedno vne-
la. Postelja namreč. Zaradi 
vročine in ne zaradi strasti, 
da ne bo pomote. V postelji 
se je namreč svoje naredil ci-
garetni ogorek. Zaradi kak-
šnega užitka pa je omenjena 
kadila v postelji, ni jasno. 
• Velik oblak jeze se je v so-
boto moral zgrniti nad ob-
čana v Celju, saj je storil do-
kaj nerazumljivo stvar. Av-
tomat, ki bij uva (včasih tudi 
ne) parkirne lističe, je snel z 
vijakov in ga prislonil na dru-
go lokacijo. Zakaj se je od-
ločil za takšno potezo? Je bil 
jezen zaradi cene parkiranja? 
Ne vemo. Je pa dal s tem še 
dodatno delo fantom, ki ta-
ko veselo lepijo lističe po par-
kiranih avtomobilih.... 
• Ker naj bi mu sosed pre-
rezal telefonsko žico, Vojko 
ni mogel telefonirali. Ker pa, 
hvala bogu, obstajajo mobi 
čuki in ostale mobi živali se 
je slednji znašel in poklical 
na ogled še policiste. Ti naj 
bi družno ugotovili, da so-
sed sosedu menda ni nalašč 
preščipnil žice. Vojku bo ta-
ko spet dana možnost vese-
lega telefoniranja. 

Gorelo je 
Kar za sedem milijo-

nov tolarjev škode je v 
sredo, 3. oktobra, pov-
zročil požar v stanovanj-
ski hiši, last B.R. v Kav-
čah pri Velenju. Polici-
sti in kriminalisti so ugo-
tovili, da je zagorelo za-
radi napake na električ-
ni napeljavi. V požaru ni 
bil nihče ranjen. 

Le dan kasneje je ogenj 
zajel tudi stanovanjsko hi-
šo na Bregu pri Polzeli, 
kjer je zagorela kuhinja, 
zaradi česar je nastalo za 
okrog pol milijona tolar-
jev gmotne škode. 

Prav tako so na pol mi-
lijona tolarjev ocenili po-
sledice ognjenih zubljev, 
ki so v soboto, 6. oktobra, 
divjali na starejši stano-
vanjski hiši v Slatini pri 
Dobju na Šentjurskem. 
Vzrok za požar naj bi bila 
napaka na električni na-
peljavi. S.Šol. 



Da bi mati 
vsaj vedela 

za grob 
Jesenske impresije v teharskem Parku spomina - Pesmi 

in hrup motorjev 
Preko tri tisoč jih je bilo v 

nedeljo. V Parku spomina 
na Teharjah. Približno toli-
ko kot vsako leto. Predvsem 
ženic razbrazdanih lic, ki 
so točile solze. Pa možaki v 
letih. Utrujeni so se mi zde-
li. Utrujeni od življenja. Ko-
liko žalostnih usod je bilo 
slutiti... Marijine pesmi so 
se vile čez ravan, v zvočni-
kih pa je poleg govornikov 
brnelo: vruuum, vruuuum, 
vniuuuuum. Motokrosistič-
na steza na območju Parka 
spomina tudi to nedeljo ni 
samevala. Pa tudi kmetje ni-
so več, kar so bili včasih. 
Nedelja je bil Gospodov dan, 
ko so počivali. Tolaat so imeli 
precej opravka s kmetijski-
mi stroji v bližini. 

Sveča pri sveči v Parku spo-
mina. Od pomembnih poli-
tičnih veljakov opažena le Ja-
nez Podobnik in dr. Andrej 
Bajuk. Pa precej duhovščine 
in pomožni škofje vseh treh 
slovenskih škofij. Toliko le-
pih cerkvenih in slovenskih 
narodnih pesmi na enem me-
stu že dolgo nisem slišala... 

»Prepadeni Celjani so str-
meli v nas, u to dolgo vrsto 
čudnih, oropanih in razbitih 
vojakov, na koncu katere so 
hodile družine z otroki in star-
ci. Po Bukovžlanski cesti smo 
zavili proti Teharjam.« 

Neobremenjena s časom, v 
katerem so se dogajali druga 
svetovna vojna in povojni po-
boji, sem poslušala. Najprej 
mariborskega pomožnega 
škofa dr. Antona Stresa, ki je 
bil oster, a strpen: »Država ob-
staja zato, da svojim držav-
ljanom zagotavlja varnost, red 
in pravične odnose med se-
boj. Vsak zločin ruši to var-
nost, red in pravičnost. Zato 
zločin mora biti obsojen. Če 
pa družba kakega očitnega zlo-

čina noče kaznovati, pome-
ni, da se z njim strinja in da 
zločina nima za zločin.« 

»Neka mati se je v brezupu 
utrgala iz vrste in stekla v polje 
s prižetim dojenčkom in ma-
lo deklico. Partizan je z rafa-
lom ustavil vse trì. Strah in 
jok otrok, beg mater s stoka-
jočimi dojenčki pred udarci, 
vpitje stražarjev, hrzanjekonj, 
ustavljanje in tekanje, pada-
nje v prah, streli, vzdihi in 
kriki groze pobitih in umira-
jočih v obcestnem jarku.« 

Mnogo nestrpnejši je bil 
slavnostni govornik Anton 
Drobnič: »Politiki in zgodo-
vinarji, pustite že Marxa in En-
gelsa, Lenina in Stalina, za-
četnik razrednega boja in vsega 
komunističnega zla je vendar 
škof Mahnič! Policisti, ne iš-
čite zločincev med komuni-
stičnimi borci, iščite Mahni-
ča in njegove vernike, tako kot 
so jih iskali in pobijali parti-
zanski VOS-ovci. Po njih se 
zgledujte in jih častite, kot so 
jih letos v Semiču uradno po-
častili državni tožilci in pra-
vosodni minister!« 

Ob njegovem govoru se ni 
utrnila nobena solza. Ob ško-
fovi pridigi in ob slovenskih 
pesmih jih je bilo precej več. 
Opazovala sem ženico izpi-
tega obraza, ki se je ves čas 
oklepala drevesa in še eno, ki 
je sedela pod njim in zapira-
la oči, vzdihovala in nemo jo-
kala. Za ljudi gre... 

»Kmalu smo zagledali vi-
soko bodečo žico in mnoge ba-
rake pod gozdom. Taborišče 
je bilo med Teharjami in Bu-
kovžlakom pod vasjo Vrhe. Ce-
sta je bila zaprta s pregrado. « 

Opazovala sem možaka. 
Naj ga ogovorim? Izvedela 
sem, da gre za Antona Zalar-
ja iz Župena pri Cerknici. Bil 
je tu, v taborišču. Dva mese-

ca. Rešilo ga je, da se je izda-
jal za 17-letnika. Teh niso stre-
ljali. »Slabo je bilo. Hrane ni 
bilo. Gorje je bilo. Bile so tu-
di ženske, civili, ki so bežali 
pred partizani, ki niso nič za-
grešili. Jaz sem zagrešil to, da 
sem bil pri domobrancih. Da-
nes je vse predrugačeno tu-
kaj. Sploh ne bi verjel, da so 
bile tu barake. Na gričku so 
stale, a so jih kasneje vse zrav-
nali s tlemi, zalili z jezerom, 
v katerem so tudi trupla. Ve-
deli smo, da jih streljajo. Vi-
deli smo. Krvnikov ni bilo do-
sti. Nekateri so to morali po-
četi, nekateri pa so to počeli 
tudi z veseljem. Naj bi tiste, 
ki so bili vodilni, pospravili, 
če jih je že bilo treba. Česa so 
bili krivi civilisti? Kaj sem bil 
zakrivil jaz, mule? Tja sem 
šel, kjer je bil kruh. Kakšna 
politika neki! Marsikoga od 
mladoletnih domobrancev so 
potem pobili doma, domači-
ni. Ko sem prišel s Teharij sem 
bil nekaj časa pri bratu. Nato 
sem šel v službo, protekcije 
nisem imel nikoli. O Tehar-
jah nisem govoril. Kje se je 
pa smelo! Sedaj že leta ho-
dim sem. Dva brata sta tu os-
tala. Po mrtvih se danes igra 
golf. To je zločin!« je končal 
možak, ki mu je ob tem po 
obrazu spolzela solza. 

»Ali bodo končno spozna-
li, daje konec vojne, da smo 
le politični nasprotniki. Tu-
di po vsem tem, kar smo do-
živeli, v nas ni bilo sovraš-
tva ali celo želje po mašče-
vanju. Naj nas že vendar 
izročijo v roke pravici. Če je 
kdo prekršil človeške zako-
ne, naj plača svoj dolg, na-
vadno vojsko pa naj bi po-
slali domov ali kvečjemu na 
kako leto prisilnega dela, ker 
so pač zmagovalci, ki pišejo 
zakone, oni.« 

Med obiskovalci so bili v 
nedeljo tudi »teharski otro-
ci«. Spominjam se Lotke 
Pire, ki je komaj šestletna do-
živela Teharje, odtrganje od 
mame, kako so jo posadili 
na zadnji sedež avtobusa, na 
katerem ne more sedeti vse 
do danes. Ker takoj oživijo 
kruti spomini. 

»Ko so pobrali vse otroke in 
jih stlačili v bolniški avto in 
tovornjak, so se z njimi odpe-
ljali. Čakali smo, da pridejo 
še po dojenčke. Pa avtomobi-
la ni in ni bilo. Jokali so in se 
zvijali na pekočem soncu, do-
kler jim ni izsušilo grla, da 
so v omotici utihnili. Matere 
v sobah se niso mogle potola-
žiti. Pulile so si lase in se med 
blaznim jokom zaletavale z 

glavo v steno, da bi se pokon-
čale. « 

In potem zbirni center za 
otroke. Griček. Še posebej v 
slabem spominu ima Lotka 
Pire partizanke. Nekatere od 
njih so bile še krutejše od moš-
kih. Za teharske otroke se dol-
go sploh ni vedelo. Šele pred 
nedavnim so se poiskali, se 
združili in pridejo vsako leto 
tudi na spominsko mašo na 
Teharje. 

Park spomina Teharje danes 
še ni dokončno urejen. Ni ogra-
jen, nima koncesionarja za 
vzdrževanje tega spominske-
ga objekta, v njegovi notranjo-
sti, na kmetijskem zemljišču 
1. kategorije, je steza za mo-
tokros. Nihče ne ve, kdo jo je 
tam postavil. Predsednik kra-

jevne skupnosti Teharje Franc 
Kač zadevi ni prišel do dna, 
Miran Gajšek direktor ZPI prav 
tako ne, inšpekcijskih služb, 
ki bi morale ukrepati, pa to 
očitno ne zanima. Kostnica, ki 
naj bi stala v Parku spomina, 
kamor naj bi pokopali vsa naj-
dena okostja povojnih pobo-
jev, bo po informacijah pred-
sednika KS Teharje dobila pro-
stor na celjskem Mestnem po-
kopališču. Tako naj bi jim spo-
ročili iz DARS, kjer vedo, da 
bodo na okostja naleteli pri 
gradnji zahodnega avtocestne 
ga priključka na Lopati. 

»...da nas bo tudi spomin 
na zablode zadnje vojne in 
časa po njej še tesneje pove-
zal med seboj v medseboj-
nem spoštovanju in pravič-
nem sožitju in sodelovanju,« 
je pridigo sklenil dr. Stres. 
In za to gre. Za spoštovanje 
do mrtvih. 

»Vsako jutro nas je pozdrav-
ljala kukavica. Njeno kuka-* 
nje je v meni budilo spomine 
iz otroštva. Včasih je vanje za-' 
jokal navček tam od sv. Ane. 
Za nami ne bo jokal ne ta ne 
tisti iz domače cerkve. Nobe-
nega ne bo k pogrebu. Nihče 
nam ne bo zaprl oči in skle-
nil rok. Nobeden ne bo kro-
pil. Namesto rož bodo krogle 
rafalov padale po nas. Da bi^ 
mati vsaj vedela, kje bo mo} 
grob...« 

NATAŠA GERKEŠ LEDNiK; 
Foto: GAŠPER DOMJAN, 

SHERPA 

Vsi navedki so iz knjigi; 
Ivana Korošca Teharje kr-
vave arene. 

Je to vse, kar je na Teharjah zmogla država? 

Anton Zalar: »Šel sem tja, kjer je bil kruh!« Kakšne misli se podijo? 



Dobra 
kupčija in 
zanimiv 

icšeft 

sejmom vse bolj živijo tudi Zgornjesavinjčani, ki se radi oblečejo v 
kra oblačila. Ali pa pokažejo stvari, ki so prav tako sodile v sejemsko 

dogajanje med obema vojnama. 

îiogi obiskovalci so odhiteli domov po nože ali sekire, da so jih na 

sejmu lahko nabrusili. 

Trg Rečica ob Savinji se 
je nekdaj ponašal s tremi 
sejmi. V spomin na stare ča-
se so člani turističnega 
društva pripravili 7. Lenar-
tov sejem, ki se je, kot ka-
že odziv, že dodobra »pri-
jel« v slovenskem prostoru. 

Na sejmu, katerega edi-
no pravilo je, da se na njem 
ne pojavljata kič in plasti-
ka, se je letos predstavilo 
38 različnih razstavljavcev, 
predvsem takšnih, ki svo-
je izdelke izdelujejo v do-
mači delavnici. Pek, kovač, 
sedlar, rezbar, tkalec, lut-
kar in še mnogi podobni so 
na Rečico prišli iz Zgornje 
Savinjske doline in mnogih 
drugih slovenskih krajev. 
Sejem odlikuje tudi poseb-
na kulinarična ponudba, v 
kateri ni zaslediti čevapči-
čev; svoj utrip pa mu daje-
jo liki, ki so bili v časih 
med obema vojnama poseb-
nosti na tovrstnih zgornje-
savinjskih sejmih. Pičku-
rin, lajnar, kmečka druži-
na, Diga-diga, Cukrova Li-
za in trška policaja, ki z žu-
panom skrbita za red in po-
šteno kupčijo, dajejo se-
jemskemu vrvežu pod re-
čiškimi kostanji še poseben 
čar. 

US, 
Foto: GREGOR KATIČ 

Nedeljsko dogajanje na Rečici je minilo v množici obiskovalcev, ki so dokazali, da še znajo ceniti domače 

izdelke. 

Trška policaja, ki sta pazila na pravo vago in pošteno barantanje. 

Čebelar z medenimi dobrotami. Nekai za ooskušnio. nekaj za orodalo. nekai oa za oredstavitev... 



Od Starega železa 
do harmonike 

Eden od pionirjev polk in valčkov ustvarja v Vojniku - Največja ostrilnica v Sloveniji -
Nekoč za lindeške grofe, danes za vsakogar 

v krajih občine Vojnik ži-
vi veliko zanimivih in us-
pešnih ljudi. Naše občine se 
takšnih ljudi spomnijo vsaj 
enkrat na leto ter opozori-
jo nanje z občinskimi priz-
nanji. V Vojniku so to sto-
rili prejšnji teden, ko so v 
vasi Socka praznovali ob-
činski praznik. 

Letos je prejel zlati vojniški 
grb, najvišje občinsko priz-
nanje, ter listino častnih pra-
vic eden od pionirjev sloven-
ske narodnozabavne glasbe 
Franci Zeme, ki živi v To-
mažu nad Vojnikom. Na po-
delitev je prišel s soprogo in 
obema sinovoma, prav tako 
glasbenikoma. Zeme, ki je 
med ustanovitelji ptujskega 
festivala, je avgusta prazno-
val 40-letnico druženja s har-
moniko. 

Zanjo ga je navdušil stric 
muzikant, ki je prihajal za 
god igrat njegovi mami. Bili 
so hudi časi, zato je Franci 
začel z zbiranjem in proda-
janjem starega železa, z iz-
kupičkom pa si je kupil 
ljubljeni instrument. Star je 
bil osemnajst let, igranja na 
harmoniko pa se je naučil 
kar sam. Po nekaj letih je 
ustanovil Ansambel Franci-
ja Zemeta, ki razveseljuje 
ljubitelje polk in valčkov že 
36 let. 

Njegov ansambel je po šte-
vilu nastopov rekorder festi-
valov v Števerjanu, na Ptuju 
ter libojski reviji. Skupina, 
ki jo sestavlja sedem glasbe-
nikov iz krajev med Celjem 
in Slovenskimi Konjicami, je 
pogosto igrala v Nemčiji, po-
snela številne kasete, plošče 
in zgoščenke. Franci Zeme 
piše glasbo in besedila ter je 
tudi menedžer ansambla. 
Poznajo ga po številnih do-
brodelnih nastopih v okoliš-
kih upokojenskih domovih 
ter bolnišnici. 

Pri vsem skupaj najde 
Franci Zeme čas za učenje na-
dobudnih glasbenikov. Med 
njegovimi urami se je zvrsti-
lo več kot trideset učencev, 
med njimi svetovni harmo-
nikarski prvak Robi Goter iz 
Velenja. Zeme se je pred dve-
ma letoma upokojil, pred tem 
pa je zadnje desetletje delal 
v Petrolovem skladišču v Ga-
jih. 

Glasbi je predana vsa dru-
žina. Njegova soproga Pani-
ka, ki je bila zaposlena v to-
varni v Škofji vasi, mu je ves 
čas ob strani. V njegovem an-
samblu sta igrala eno deset-
letje njegova sinova, ki sta 
zdaj pri Vitezih celjskih. Oba 
sta glasbeno izobražena - Bo-
jan je profesor glasbe ter pou-
čuje v glasbeni šoli v Nazar-
jah, Andrej, ki je končal 
srednjo glasbeno šolo, pa dela 
v velenjskem Veplasu. 

. Vojniška 
podjetnost 

župan Vojnika Beno Po-
dergajs je podelil letošnjim 
občinskim nagrajencem tu-
di dva srebrna vojniška grba. 
Enega je prejel lastnik naj-
večje ostrilnice v Sloveniji, 
Ivan Ravnak iz Nove Cerk-
ve. V prostorih njegovega pod-
jetja Ostri, odprtih prejšnji 

mesec (pri vojniškem gradu 
Tabor), ostrijo različna orod-
ja za predelavo lesa in kovin. 
Poleg tega izdeluje mizarsko 
orodje ter prodaja takšno 
orodje drugih proizvajalcev. 
Trenutno se pripravlja na za-
poslitev trinajstega delavca. 

Ravnak praznuje letos 15-
letnico dela v podjetništvu 
oziroma obrti. Za to delo se 
je odločil med dolgoletnim 
bivanjem v Nemčiji, kjer je 
razmišljal, kaj bo počel po 
vrnitvi v domovino. Delal je 
v velikem podjetju, v lasti 
brata Jožeta Ravnaka (med 
največjimi v akvaristiki v 
Nemčiji), ki ima 150 zapo-
slenih. Tam so potrebovali 
ostro orodje, zato je prišel 

Ivan v stik z ostrilnico. Nemš-
ki podjetnik mu je bil pri-
pravljen posredovati znanje 
in omogočiti usposabljanje. 

Podjetnica je tudi Ivanova 
soproga Milena, ki se je za-
pisala akvaristiki ter zaposlu-
je kar nekaj ljudi. V Vojni-
ku, v edinem tovrstnem pod-
jetju v Sloveniji, izdeluje ak-
varijsko hrano ter pripomoč-
ke za pripravo akvarijske vo-
de. Tudi Ravnakova hči, ki 
obiskuje tretji razred osnov-
ne šole, kaže prve znake pod-
jetniške žilice. 

Srebrni grb je prav tako 
prejel predsednik frankolov-
skih borcev Bogdan Šnabl, 
ki poleg tega dela v republiš-
kih organih zveze borcev. V 
republiški komisiji za med-
narodno sodelovanje imajo 
stike s protifašističnimi bor-
ci iz drugih držav, še pose-
bej iz Avstrije. Na Frankolo-
vem, kjer je delal kot borčev-
ski tajnik četrt stoletja, živi 
še približno 30 borcev, veči-
noma zelo starih in bolnih. 

Bogdan Šnabl (sin koroš-
kega Slovenca, ki je moral v 
begunstvo) je bil dejaven na 
različnih področjih. V obdob-
ju 1967-1975, v času spreje-
manja ustavnih dopolnil, je 
bil dva mandata republiški 
poslanec. Na Frankolovem je 
bil soustanovitelj turistične-
ga društva ter nato dolgolet-
ni predsednik. Predsednik je 
bil tudi v tamkajšnjem pros-
vetnem društvu Anton Bezen-
šek (imenuje se po njegovem 
prastricu, očetu bolgarske 
stenografije), danes pa čast-
ni član. 

Soprogo Anico, ki je de-
lala v celjski knjigarni DZS, 
je spoznal kot veliki prijatelj 
knjig. Šnablova sinova se nav-
dušujeta za šport in glasbo: 
Matjaž je trener mladih no-

gometašev Publikuma, Aleš 
je kitarist v celjskem ansamb-
lu Tip top (letos na festivalu 
Melodij morja in sonca). Do-
bitnik srebrnega grba ima štiri 
vnuke. 

Frankolovski 
turizem 

Med tremi dobitniki bro-
nastih vojniških grbov je Hil-
da Goršek, lastnica izletniš-
ke turistične kmetije v Lipi 
pri Frankolovem. Starodav-
na kmetija, z imenom Graj-
ska klet, je bila v bivši celj-
ski občini med prvimi. Ime-
nuje se po Gorškovi imenit-
ni, dva in pol stoletja stari 
domačiji, kjer so nekdaj uži-
vali graščaki z bližnjega Lin-
deka. Nekoč so bili tu vino-

gradi, Gorškovi imajo sedaj 
2400 trsov v Slovenskih Ko-
njicah. 

Iz starih časov so se pri 
Gorškovih ohranile več sto 
let stare knjige, staro kmeč-
ko orodje in pohištvo, »tri-
jar« (naprava za čiščenje ži-
ta)... Pri njih so se ljudje ved-
no radi ustavljali, pred de-
vetimi leti pa sta se zakonca 
Goršek odločila za pravo tu-
ristično kmetijo. Mož je po 
letu dni umrl, zato so gospo-
dinji pomagali njeni štirje 
otroci, ki so še obiskovali 
srednjo ali osnovno šolo. Na 
kmetiji s sedmimi hektarji ob-
delovalne zemlje, kjer ima-
jo celo čredo ovac, dela ni-
koli ne zmanjka. Danes po-
maga gospodinji v kuhinji 

mlajši sin Aleš, ki bo pos 
živilski inženir, pri drugj 
delu pripomore še Greg 
avtoklepar. 

Ob koncu tedna jih obisl 
jejo skupine od blizu in c 
leč. Prihajajo tudi iz Nem 
je, Avstrije in Italije, med^ 
sti pa je že bila celo skupi 
iz daljne Irske. Grajska ki 
se med drugim redno pre 
stavlja na ljubljanskem & 
mu Alpe-Adria. 

Dobitnica bronastega grl 
Erika Ravnak iz Nove Cei 
ve je bila do lani vodja p 
družnične šole Socka. Na i 
lu je bila 27 let ter večinon 
poučevala v kombinirane 
oddelku v 3. in 4. razred 
vodila različne krožke terbi 
med drugim mentorica raj 
skovalne naloge o ljudski p 
smi ob kmečkem delu v So 
ki. Pred petimi leti so se vs 
lili v novo šolo, pred tem 
bila pol stoletja v graščii 
Socka. Podobno kot pr 
omenjena nagrajenka je li 
tro ovdovela, ko sta bila nji 
na sinova v nižjih razredi 
osnovne šole. Starejši Rok, 
postal lani diplomiral 
obramboslovec, ki končuj 
šolo za častnike ter bo кпк 
lu podporočnik (dela v cel 
ski vojašnici). Mlajši sin Gai 
per je absolvent, ki bo goi 
podarski inženir strojništva 

Enega od bronastih grbo 
je prejel Viktor Žgajner i 
Vojnika, ki je bil dva man 
data predsednik tamkaj šn 
KS, pred tem pa dolgo dej 
ven v vaških skupnostih. Me 
zadnjo vojno v Sloveniji 
imel pomembne zadolžitve 
še posebej pripravljanje zi 
klonišč. Letos se je upoko 
jil, pred tem je delal vsa šti| 
desetletja v Klimi, kjer je a 
dolga leta vodja sektorja moi 
taž. Klimatske naprave s 
montirali po vsej Evropi i 
tako je bil v marsikateri tu 
državi, vse do Moskve. Sice 
pa je Žgajner teniški navdu 
šenec, pri domači hiši imaj 
tudi pokrito teniško igrišč« 
Ljubiteljica tenisa je prav ta 
ko soproga Mira, ki je bil 
knjigovodkinja v Cinkarni 
Sin Tomaž vodi šolo tenisa 
sin Matjaž se posveča še ko 
šarki (igra v vojniškem klu 
bu) ter strelski družini. 

BRANE JERANKC 

Glasbenik Franci Zeme, prejemnik zlatega grba. Na podelitev grba ter listine častnih pravic je prišel s soprogo in sinoma. Oba sta se zapisala glasbi. 

Ivan Ravnak iz največje ostnimce v 

Sloveniji. 

S podelitve vojniških grbov v Socki. Hilda Goršek ima turistično kmetijo pri Frankolovem, Viktor Žgajner je bil dolS" 

predsednik KS Vojnik, Erika Ravnak blizu tri desetletja na čelu šole v Socki (od leve proti desni). 
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^ Izjava жа 
I javnost 
( ^lesini odbor Nove Slove-
ne - Krščanske ljudske 
janke Celje v celoti podpi-
protest Nove Slovenije proti 
iviziji slovenske Ustave, 
^stni odbor NSi Celje pod-
ira le tiste spremembe Us-
ve, ki so nujne za vstop Slo-
tnije v Evropsko zvezo. Od-
ino pa nasprotuje reviziji 
pvenske Ustave, s katero želi 
ladajoča koalicija omejiti 
logo parlamenta, ustaviti 
izvoj lokalne samouprave 
T omejiti referendumsko 
ožnost neposrednega odlo-
inja. S slednjo spremembo 
D Slovenkam in Slovencem 
đvzeta tista osnovna pravi-
I odločanja, s katero smo 
lleta 1990 na referendumu 
eposredno odločili za od-
ipitev iz SFRJ in ustanovi-
V samostojne suverene dr-
ive Republike Slovenije. 

JANEZ LAMPRET, 
predsednik MO Celje 

Odprto 
pismo 

iredsedniicu 
UD Kiadivar 

I 
Spoštovani gospod Jože 
imšek! 
'Pred tednom dni sem se 
la Vas in na upravni odbor 
iDK Cetis Celje obrnil s pi-
bom in z željo, da bi ga 
bravnavali na seji dne 2.ok-
Dbra letos. Na vaše insisti-
3nje je bilo pismo umak-
ijeno s seje, tako da ga čla-
li upravnega odbora, ki jim 
e bilo v prvi vrsti namenje-
10, niso mogli dobiti na vpo-
ied. Ker se zavedam, da vam 
^okratične metode pri vo-
lenju niso tuje ter da sem 
aman pričakoval Vaš odgo-
'or na opozorila in vpraša-
ija, ki sem jih v internem 
šsmu zastavil, jih bom to-
ât javno ponovil. 
Dobri štirje meseci so mi-

Üi, odkar je 31.maja letos od-
topil takratni direktor g. Vla-
b Vidmar. Kljub opozorilom 
•njegove strani, da je treba 
lovega direktorja poiskati čim 

ste stvari prelagali iz tedna 
'teden. Dva meseca ste po-
febovali za objavo razpisa za 
fosto delovno mesto direk-
ûrja ADK Cetis. Že sam raz-
K ki je imel številne pomanj-
Ijivosti, je bil društvu v sra-
moto, njegova izvedba pa še 
'olj. Še dva meseca sta mo-
3la preteči, da ste sklicali 
'pravni odbor, da bi razprav-

ljal o predlaganih kandidatih. 
Na Vašo pobudo je le-ta vse 
zavrnil kot neprimerne ter na-
mesto direktorja imenoval v.d. 
direktorja, in to kar iz last-
nih vrst. Ali niste mogli tega 
opraviti takoj ob prenehanju 
mandata gospoda Vidmarja 
ter s tem ADK Cetis Celje pri-
hraniti štiri mesece agonije? 
V vmesnem času ste ADK Ce-
tis Celje vodili samostojno, saj 
se tudi upravni odbor, razen 
na telefonsko sklicani seji (za 
katero niti vsi člani upravne-
ga odbora niso vedeli), ni se-
stajal. 

Kakšno je stanje v društvu, 
kjer je že nekaj let Vaša be-
seda tako prva kot zadnja? 

Ob prihodu na stadion te 
pozdravijo zbledeli napisi, ki 
sporočajo, da je dvorano 
možno uporabljati zgolj na 
lastno odgovornost, saj je že 
več kot pol leta brez uporab-
nega dovoljenja. Atleti in tre-
nerji opravljajo treninge, ven-
dar jih je vse manj. 

Odsotnost komunikacije na 
relaciji atleti - vodstvo kluba 
je več kot očitna; (npr. popol-
na nevednost, ko so novinar-
ji iskali informacije o ravna-
nju dveh najboljših Kladivar-
jevih atletov po neuspehu na 
svetovnem prvenstvu itd.) 

Vrsta napak, ki so bile za-
grešene pri postopku katego-
rizacije naših atletinj ter^tle-
tov je posledica dejstva, da je 
društvo operativno na tleh; 
grožnja s tožbo staršev ene naj-
bolj perspektivnih mladink, ki 
je zaradi napake kluba ostala 
brez štipendije olimpijskega 
komiteja, je le vrh te ledene 
gore. 

Likvidnostno stanje v klu-
bu je po informacijah, ki so 
dostopne, slabo. Le-to se ka-
že v neizpolnjevanju obvez-
nosti do atletov in trenerjev 
ter nepravočasnem plačeva-
nju dobaviteljem.... 

Zaradi omejenega prostora 
bom moral končati z našteva-
njem neurejenosti pri delova-
nju društva. Kljub temu pa mi 
dovolite le še tole: S svojim 
delom v društvu se, gospod 
Zimšek, že v preteklosti niste 
proslavili. Samo spomnite se 
projekta »Celje - Atletski cen-
ter Republike Slovenije«, ki 
kljub zagotovljenim sredstvom 
s strani države (1 mio DEM), 
in podpori takratnega ministra 
za šolstvo in šport, ni bil reali-
ziran. Res je, da krivda pri tem 
neuspehu ni zgolj Vaša, saj tu-
di nekateri vaši takratni in še 
sedanji najožji sodelavci no-
sijo pri tem precejšen delež 
krivde. 

V marsičem sva si, gospod 
Zimšek, različna, v naveza-
nosti na Kiadivar pa sva si po-
dobna. Mene nanj vežejo moji 
rezultati (osem še veljavnih 
rekordov Republike Slovenije 
sem pritekel v dresu Kladivar-
ja). Vas pa veže spomin na 
dneve, ko ste bili najpomem-
bnejša politična osebnost v Ce-
lju. Za svoje rezultate sem sam 
treniral. Vas je na mesto pred-
sednika ADK Cetis Celje pri-
peljala politika. 

Gospod Zimšek, čas bi že 
bil, da odstopite s položaja 
predsednika društva, še po-
sebej zato, ker Vaši rezultati 
pri vodenju ADK Cetis Celje 
govorijo v korist takšni od-
ločitvi. 

STANE ROZMAN, 
Celje 

ZAHVALE. 
POHVALE 

Prijetno 
presene-
čenje na 

poicopaiišču 
Na oddelku žarnih grobov 

na celjskem Mestnem poko-
pališču je že leta redno obre-
zana skupna živa meja (cipre-
se). To delo opravljajo najeti 
vrtnarski servisi, vendar so po 
končanem delu za seboj po-
čistili le »za silo«. Že lani se 
je stanje izboljšalo. Letos pa 
je najeti vrtnarski servis iz Ro-
gaške Slatine to delo opravil 
izredno dobro in vestno. Ta-
koj sem opazil, da je živa meja 
postrižena izredno natančno 
in ravno, kot da bi jo narav-
nali z ravnilom. Delo v posa-
meznih vrstah pa so začeli ta-
ko, da so najprej z grobov 
umaknili vse rože in sveče. 
Nato so začeli obrezovati. Po 
končanem delu so vse vejice 
in ostale smeti karseda natanč-
no počistili. Šele nato so vse 
rože in sveče postavili nazaj 
na grobove, ki so potem da-
jali res snažen vtis. Lastniki 
in najemniki grobov so se o 
tem zelo pohvalno izrazili. Že-

leli bi, da bi bilo tako tudi v 
bodoče. 

Uprava Veking, d.o.o. pa 
nas je presenetila še z eno iz-
vrstno potezo. Ob zidu v Po-
povičevi ulici so dali zgradi-
ti zelo varen pločnik za peš-
ce. Popovičeva ulica je na-
mreč zelo prometna in zla-
sti starejši moramo zelo pa-
ziti na lastno varnost. S tem 
pločnikom smo pešci zdaj ve-
liko bolj varni, zlasti oni, ki 
težko hodijo. 

Manjka le še to, da bi ob-
čina, na nepreglednem kri-
žišču med Teharsko in Popo-
vičevo ulico, dala namestiti 
prepotreben semafor, vozi-
lom vseh vrst pa onemogo-
čila parkiranje ob avtobusnih 
postajališčih na obeh straneh 
Teharske ceste. Glede tega 
smo še daleč za Evropo. 

HUBERT ANKERST, 
Celje 

Kmetija 
prijazniii 

ljudi 
Pred nekaj dnevi naju je z 

Edijem pot zanesla proti Vi-
pavi. Lep dan je dajal praz-
nični videz dolini, ki se je ko-
pala v jesenskih barvah trte 
in dreves. Z avtom sva se prib-
liževala najinemu že v Celju 
napovedanemu obisku pri Jo-
žetu. Ta je bil lani, skupaj z 

Edijem, na rehabilitaciji v 
Laškem, kjer smo se spoznali. 
Ko sva se pripeljala v vas Lo-
že pred hišno številko 9, je 
ob cesti stala lesena tabla, ki 
je opozarjala, da je tu turi-
stična kmetija Jožeta in Ide 
Rehar. 

Moje pisanje ni reklama v 
prazno, ker je obisk take 
kmetije res pravi praznik. 
Oba lastnika sta čudovita so-
govornika, pri čemer želita 
slehernega obiskovalca sez-
naniti z dosežki v turistični 
dejavnosti. Ne skoparita tu-
di s hvalami o tem, kaj vse 
imata in kaj ponujata obisko-
valcem. Resnično velika in 
zahtevna je ta kmetija, kjer 
ne manjka niti čebel. Vse kar 
lastnika ponujata, je pride-
lano na kmetiji. Vse, brez iz-
jeme. Kmetija je res enkrat-
na in hvale vredna, z nje ne 
boste odšli brez degustacije 
Jožetovih vin in ogleda kle-
ti, ki je ogromna in hkrati so-
dobna. 

Če Jože in Ida ne bi bila 
sodobna, tudi sodobnih re-
šitev ne bi zmogla, zato vsem, 
ki se odpravljate v Vipavsko 
dolino, priporočam postanek 
in uživanje v kulinaričnih iz-
delkih Reharjev. 

Na poti proti Celju je moj 
prijatelj Edi rekel: »Ta Jože 
pa le ni lagal«. 

Z. J. L., 
Celje 

(naslov je v uredništvu) 

S helikop-
terjem nad 

Celjem 
Ko so na Radiu Celje orga-

nizirali igrico »Sejemski bo-
benček«, sem poslala kupon 
in bila izžrebana za panoram-
ski prelet Celja s helikopter-
jem podjetja Hudournik, d.o.o. 

Ker sem naročnica Novega 
tednika, sem poslala še en ku-
pon s hčerkinim naslovom in 
tudi ona je bila izžrebana za ta 
polet. 

Tako sva obe dobili vabilo 
za polet. Zbirališče je bilo v Lev-
en. Najprej sem se peljala jaz. 
Bilo nas je pet. Bili smo čisto 
tiho, z nekakšnim čudnim ob-
čutkom, ko smo se peljali nad 
Celjem proti Šmartinskem je-
zeru do Vojnika in njegove oko-
lice ter nazaj. Ko smo izstopi-
li, sem si kar oddahnila. Saj je 
lepo gledati svet iz zraka, še lep-
še pa je na tleh. 

Hčerka me je vprašala, ka-
ko je bilo. Rekla sem ji, da je 
bilo kar prijetno, bilo pa me je 
strah, ko je pilot naredil zavoj, 
helikopter pa se je pri tem zelo 
nagnil. Ko je kasneje izstopila 
tudi hčerka, je pripovedovala 
o podobnih občutkih. 

Vsem organizatorjem se le-
po zahvaljujem, še posebej 
podjetju Hudournik. Želim 
jim še naprej srečne vožnje. 

ANA SOTELŠEK, 
Celje 

VRTILJAK POLK IN 
VALČKOV 
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Odprta 
knjiga v 
središče 

zemlje 
Grand Canyon - Veliki kanjon, kjer človeka resnica o 

lastni majhnosti pritisne k tlom 
Graciozni mavrični most 

je za trenutek povezal fan-
tastično razčlenjena brego-
va srhljivega brezna. Nas-
protni rob so pozna večer-
na ura in sence težkih svin-
čenih oblakov spremenili v 
nerazločno črno silhueto na 
platnu turobnega deževne-
ga neba. Sliko pekla na 
zemlji je tu pa tam osvetli-
la ognjena kača, ki je za tre-
nutek povezala nebo in 
zemljo. Moreči tišini je sle-
dil oglušujoč pok in bobne-
če tresenje zraka. 

Drugi del kanjona je bil pri-
jaznejši. Nevihtne oblake je 
odnašalo in pod njihovim 
temnim robom se je prika-
zalo nizko večerno sonce. Be-
le, oker, rdeče in rjave kam-
nite plasti odsekane obale 
brez morja, ki je izginjala v 
pošastno črnino notranjega 
kanjona, je zavijalo v plašč 
toplih oranžnih tonov. Ved-
no daljše sence so poudarja-
le pomole, pomolčke, stebre, 
zobe in balvane ter mizaste 

gore, ki so sestavljali prepad-
ni breg. Še nekaj trenutkov 
in sile luči so svojo bitko z 
nočjo za nekaj ur izgubile. 

Nobena panorama zemelj-
skega obličja ni tako prese-
netljiva in hkrati zastrašu-
joča, kot je prostran in raz-
členjen obraz Velikega ka-
njona. Dramatična slika nav-
pičnih nazobljenih sten, ki 
padajo v globino reke in se 
z vremenom ter lučjo dneva 
neprestano spreminja, veči-
no ljudi pretrese. Le manjši 
del obiskovalcev občuti oko-
lico veličastne soteske kot 
raznolik življenjski prostor. 
V senci borovcev in brinja, 
ki doseže velikost srednje ve-
likega drevesa, uživajo živ-
ljenje mufloni, jeleni, kojo-
ti, risi, številne veverice in 
ptiči. 

Še redkeje se turisti po vra-
tolomnih stezicah odpravijo 
na dno kanjona. Tisoč pet-
sto metrski spust v središče 
skalnate peči in nato vzpon 

je podvig, ki ga je treba ra-
zumsko pretehtati. Precenje-
vanje samega sebe se lahko v 
peklenski vročini hudo maš-
čuje. 

Maternica 
predniicov 

Posamezniki pa vedo, da 
je soteska reke Kolorado na 
široko odprta knjiga v središ-
če zemlje. Nikjer na svetu se 
geološka zgodovina ne raz-
kazuje na tako dramatičen in 
lep način. 

»Grand Canyon je božja 
knjižnica,« je izjavil osupli 
major Powel, ki je leta 1869 
svojo ekspedicijo v blazno 
smeli vožnji popeljal čez vse 
brzice kanjona. Bralci kam-
nitih knjig morajo biti dobro 
opremljeni, najprej z geološ-
kim predznanjem in nato z 
vrečami alpinistične opreme. 

Skalnate plasti se nizajo 
ena vrh druge in visijo ko-
maj opazno s tristo metrov 
višjega severnega brega ka-
njona proti južnemu. Vsaka 
je zgodba zase. Nekatere go-
vorijo o večni negibnosti, v 
času katere so mikroskopsko 
majhne živalice s svojimi tru-
pli gradile dno prastarega 
morja, druge spet so napete 
kriminalke, polne vulkan-
skih izbruhov in strašnih po-
tresov. Posamezna poglavja 

strašljive epopeje pa se raz-
krivajo samo na redkih, pos-
večenih in skritih mestih ve-
ličastnega brezna. 

Kar so belci zaslutili pred 
sto leti, so vedeli Indijanci 
od začetka časov. Kanjon je 
nekaj posebnega, je kraj kjer 
je Bog bližje človeku, mesto, 
kjer se dela dobra medicina, 
vrata med dvema svetovoma, 
maternica, iz katere so priš-
li njihovi predniki. 

Enicratna 
scena 

Gledalci prihajajo na pred-
stave zaradi igralcev in nji-
hove igre. Okvir za dogaja-
nje na odru je bolj ali manj 
posrečena kulisa. V primeru 
Velikega kanjona pa je zade-
va obrnjena na glavo. Scena 
je tako enkratna in mogoč-
na, da obiskovalci igralcev 
(rastlinstva in živalstva) pre-
prosto ne opazijo. 

Nekateri pravijo, da je Ve-
liki kanjon največji na sve-
tu, drugi mu prvenstvo opo-
rekajo in dajejo prednost ka-
njonu Kolka v Peruju. Kakor-
koli, vse je odvisno od me-

tra, s katerim ga merimo. O 
tem pa, da je prekrasen, ni 
nobenega dvoma. 

Tristo petdeset kilometrov 
dolga soteska je globoka med 
tisoč dvesto in tisoč petsto me-
tri, toliko pač, kot je višina 
planote, ki jo reže klinasti 
urez. Njena širina niha med 
šestimi in devetindvajsetimi 
kilometri. Notranji kanjon, 
skozi katerega se prebija re-
ka, je precej ožji. 

Nacionalni park vsebuje 
južni in severni rob kanjo-
na. Najbolj obiskan je južni 
rob, severnega pa obišče le 
deset odstotkov novodobnih 
raziskovalcev. Čeprav je med 
njima samo šestnajst kilome-
trov zračne črte, ju združuje 
več kot tristo kilometrov ce-
ste. Prav strahotna nedostop-
nost preprečuje obiskovalcu, 
da bi videl kaj več, kot le del-
ček veličastne slike. 

Nemogoče se je odločid, 
ob kateri uri in iz katerega me-
sta je Veliki kanjon najlepši. 
Je to zjutraj, ko se počasi, vča-
sih ure dolgo izvija iz obje-
ma belih meglic? Mogoče 
opoldne, ko ga navpično son-

ce spremeni v nerazloá 
gmoto svetlo rumenih, blä 
rjavih in rdečih tonov, po I 
teri plujejo redke izgublja 
ladje, sence posameznih I 
drastih oblakov? Ali je to z! 
čer, ko vedno daljše ser| 
poudarjajo njegove zaplel 
ne oblike in ga večni uraj 
nik sonce zavija v prijetne 
pie tone? Morda za časa st 
šnih neviht, ki jih parajo st 
le in se mogočno grmenjei 
li in odbija med stenami 1 
njona ter se levi v drgetal 
zemlje? 

To je skupek neštetih pi 
krasnih in neponovljivih p 
zorov, ki človeka prepros 
zadenejo. Vrne se tisočletja i 
zaj do korenin svojih vei 
vanj. Z občudovanjem se2 
ve veličine in neizmemostii 
rave, resnica njegove ma 
nosti in nemoči pa ga pri 
sne k tlom. Mirno lahko p 
trdi angleškemu pesniku J. 
Pristlleyu: »Če bi bil Ame 
čan, bi se pri vsem drugem 
tej deželi vprašal: Je ta stv 
dovolj dobra, da lahko obsta 
v isti deželi kakor kanjon?' 

JANEZ JAKL 

Prostran in razčlenjen obraz Velikega kanjona reke Kolorado. 



Kulinarično potovanje 
OO Koroški 

z vilico in nožem v kraljestvu 
koroških gostilničarjev 

)obrote plavajo včasih zelo 
zu! Na Koroškem, v de-
li jezer, ste pogosto le ne-
što metrov oddaljeni od 
ičnih rib: ščuk, ostrižev, 
ojev... Potrebno jih je sa-
I še ujeti, pripraviti in po-
eči. Na Koroškem, kjer so 
n ribje dobrote zagotov-
le, je to kulinarični vsak-
a. 
Ja dopustu na Koroškem 
ne boste okušali le rib - v 
kem letnem času, v vsakem 
secu, v vsaki regiji in v sko-
vsaki dolini boste lahko 
)znali kakšno novo specia-
fto. Za to boste potrebova-
amo še vilico in nož, ne-
radovednosti ter malce la-
te. 
Kaj je posebnost koroške ku-
lje? Emanuel Stadler, glav-
kuhar in lastnik gostilne 
Btzgerwirt v Radentheinu 
ed Bad Kleinkirchheimom 
Millštatskim jezerom, se 

jlicuje na zgodovino: »Na Ko-
Iškem nam je manjkala gos-
ida. Drugače kot v Italiji, kjer 
(domači gospodi postregli z 
jemogočim, je kuhinjo na Ko-
pkem, katerega prebivalstvo 
bilo predvsem kmečko, dik-
Ш0 pomanjkanje in uboštvo. 
leso je bilo večinoma potreb-
Í oddati graščaku. Tako je na-
tila tipična kuhinja za revne 
iidi,« pravi Stadler, pravi fi-

lozof med vodilnimi koroški-
mi kuharji. 

Narava prebivalstva se odra-
ža tudi v kuhinji in pri jedeh. 
Tako so osnovne sestavine ko-
roške kuhinje mlečni izdelki, 
cmoki, cmočki in testenine, 
zelenjava, zelišča in sladice. 
Do danes so se iz teh sestavin 
izoblikovale številne tipične 
specialitete, ki jih neprestano 
izboljšujejo najboljši koroški 
kuharji, zbrani v združenjih, 
kot je npr. Združenje koroš-
kih kuharjev belušev. V pričet-
ku novembra pa se kuharji iz-
kažejo s pripravo gosk, ki so 
pogosto na meniju. Najbolj 
priljubljeni prilogi sta rdeče 
zelje in cmoki. 

Ribe ¡ж dežele 
jezer 

Prava uspešnica koroške ku-
hinje pa so ribe. Koroška je 
najjužnejša avstrijska dežela, 
ki jo imenujejo tudi deželo ti-
sočerih jezer (jezerska voda je 
povsod pitna) in je pravi raj 
za ljubitelje rib. »Naše ribe so 
dragocena dobrina,« dodaja 
Emanuel Stadler. Razlog: ve-
čina jezer na Koroškem je pri-
vatnih. »Tako je ribolov ome-
jen samo na lastne potrebe, kar 
zagotavlja visoko kvaliteto 
rib,« dodaja Stadler in še pou-
dari, da je posebnost sladko-

vodnih rib tudi ta, da jih lah-
ko za razliko od morskih hra-
nimo le kratek čas. Prav zato 
vam bodo postregli na Koroš-
kem vedno zgolj sveže ribe. 

Številne različne ribje vrste 
- od ostrižev, ščuk, jegulj do 
somov - se pripravljajo na raz-
lične načine. Stadler priporo-
ča smoja, »eno izmed najbolj-
ših sladkovodnih rib«, kakor 
ga imenuje. Naj omenimo tu-
di ribogojce krapov na Koroš-
kem, ki so prav tako pravi moj-
stri svojega posla in restavra-
cijo Sicher v Tinjah (Tainach) 
v bližini koroške prestolnice 
Celovec, kjer si boste lahko pri-
voščili pravkar ulovljeno in od-
lično pripravljeno zlatovčico, 
ki se vam bo dobesedno »sto-
pila« na jeziku. Seveda ob tem 

ne sme manjkati znameniti zla-
tovčičin kaviar... 

V koroški kuhinji pa seve-
da ne manjka mesa. Sočne pe-
čenke in hrustljavi zrezki, sveže 
krvavice in domača prekaje-
na šunka bodo navdušili go-
ste. Pri tem igra letni čas po-
membno vlogo. November je 
čas, ko se znajdejo po skrbni 
pripravi v kuhinji na jedilni-
ku goske. Tudi različne jedi iz 
buč so posebnost na jugu Av-
strije. Posebno popularne pa 
so med turisti - zlasti planinci 
- nekoliko bolj kalorične »moč-
nejše« jedi, ki so bile nekoč 
zaradi svoje izdatnosti osnov-
na prehrana drvarjev. 

Takšna je npr. »frigga«, pri-
pravljena iz sira, slanine ter jajc 
in ki se jo največkrat je s lau-

hom ali polento. K temu iz-
datnemu obroku se odlično 
prileže kozarec dobrega mo-
šta ali kozarček Lavanttalske-
ga žganja (iz doline Lavanttal 
z več kot milijon sadnih dre-
ves). Da Koroška meji na Ita-
lijo, lahko opazimo pri poseb-
nih koroških polnjenih teste-
ninah (nekakšnih velikih tor-
telinih), ki so lahko polnjeni 
s slanino, sirom, hruškami ali 
slivami in ki so dandanes se-
stavni del jedilnika najboljših 
koroških restavracij. 

Naštete gostilne, »Bausc-
henschanki« (kmečki turizmi) 
in restavracije vam ponujajo 
celo paleto koroških jedi. Prib-
ližno dvesto izvirnih koroških 
gostiln je prepoznavnih po na-
pisu »Kämtnerisch aufgetischt« 
(pogrnjeno po koroško). 

Kot tudi drugod po svetu je 
tudi na Koroškem prisotna ta-
ko imenovana »lahka kuhinja«. 
Številne gostilne in drugi go-
stinski objekti nudijo svojim 
gostom prefinjene jedi z ma-
lo kalorijami na osnovi mesa, 
rib, domače biozelenjave ter 
zelišč. 

Nekatere izmed teh koroš-
kih specialitet boste lahko od-
krili na različnih praznovanjih 
in kulinaričnih srečanjih. Med 
najpomembnejša sodijo Käse-
festival (Festival sira) v Kotsc-
hach-Mauthenu, Lavanttaler 
Kürbisfestival (Lavanttalski fe-
stival buč) in Polentafest (praz-
novanje polente) v Nötschu v 
Gailtalu. 



Vesna in Viasta z Janezom 
Simpatični dvojčici Vesna in Via-

sta Kidrič iz Križeče vasi pri Poljča-
nah sta pred dnevi presenetili z no-
vim glasbenim projektom, pri kate-
rem jim dela družbo novi član, Ja-
nez Šabec z Ljubečne pri Celju. 

Dvojčici sta doslej izdali dva cedeja 
z naslovom Niste se zmotili in Kar mi-
slite si, naslov tretjega pa je samo Dvoj-
čici, saj sta zanj večino programa še 
vedno pripravili le Vesna in Viasta. Na 
kaseti je deset pretežno novih skladb, 
vključno s festivalsko z narečne popevke 
v Mariboru, En čink počak, za katero 
je tekst napisala Vera Soline in so dobi-
li nagrado. Na CD je 21 skladb: po pet 
s prvega in drugega cedeja ter deset s 
tretjega, dodali pa so še nemško verzi-
jo skladbe Niste se zmotili. Vse pesmi 
so posneli v studiu Zlati zvoki. 

Vsak igra kar nekaj instrumentov, vsi 
tudi pojejo. Janez igra trobento, bari-
ton, bas kitaro in saksafon, Vesna har-
moniko, klarinet in kitaro ter Viasta 
harmoniko, saksofon in klaviature. Vsi 
trije igrajo tudi v godbi Ljubečna, ki jo 
vodi Janez Šabec. 

Vesna in Viasta sta po končani sred-
nji šoli, ko sta se izučili za kuharici, s 
študijem nekaj časa počivali, letos pa 
sta se odločili za nadaljevanje. Dela je 
torej dovolj, saj jih radi povabijo na 
zaključene družbe, ki praznujejo raz-
lične jubileje in praznike. In kako je s 

poroko in otroci? Novi član Janez Ša-
bec se široko nasmeji in odločno pove: 
»Pet let še ne bo nič oziroma bo samo 
glasba.« 

Prihodnje leto nas naj bi torej Vesna, 
Viasta in Janez že razveselili z novo iz-

dajo, na kateri bodo vsi trije kot avtorji 
in izvajalci enakovredno zastopani. Če 
dodamo še njihov smisel za humor, lah-
ko rečemo, da gre za vsestransko glas-
beno skupino, ki navduši vsakogar, ki 
je potreben dobre voljç. T.VRABL 

Vesna, Janez in Viasta po uspehu na festivalu narečne popevke v Mariboru. 

Mili moj icozjansici icraj 
Na Prevorju že pet let de-

luje ženski tercet DOMIMA, 
ki jo sestavljajo Martina Za-
pušek. Dorica Škobeme in 
Mimica Rezec. Ob jubileju 
so izdale kaseto in CD, kar 
bodo predstavile na promo-
cijskem koncertu z mnogi-
mi gosti v soboto, 20. okto-
bra, ob 19. uri v Gasilskem 
domu v Kozjem. 

»S petjem smo začele po-
vsem slučajno,« se spominja 
začetkov ena izmed članic Mi-
mica Rezec. »Prvi nastopi so 
bili ob domačih kmečkih praz-
nikih. Lepo seje slišalo in smo 
rekle, zakaj ne bi začele! Da-
nes lahko zapojemo okoli 70 
večinoma starih slovenskih na-
rodnih in ljudskih pesmi, v pro-
gramu za obdelavo pa jih ima-
mo okoli 200. Imamo zelo sta-
re zvezke iz leta 1954 z bese-

dili, žal pa so velike težave z 
melodijami, saj starejših lju-
di, ki so jih poznali, žal ni več.« 

Tercet DOMIMA je pesmi 
posnel v studiu Zlati zvoki pri 
Igorju Podpečanu. Pri nekate-
rih pesmih je pevke s citrami 
spremljal Marjan Marinšek, ki 
je med drugim tudi prispeval 
naslovno pesem Mili moj koz-
janski kraj, ki je edina nova. 
Pri posnetkih so pevkam po-
magali kot pevca Ivan Guben-
šek in Martin Tovornik ter Kari 
Drago Seme z glasom Jurija 
Vodovnika. 

Na kaseti in CD je petnajst 
pesmi, prvih sedem pod na-
slovom Peli so jih mati moja, 
drugih osem pa pod naslovom 
Slovenske ljudske pesmi. 

Pojejo po posluhu in brez 
vodstva. Vsako leto imajo okoli 
50 nastopov ter še veliko dru-

gih ob raznih priložnostih, do-
mačih kmečkih praznikih, 
osebnih in drugih praznikih in 
podobno. Letos so veliko na-
stopale v Ljubljani, kjer jih je 
poslušala tudi predsednikova 
soproga Štefka Kučan. 

Na predstavitvi kasete in CD 
Mili moj kozjanski kraj bodo 
gostje terceta DOMIMA an-
sambel Klavžar, ansambel Uni-
kat iz Gorice pri Slivnici, Mladi 
Dolenjci, Gamsi, vokalna sku-
pina Kvartet Svit iz Bevč pri 
Velenju, Trio Moj dom iz Ve-
lenja, Lidija Polšak in Boris 
Kopitar. TVRABL 

MED 
NOTAMI 

• Po festivalu narečne popev-
ke v Mariboru je v enem naj-
boljših slovenskih narodno za-
bavnih ansamblov. Štajerskih 
7, prišlo do kadrovske spre-
membe. Skupino je po trinaj-
stih letih zapustil odlični pe-
vec Rudi Šantl, ki ga je zame-
njal Matjaž Mrak z Vrhnike, 
član Policijskega orkestra, ki 
je pel pri ansamblu Robija Zu-
pana in Grege Avsenika s pri-
jatelji ter nazadnje pri ansamb-
lu Gregorji. Matjaž Mrak je s 
Štajerskimi 7 že gostoval v Du-
brovniku, do konca leta pa bo-
do skupaj posneli novo kase-
to in CD z narodno zabavnimi 
vižami. 
• Družina Galič bo imela v 
oktobru in novembru kar ne-
kaj samostojnih celovečernih 
koncertov tudi na Celjskem. 
Prvega so pripravili v cerkvi v 
Preboldu, 13. oktobra ob 19. 
uri bodo peli v kulturnem do-
mu v Galiciji, 27. oktobra ob 
17. uri v kulturnem domu 
Šmartno v Rožni dolini, 28. 
oktobra ob 15. uri v kultur-
nem domu v Radmirju v Zg. 
Savinjski dolini ter 24. novem-
bra v Bistrici ob Sotli (ura in 
kraj bosta objavljena naknad-
no). Družina Galič do okto-
bra izdala novo kaseto in CD, 
kar bo popotnica za ponovno 
gostovanje koncem leta v Av-
straliji. 
• V petek, 19. oktobra, bo v 
Crkvenjaku 16. festival narod-
no zabavne glasbe. Vsak an-
sambel se bo predstavil z dve-
ma skladbama, lastno novo in 
priredbo venčka narodnih. Za 
osem nagrad se bodo letos po-
tegovali Pogum, Sicer, Marjan 
Drofenik, Fantje izpod Vurber-
ka. Dinamika, Show band Klo-
buk, Bratje Gašperič, Frajerji 
s Sonjo, Modrijani, Franc Žer-
doner s prijatelji, Slovenjçgo-
riški kvintet. Špik, Unikat in 
ansambel Lisjaki. 

COOL DEMO TOP 
Napetost pred velikim finalom jubilejnega petega Full 

Cool Demo Topa je vedno večja. 11. decembra se bo odlo-
čalo o tem, kdo je najboljši med najboljšimi. 

Kdo bosta tista dva, ki bosta dobila nagrado glasbenega ate-
ljeja Goda iz Celja, ki že tradicionalno poklanja brezplačno 
snemanje lastne skladbe? Na to nagrado in še vrsto drugih upa 
že kar lepo število mladih, ki so v tem letu sodelovali v otroški 
oddaji Full Cool in se predstavili s svojim demo posnetkom. 
Tekmovali bodo v kategoriji do in nad 14 let. Na finalu se bodo 
predstavili še enkrat vsi tisti, ki so v naših oddajah zmagali in 
vsi, ki jih bo določila strokovna komisija, ki jo vodi glasbenik 
Vojko Sfiligoj. Za finale se že lahko pripravlja zmagovalka 
minule oddaje Full Cool Demo Top Barbara Maček. V včerajš-
nji oddaji pa so se predstavile Bojana Mitrovič, Alja Kroflič in 
Monika Cirkulan ter Sonja Kovačič. 

Glasujete! Vaše kupončke pričakujemo na naslov Radio 
Celje, za Full Cool Demo Top, Prešernova 19, 3000 Celje. 

SIMONA BRGLEZ 

EKSPRES EKSPRES 
• Na vrh angleške lestvice se 
je petdeset tednov po izidu 
spet vrnil LP prvenec »No An-
gel« britanske pevke Dido. S 
prvega na drugo mesto je padla 
Масу Gray s svojim novim al-
bumom »The ID«, na tretje me-
sto pa se je takoj po izidu za-
vihtela zbirka uspešnic prva-
kinje sodobnega folk roka 
Tracy Chapman. V ZDA je tudi 
prejšnji teden največ plošč 
prodal raper Jay-Z. 
• 15. novembra bo izšla kom-
paktna plošča z skladbami, ki 
so jih nekateri najpopularnejši 
ameriški in angleški glasbe-
niki konec prejšnjega mese-
ca odigrali v televizijski od-
daji »A Tribute to Heroes«, 
posvečeni žrtvam teroristič-
nega napada na ZDA. Vsi iz-
vajalci, med njimi so bili tu-
di zvezdniki svetovnega for-
mata U2, Limp Bizkit, Stevie 
Wonder, Alicia Keys, Sting in 
Bruce Springsteen, so se v ko-
rist dobrodelnega sklada »11 
Septembre Telethon Found« 
odrekli honorarjem. 
• 20. oktobra bo v nevvyorš-
kem Madison Square Garde-
nu velik dobrodelni koncert, 
ki ga organizira nekdanji Beat-
Le in najbogatejši glasbenik na 
svetu Paul McCartney. Izku-
piček festivala »The Concert 
For New York« bo seveda na-
menjen žrtvam teroristične-
ga napada na WTC in Penta-
gon, svojo prisotnost pa so že 
potrdili Bon Jovi, James Tay-
lor, John Mellencamap, Goo 
Goo Dolls, Melissa Etherid-
ge, Eminem, Limp Bizkit, 
Bruce Springsteen, Neil 
Young, Mary J. Blige, David 
Bowie, The Who in Billy Joel, 
po skoraj dvajsetih letih pa naj 
bi tam menda ponovno sku-
paj zagodla še živeča trojica 
rock velikanov Led Zeppelin. 
• Tri leta po v skoraj deset 
milijonski nakladi prodanem 
debitantskem album »Left Of 
The Middle« se z najavnim 

singlom »That Day« z novej 
albuma »White Lilies Islam 
na glasbeno sceno spet vrai 
Natalie Imbruglia. 
• Na »tajni in očem javnoj 
skriti poroki« sta se kom 
prejšnjega tedna poročila 3 
letna pevka in igralka Јепц 
fer Lopez in koreograf Cr 
Judd, ki ga je Lopezova spo; 
naia v začetku leta, na sni 
manju videa za njeno usp 
šnico »Love Don't Cost 
Thing«. Na »skromni« pon 
ki se je mastilo »komaj« 1? 
svatov. 
• Craig David v London 
skupaj z Markom Hillon 
nekdanjim šefom UK garag 
atrakcije Artful Dodger, pr 
pravlja nov album. Z njim пг 
merava ta trenutno najpopi 
larnejši britanski temnopolt 
pevec preseči že tako zavidlji 
uspeh lanskega LP prvenc 
»Born To Do It«. 
• Kultna britanska alter-po| 
zasedba The Cure bo svoje po 
danike kmalu osrečila s ko 
lekcijo svojih največjih usp« 
šnic, na kateri bosta tudi dw 
novi skladbi, »Gut Here« ii 
»Just Say Yes«. 
• Trenutno najbolj vroči rap 
metalci Limp Bizkit bodo re 
mixe nekaterih svojih najvid 
nejših del še pred koncem le 
ta objavili na LP-ju »Limp Rq 
mizkit«. 
• Za podoben korak so se od 
ločili tudi njihovi podobnik 
Linkin Park. Fantje bodo re 
mixe skladb svojega aktual 
nega mega uspešnega album 
»Hybrid Theory« na trg lansi 
rali v začetku prihodnjega le 
ta. 
• Dober mesec po izidu tré 
jega albuma »Kingsize« se j 
dokončno razšel boy-bend F 
ve. Abs Breen, J. Brown, Rito 
hie Neville, Scott Robinson 
Sean Gonion so skupaj vztra 
jali štiri leta, od oboževalce 
pa so se, tako kot so že neka 
časa obljubljali, razšli na vr 
huncu slave. 
• V soboto, 13. oktobra, bc 
v dvorani Golovec koncerti 
rala skupina Siddharta. 
• Pri založbi Corona je konč-
no le izšel dolgo pričakovan 
LP prvenec »QL« ljubljanske 
ga funky-rap kvarteta Goo<l 
Stuff, ki je leta 1999 navdušil 
s pesmijo »Jest Morm« in vi-
deospotom »Problem«, nato 
pa do nedavnega poniknil s 
scene. 
• Z novim LP izdelkom рз 
bo kmalu postregel tudi Jan 
Plestenjak. Škofjeloški Pri-| 
moreč je skorajšnji izid pe-
tega studijskega albuma na-i 
javil s pesmijo »Tvoj song«'¡ 
pod katero se je kot soavto-
rica podpisala tudi nesojena j 
Jano va ljubica Ivana Spag-
na. 

STANE ŠPEGEL 



AIE PRESLIŠITE NA RADIU CELJE 
I Četrtek^ 11. oktobra, 
^ ob 12.15: Odmev 

v sosednji Hrvaški so kriminalisti stopili na 
fste nekaterim članom organizirane mreže 
joške pornografije. Zmotno je misliti, da po-
pbni v Sloveniji ne obstajajo, čeprav se o pe-
pfiliji pri nas skoraj nikoli ne govori. In rav-
0 to bo tema naše prve oddaje Odmev, v kate-
boste lahko tudi vi izrazili svoje mnenje. 

Petek, 12. oktobra, 
ob 12.15: Tarča 

Vas moti avtomobilska gneča v središču 
elja? Se vam je zgodilo, da niste imeli kje 
jrkirati svojega avtomobila? Ste se sploh 
Jaj v mesto odpravili peš in avto pustili 
oma? Zakaj svojega mnenja ne bi na glas 
ovedali na dveh telefonskih linijah Radia 
elje 49-00-880 in 49-00-881? In tako zade-
naravnost v Tarčo. 

Sobota, 13. oktobra, 
ob 11.10: Znanci pred 

mikrofonom 
Tone Vrabl se bo pogovarjal z Zdravkom 
teržino iz Maribora. Zdravko Geržina je last-
ile agencije Geržina Videoton prireditve, zad-
jih deset let pa je med Slovenci najbolj poz-
an kot lastnik licence za izbor Miss Slove-
ije. Poleg tega se ukvarja tudi z organizaci-
) različnih glasbenih in drugih prireditev 
;r sodeluje pri festivalu Vesele jeseni in na-
fčnih popevk. Njegova hči Natka je člani-
1 znane skupine Power dancers. 

Sobota in nedelja, 13. 
in 14. oktobra: Nočni 
program Radia Celje 
Radio Celje bo v noči s petka na soboto in 

I sobote na nedeljo z vami tudi v nočnem 

programu od polnoči do petih zjutraj, vaša 
nočna gostitelja pa bosta Silvester Javornik 
in Simona Brglez. Simona bo v noči iz sobo-
te na nedeljo gostila Damjano Kenda Hussu, 
ki se je podpisala pod številna besedila zna-
nih glasbenih uspešnic. 

Sreda, 17. oktobra ob 
19.20: Pop čvek 

v oddaji Pop čvek bo gost Matjaž Jelen, ki 
bo poslušalcem postavil številna nagradna 
vprašanja, nagrade pa bodo vstopnice za kon-
cert, ki ga Matjaž skupaj z drugimi glasbeni-
ki pripravlja v Rdeči dvorani v Velenju v pe-
tek, 19. oktobra. Dan kasneje pa bomo ob 
10.10 v Pop čveku gostili Wernerja. 

NL 

Matjaž Jelen 







TV VODIC 
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If jesen s tremi novostmi 
francoski Peugeot žanje 
jko tržnega uspeha ta-
na slovenskem kot tudi 
drugih evropskih trgih, 
cm no dobro namreč pro-
ja predvsem peugeota 
S, v zadnjega pol leta pa 
Ji nekaj večji 307. 
Slednji se poskuša v avto-
jbilskem razredu, ki je 
fdvsem na evropskih trgih 
emno popularen (lani več 
t pet milijonov kupcev), 
¡v njem že dolga leta gos-
dari predvsem VW golf. 
jub temu, da skuša števil-
konkurenca ta avtomobil 

tako rekoč spodriniti s pre-
stola, se to nekako ne posre-
či. Tudi to je razlog, da se 
peugeot 307 v letošnjo jesen 
in zimo pelje s tremi novost-
mi, po svoje zanimivimi tu-
di za slovenski tržni prostor. 

Dosedanjemu turbodizel-
skemu motorju z oznako HDI 
in gibno prostornino 2,0-li-
tra (90 KM), se bo pridružil 
novi HDI, le da bo ta pri ena-
ki gibni prostornini ponujal 
bolj zmogljivih 110 KM. Mo-
tor je seveda zadnja beseda 
dizelske tehnike, saj ima 
vbrizgavanje goriva po skup-

nem vodu, poleg tega pa po-
seben čistilec za saje, kar po-
večuje njegovo ekološko pri-
jaznost. Ta čistilec se samo-
dejno očisti vsakih 700 kilo-
metrov, vendar ga je treba po 
80 tisoč kilometrih zamenja-
ti. Peugeot 306 s tem novim 
motorjem bo serijsko oprem-
ljen tudi z elektroniko ESP, 
ki skrbi za .boljšo lego na ce-
sti, pa protiblokirnim siste-
mom ABS, sistemom proti 
zdrsavanju pogonskih koles 
ASR ipd. Tretja novost pri tem 
avtomobilu pa je štiristopenj-
ski avtomatski menjalnik, ki 
ga je tovarna oziroma skupi-
na PSA, kamor spada Peu-
geot, razvila skupaj z Renaul-
tom. Ta menjalnik bodo na-
menjali avtomobilom, se pra-
vi 306, ki bodo opremljeni z 
1,6 in 2,0-litrskim motorjem. 
To je menjalnik, ki ga uvrš-
čajo med tako imenovane in-
teligente, saj mu do te inteli-
gence pomaga elektronika z 
32 prednastavljenimi načini 
pretikanja. Prav zaradi tega 
se lahko zelo hitro prilagaja 
različnim voznikom oziroma 
njihovim navadam. 

Kot pravijo pri uradnem 
zastopniku, bo peugeot 307 
z močnejšim HDI motor-
jem na voljo že v prihod-

njih dneh, pri čemer bo tre-
ba za petvratno izvedenko 
in opremski paket XT od-
šteti 3,91 milijona tolarjev. 

medtem ko bo treba za av-
tomatski menjalnik dopla-
čati približno 200 tisoč to-
larjev. 

Peugeot 307 

Oznaka za novi HDI motor. 

PT cruiser tudi ¡ж Gradca 
Ameriški Chrysler, ki je v sklopu koncer-
i DaimlerChrysler, žanje predvsem v ZDA 
iiko uspeha s svojim PT cruiserjem. 
Na Stari celini avto, ki je narejen v izrazi-
im retro slogu, ne gre tako dobro v promet, 

kljub temu tako, da so se odločili, da ga 

bodo izdelovali tudi v avstrijskem Gradcu. Avto 
bo nastajal v tovarni Steyr Daimler Puch v ok-
viru znanega projekta Eurostar. PT cruiser so 
doslej izdelovali le v svoji mehiški tovarni, 
kjer so letno naredili do 260 tisoč vozil. Letna 
izdelava se bo zdaj povečala za 50 tisoč vozil. 

V Veiiifi Britanji raiprodaii murcieiaga 
o lamborghiniju murciélago, povsem novem avtomobilu omenjene italijanske to-

varne, ki je v lasti Volkswagna, sicer pa pod skrbništvom Audija, smo že pisali. 
Z murcielagom zamenjujejo diabla, avto pa poganja VI2 motor s 570 KM. Zanimivo 

pri tem avtomobilu je tudi to, da ga bodo tako rekoč razgrabili še prej, preden bo stekla 
serijska izdelava. Tako so v Veliki Britanji že prodali vso letošnjo količino predvidenih 
murcielagov - pa avtomobila kupci zvečinoma sploh še niso videli. 



Mercedes SL petič 
Nemški Mercedes Benz je 

leta 1954 predstavil prvi av-
tomobil z oznako SL. Šlo je 
za 300 SL kupe, čez dobra 
tri leta pa se je na svetu po-
javil novi SL, tokrat v road-
sterski izvedbi. 

Tik pred zimo ponuja to-
varna novo, sicer pa že peto 
generacijo tega avtomobila. 
Novi SL se od predhodnika 
razlikuje ne le po obliki, ki 
utegne biti večini zelo prijet-
na in všečna, pač pa tudi po 
dimenzijah, saj je daljši, šir-
ši, višji, z večjo medosno raz-
daljo. Količnik zračnega upora 
je pri novem SL 0,29, kar je 
za dobrih devet odstotkov bolje 
kot prej. Bistvo novega road-
ster/kupeja pa je v strehi. Gre 
za streho, ki jo je Mercedes 
Benz prvič predstavil pred pe-
timi leti pri manjšem road-
ster/kupeju SLK. Vario roof, 
kot ji pravijo, je namreč ko-
vinska streha, ki jo elektrika 
zloži v zadek in to v kratkih 
16 sekundah. S to streho je 
novi SL vsekakor avto za vse 
letne čase, pri čemer drži, da 
so tudi doslej prodajali ko-
vinsko streho, ki pa ni bila 
zložljiva. Zaradi kovinske 
zložljive strehe se spreminja 
tudi volumen prtljažnika, ki 
lahko meri od najmanj 235 
do največ 317 litrov. Poseben 
hidravlični mehanizem, ki 
skrbi za odpiranje in zapira-
nje strehe, je pravi tehnični 
biser, pri tovarni pa trdijo, da 

ni nevarnosti, da bi zatajil ozi-
roma odpovedal... SL je ta hip 
naprodaj le v izvedenki 500. 
To med drugim pomeni, da 
so mu za pogon namenili V8 
bencinski motor z gibno pro-
stornino 5,0-litrov in s 306 
KM pri 5600 vrtljajih v mi-
nuti in 460 Nm navora. S tem 
agregatom, ki prenaša moč na 
zadnji kolesi, zmore SL naj-
več 250 km/h (najvišja hitrost 
je elektronsko omejena), do 
100 km/h pa pospeši v pičlih 
6,3 sekunde. 

Ob tem je tovarna premier-
no predstavila novo elektron-
sko pomagalo, ki naj poveča 

učinkovitost zaviranja. Gre 
za SBC ali Sensotronic Bra-
ke Control, ki spreminja se-
danji sistem zaviranja, ven-
dar voznik tega pač ne more 
opaziti. Sedaj se namreč uka-
zi z zavornega pedala na po-
samično kolo prenašajo preko 
kabla in ob pomoči računal-
nika, by wire. V rezervi ozi-
roma za vsak slučaj, je še obi-
čajen mehanski oziroma hi-
dravlični zavorni sistem, ki 
pa zavira samo na prednji ko-
lesi. Serijsko je SL seveda ze-
lo bogato opremljen (avto-
matska klimatska naprava, in-
tegrimi sedeži, elektrika za 

uravnavanje ogledal, sedežev 
ipd.), vendar bo še nekaj ča-
sa na voljo samo v tej motor-
ni varianti, medtem ko nove 
napovedujejo za prihodnje le-
to. SL nastaja v Mercedesovi 
tovarni v Bremnu, investici-
ja je bila vredna vsaj 200 mi-
lijonov evrov, v polnem letu 
dni pa naj bi naredili do 30 
tisoč vozil. 

Pri nas je prodaja novega 
mercedesa že stekla, saj ra-
čunajo, da se jim bo letos zanj 
posrečilo najti vsaj pet kup-
cev, pri čemer bo treba za av-
to odšteti skoraj 28 milijo-
nov tolarjev. 

Peta generacija mercedesa SL 

Po statistiici sme 
zelo blizu 

Statistike so vedno za-
nimive, čeprav drži tudi re-
klo, da je statistika naj-
večja laž. Tista statistika, 
ki meri količino prodanih 
avtomobilov na tisoč pre-
bivalcev, pač kaže, da je 
Slovenija v primerjavi s 
povprečjem v EU tako re-
koč »tam«. 

V EU na tisoč prebivalcev 
prodajo 38 vozil, v Slove-
niji pa kar 32,9. Primerja-
va z državami, ki se trudijo 

za vstop v Evropsko uni 
kaže, da smo daleč spred 
Tako recimo na Češkem,! 
vaškem. Madžarskem 
Poljskem prodajo na tis 
prebivalcev med 12 in 
avtomobilov. Vse druge 
žave vzhodne Evrope šei 
liko bolj zaostajajo. Zg 
za ponazoritev: v Rusiji 
1000 ljudi prodajo 5,9 i 
tomobila, v Romuniji 2 
v Ukrajini 1,4, v Bolga 
1,2 ipd. 
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Audi S3 mora na izredni tehnični pregled. 

Audiji na pregled 
I nemškega Audija prihaja sporočilo, da bodo na izredni tehnični pregled poklicali 
dije S3, A3 in TT s stalnim štirikolesnim pogonom. 
[ot pravijo, bi se lahko pojavila rja na zadnji premi. Doslej se še ni zgodila nobena 
ffeča ali nekaj podobnega, toda tovarna očitno noče tvegati. Kot pravijo, naj bi pregleda-
udije S3 in TT, ki so bili narejeni v času od septenibra 1998 do marca 2000 in A3, ki so 
naredili med februarjem 1999 in lanskim marcem. Tako naj bi pregledali skupaj 42 

oč avtomobilov, vse stroške pa bo seveda nosila tovarna. 

Porama prodaja v septembru 
Minusi so vsepovsod, za-

to tudi ni čudno, da je büa sep-
tembrska prodaja nove plo-
čevine v Sloveniji izjemno 
skromna. 

Trgovci so septembra pro-
dali vsega 3707 avtomobilov, 
kar pomeni, da je bil to eden 
najslabših mesecev v vsej av-
tomobilski zgodovini nove Slo-
venije. V letošnjih devetih me-
secih je bilo tako prodano 
43.737 osebnih avtomobilov, 
kar je za 15 odstotkov manj 
kot v enakem lanskem obdob-
ju. To med drugim pomeni, 
da letošnja prodaja ne bo do-
segla številke 60 tisoč, toliko, 
kolikor je večina načrtovala. 
Septembra je pri nas še vedno 
največ avtomobilov prodal Re-

nault (831), vendar je bilo to 
za dobrih sedem odstotkov 
manj kot septembra lani. Nas-
protno se je plusa veselil Volks-
wagen s prodajo 558 avtomo-
bilov, kar je bilo za skoraj tri 
odstotke več. Peugeot je sep-
tembra znova delal s plusom 
(419 vozil, za 23,9 odstotka 
več), medtem ko je Fiatu pro-
daja padla za skoraj 26 odstot-
kov (254 vozil). Med tovarna-
mi, ki so septembra vendarle 
poslovale bolje kot lani, je bil 
še Opel (17 odstotkov več), pa 
Hyundai, ki je prodajo pove-
čal za 16,5 odstotka, Seat (plus 
osem odstotkov) in Audi, ki 
je imel v svojih trgovinah za 
41 odstotkov več kupcev! Les-
tvica avtomobilov, ki gredo 

najbolje v promet, se res ne 
spreminja. Renault elio je v 
skupnem seštevku in tudi sep-
tembra daleč pred konkuren-

co (letos 4170 vozil), sledi mu 
VW golf (2374), fiat punto 
(2504), peugeot 206 (2665), 
VW polo (1541) ipd. 







V modi 
sta sol in 

poper! 
Tvid ni bil nikoli povsem prezrt, letos pa je pravi hit 

Hit material letošnje se-
zone je tkanina iz volnene 
mikanke v keprovi vezavi 
in z vozlički, ki ustvarjajo 
videz, kot bi po tkanini po-
trosili klasično mešanico 
slane in pekoče začimbe... 
Čeprav nikoli ni povsem iz-
ginil, se tvid tokrat vrača v 
prve modne Vrste. 

Ime je dobil na Škotskem 
že v 19. stoletju in to - po 
pomoti. Beseda tvid naj bi 
namreč izvirala iz napačno 
prebrane besede tweel. Pa 
so to nerodnost ljudje kar 
veselo širili naprej in nazad-
nje ugotovili, da sploh ni iz 
trte izvita, saj se je v tistem 
času največje tkalsko sre-
dišče imenovalo River 
Tweed. 

Tvid je bil ustvarjen prav-
zaprav za aristokratsko an-
gleško družbo oziroma nji-
hova športna oblačila, v ka-
terih so hodili na lov. Šele 
na začetku dvajsetega stolet-
ja so ga začeli uporabljati za 
elegantne plašče, moške ob-
leke in ženske kostime. Vse 
bolj se je uveljavljal kot so-
fisticirana tkanina, se z leti 

obnavljal, spreminjal barve, 
mehčal... 

Grobljan z 
mehico dušo 
če so mu nekoč zaradi os-

trega otipa rekli grobijan z 
mehko dušo, je danes po za-
slugi vrhunsko izpopolnje-
ne tekstilne tehnologije, 
predvsem z dodanimi elasti-
ni, postal tvid nadvse mehak, 
prožen in zračen material. 
Nekaj zadnjih sezon so mu 
trendi le sem ter tja name-
nili kakšen pogled, letos pa 
modni oblikovalci kar tek-
mujejo, kdo ga bo v svoje 
kolekcije za jesen zimo 
2001/2002 uvrstil več ozi-
roma na bolj inovativen na-
čin. S tvidom se torej vrača 
konvencionalna klasika, pa 
tudi tradicionalni casual, s 
katerim lahko imenitno po-
krijemo kakšen odvečen ki-
logram na postavi. Modi so 
všeč letošnja tvidovsko-vo-
jaška vzdušja, saj predlaga 
oblačila, prepasana s paso-
vi, okrašena z epoletami, na-
šitimi žepi in kovinskimi 
gumbi. 

S tvidom ste lahko letos 
na moč nonšalantni, saj ga 
poleg kostimov, plaščev in 
pelerin uporabljajo tudi za 
ležerne puloverje, dolge jo-
pice, značilno melirane so 
gigantske barete, štole in ša-
li, celo obuvala. 

Se bojite, da bi bih oble-
čeni od vratu do čevljev v 
vzorec sol-poper preveč mo-
notoni? To letos nikakor ni 
mogoče, saj se legendarni 
dvobarvni vozlički preple-
tajo tudi z drugimi niansa-
mi, tvid pa se druži še z os-
talimi materiali. Najraje z 
moher jem, usnjem, krz-
nom... 

In nenazadnje - če ste ro-
mantično razpoloženi, ima-
te radi trendovski etno ali vik-
torijanski stil, lahko tvid nad-
gradite tudi z barvitimi bor-
durami, vezeninami, blešči-
cami... 

Pripravila: VLASTA 
CAH-ŽEROVNIK 

NAMIG ZA NAKUP 

Histeria zajela mlade 
V blagovnici Savin j ka v 

Žalcu so pred štirinajstimi 
dnevi z velikim pompom 
naznanili otvoritev na no-
vo opremljene zgornje eta-
že, kjer odslej na več kot 
dvesto kvadratnih metrih 
ponujajo program svetov-
no znane modne hiše H&M. 

Blagovne znamke tega 
švedskega proizvajalca zaje-
majo oblačila za mlade pod 
imenom Rocky in linija 
Young - Divided, za ženske 
Hennes, L. O. G. G., Clothes, 
Mama in BiB, za moške pa 
poleg L. O. G. G. še Sport, 
Clothes men in Comwell. 
Modna hiša zelo pazi, da pri 
izdelavi njihovih izdelkov ne 
uporabljajo okolju škodlji-
vih kemikalij in drugih stru-
penih snovi. Vse to najdete 
odslej tudi v Žalcu. 

Ogled ponudbe je pokazal, 
da imajo trendovska oblači-
la, še posebej primerna za 
najstnice in najstnike, vseka-
kor pa za mlajšo populaci-
jo, tja do 40. leta starosti. Pu-
loverji v beli in zeleni barvi 
iz mešanice bombaža in akrila 
stanejo od 3.920 tolarjev na-
prej, kvačkani puloverji v be-
li, rdeči in črni barvi iz me-
šanice platna in bombaža 
6.530 tolarjev, zelo kratke jo-
pice v črni barvi so po 3.920 
tolarjev, pa vijolične obleke 
iz viskoze po 6.530 tolarjev, 
krila iz jeansa so po 4.340, 
iz poliestra pa po 3.920 to-
larjev. Srajce iz 100-odstot-
ne jelenove kože so po 17.470, 
usnjene jakne v kaki barvi po 
21.850, usnjeni plašči pa po 
28.420 tolarjev. Daljše ple-
tene jope stanejo 7.640, pod-

ložene volnene jakne v si 
barvi pa 13.090 tolarjev. 

Za najstnike so pulovei 
že od 3.260 tolarjev naprf 
jeans jakne po 7.640, jopei 
zadrgo in s kapuco po 7.64 
jeans hlače so od 4.340 ti 
larjev naprej, zelo aktual] 
so brezrokavniki iz umetn 
ga krzna ali iz jeansa z obn 
bo iz umetnega krzna P 
3.260 tolarjev. 

Če imate radi pončo, b 
obisk pri njih kot nalašč. Im̂  
jo veliko izbiro le-teh za otn 
ke in odrasle - cena je od 3.2Í 
tolarjev naprej. Pogled s 
nam pritegnile še elastiČi 
hlače z vzorcem kače po d 
ni 7.640 tolarjev. 

Ponudbo oblačil dopolnji 
jejo-čevlji italijanske znaH 
ke La scarpa. 

MOJCA MARO 

Odgovor na 
nagradno vprašanje: 

Ime in priimek: 

Točen naslov: 

Nagradno 
vprašanje 
oktobra: 

KDO JE DANDY (dendi)? 
a) V oblačenju in vedenju 

pretirano eleganten, gizdalin-
ski moški. 

b) Izdelovalec narodne no-
še - dirndla, ki izvira iz Ti-
rolske. 



I KAJ BI DANES KUHALI 

Trikrat korenje 
örenje večina uporablja 
ot zelenjavno prilogo aH 
atek jedem. Tokrat ponu-
0 tri recepte za nekoliko 
igačno korenjevo pojedi-

Korenjeve 
pogačice 

à 3 osebe potrebujemo: 
jca, 50 g moke, 1/2 lonč-
kisle smetane, 40 g sira 
lentalca ali gande, sol, po-
[, 2050 g korenja, 30 g ma-
ali margarine, peteršilj. 
'riprava: jajca razžvrklja-
s kislo smetano, nastrga-

li sirom in moko. Solimo 
)opramo. Korenje očistimo. 

grobo nastrgamo in zmešamo 
s smetano in jajci. V ponvi se-
grejemo maščobo. Iz zmesi spe-
čemo 6 pogačic - za vsako vza-
memo približno 2 žlici testa. 
Z vsake strani pečemo 3 mi-

y nute. Ko so pečene, jih zloži-

mo na krožnik, okrasimo s pe-
teršiljem in po želji obložimo 
s sardelnimi fileti ali vloženi-
mi ribicami iz marinade. 

Korenje v 
glinastem 

peicaču 
Za 5 oseb potrebujemo: 

750 g svinjine (pleče brez ko-
sti), 2 stroka česna, sol, po-
per, 1 kg korenja, 500 g če-
bule, 3 lovorjeve liste, 1 veji-
co rožmarina, 1/4 litra bele-
ga vina (lahko tudi mesne ju-
he iz kocke), 1 lonček kisle 
smetane, šopek peteršilja. 

Priprava: glinasti pekač s 
pokrovom namočimo za 2 uri 
v vodo, da se napije. Svinji-
no narežemo na večje koc-
ke. Zmešamo meso, strti če-
sen, sol, in poper. Dodamo 
očiščeno in na koščke nare-
zano korenje, na četrtino zre-
zano čebulo in lovorjeve li-
ste. Premešamo in damo v 
pripravljeni, odcejeni pekač. 
Potresemo z rožmarinovimi 
iglicami, zalijemo z vinom 
ali z juho, pokrijemo in po-
stavimo v pečico. Pri 200 sto-
pinjah dušimo jed dve uri. 
Zmešamo kislo smetano, se-
sekljan peteršilj, sol in po-
per. Primešamo korenjevi 
enolončnici, ki jo ponudimo 
s krompirjem. 

Korenje z 
majaronom 

Za 3 osebe potrebujemo: 
500 g mladega korenja, 50 g 
masla ali margarine, 2 žlici slad-
korja, sol, vejico majarona, ma-
lo limoninega soka po okusu. 

Priprava: korenje ostrga-
mo in po dolgem razpolovi-
mo. Na vročem maslu ali mar-
garini ga prepražimo, nato do-
damo sladkor, sol in zalije-
mo s pol decilitra vode. V ne-
pokriti kozici kuhamo kore-
nje 10 minut, da tekočina sko-
raj po vre, da se korenje zara-
di sladkorja v omaki lepo sveti. 
Potresemo z majaronovimi li-
stiči. Solimo in po okusu za-
činimo z limonim sokom. Po-
nudimo z zrezki iz mletega 
mesa in krompirjem. 

Piše: MAJDA KLANŠEK 

Fiž^l v pivski omaici 
Za 6 oseb potrebujemo: 500 g suhega fižola v zrnju, 1 
fbulo, 200 g mesnate prekajene slanine, 100 g masla ali 
largarine, 1 žlico moke, 1/4 litra piva, sol, poper. 
Priprava: fižol namočimo v vodi čez noč, da se napne. 
0to ga odcedimo, stresemo v lonec, dodamo celo oluplje-
Ч čebulo in slanino, zalijemo s pivom in vodo. SoHmo in 
ihamo v pokritem loncu, da se fižol zmehča. Ko je me-
îk, vzamemo čebulo in slanino iz lonca. Slanino nareže-
lo na kockice, prepražimo jo na maslu ali margarini, do-
ärno moko, premešamo in zalijemo z malo vode iz lonca s 
^olom. Prežganje s slanino zlijemo nato k-fižolu, preme-
mmo in kuhamo na majhnem plamenu še 5 minut. 

IZ BABICINE KUHINJE 

Neobičajne juiie 
»Sem 80-letna mama, ba-

bica in prababica in moj ko-
njiček je, vsa leta, že od ra-
ne mladosti, zbiranje kuhar-
skih receptov in knjig,« je 
zapisala naša bralka. Ob-
javljamo nekaj njenih re-
ceptov. Ob obisku danske 
kraljice Margarete II. pri 
nas se je na primer spom-
nila, da ima v svoji zbirki 
tudi recept za njeno naj-
ljubšo juho. 

Krompirjeva 
icuminova juha 

Recept je bil objavljen v Ne-
ue Post za kraljičin 40. rojstni 
dan, je verjetno za deset oseb 
in ga bo vsak uporabil po svo-
jih potrebah. 

Potrebujemo: 2 kg krom-
pirja, 10 manjših belih po-
rovih stebel, 1 srednje veli-
ko čebulo, 1 in 1/2 1 čiste 
kokošje juhe (lahko iz jušne 
kocke), 3 žlice kumine, sol, 
poper, sesekljani zeleni pe-
teršilj, 3 do 4 trdo kuhana 
jajca, maslo in še nekaj ju-
he, da dobimo primerno go-
sto juho. 
. Priprava: na maslu bledo 
popražimo tanko nalistano če-

bulo, dodamo na tanjše ko-
leščke narezan por in vse sku-
paj malo popražimo, doda-
mo na kocke narezan krom-
pir in zalijemo z juho, da je 
jed prekrita. Prisujemo 
zdrobljeno kumino in kuha-
mo tako dolgo, da krompir 
skoraj razpade. Jed lahko ma-
lo zmečkamo, prilijemo še 
potrebno juho, dosolimo, 
popramo, jo potresemo s se-
sekljanim zelenim peterši-
Ijem in s trdo kuhanimi na-
ribanimi jajci. 

Štajerska juha 
»sirnicaff 

Potrebujemo: 1 in 1/2 li-
tra kostne juhe ali iz kocke, 
2 jajci, 2 žlici drobtin, 2 žli-
ci nastrganega trdega sira, se-
sekljan zeleni peteršilj ali 
drobnjak. 

Priprava: jajce stepemo, 
dodamo drobtine in sir, zmes 
med mešanjem zlivamo v vre-
lo juho, pokrijemo in odsta-
vimo za 10 minut. Z vilica-
mi ali z metlico za sneg juho 
dobro razmešamo, da dobi-
mo drobne kosmiče. Juho po-
tresemo s sesekljanim peter-
šiljem ali drobnjakom. Po že-

lji lahko to juho odišavimo 
z nastrganim muškatnim 
oreščkom. 

Zeliščna juha 
Potrebujemo: 2 polni pe-

sti zelišč, kar pač imamo v 
tistem letnem času, 2 do 3 
jajca, 2 žlici olja ali masti, 
potrebno vodo ali juho iz koc-
ke, ščep popra, soli po po-
trebi. Močno aromatičnih ze-
lišč damo manj, drugih več. 

Priprava: zelišča drobno 
sesekljamo, prilijemo jajca 
in vse dobro razžvrkljamo, 
po okusu popramo in zlije-
mo v posodo z vročo maščo-
bo. Jajčno zmes s kuhalnico 
tako dolgo mešamo, da za-
krkne in dobimo male osu-
kančke, ko le-ti začno bledo 
rumeneti, prilijemo vročo ju-
ho ali vodo in vse dobro pre-
vremo. Juho še potresemo z 
drobnjakom in ponudimo. 

Iz te mase lahko tudi spe-
čemo palačinke, jih nareže-
mo na kocke, rezance ali dru-
ge oblike in damo kot zaku-
ho v juho. Enako pripravimo 
juho iz svežih ali posušenih 
kamilic, da dobimo kamilič-
no juho. 

Vsak dan sveža zelenjava 
Ker zelenjava vsebuje ze-

lo veliko vitaminov, je ne 
moremo nadomestiti z dru-
gimi živili. Z zelenjavo zau-
žijemo najrazličnejše hra-
nilne snovi: naravni slad-
kor, aminokisline, beljako-
vine, maščobe, rudninske 
snovi, vitamine in encime. 
Najbolj koristna je sveža. 
Vsakodnevna prehrana naj 
vsebuje različne vrste zele-
njave, njen delež v celotnem 
obroku pa naj bo okoli 30 
odstotkov. 

V jesenskem času velja od 
zelenjave omeniti zelje, pa-
priko, paradižnik, buče, ko-
renje, por in rdečo peso. 

Zelje uporabljamo pred-
vsem za solate, iz njega pa 
lahko pripravljamo tudi dru-
ge jedi. Bolj koristno in bolj 
zdravo je jesti sveže zelje. Ze-
lo zdrava in zdravilna sta tu-
di kislo zelje in zelnica. 

Sveža paprika vsebuje 85 
odstotkov vode, 2 odstotka 
beljakovin, okoli odstotek 
maščob, približno 5 odstot-
kov ogljikovih hidratov, ve-
liko vitamina C (vsebuje ga 
več kot druga zelenjava), vse-
buje pa tudi veliko kalcija in 
železa. Zato jo je najbolj pri-
poročljivo uporabljati suro-
vo v solati. Lahko pa jo tudi 
pečemo oziroma vlagamo v 
kis. 

Paradižnik uživamo zara-
di boljše prebave, za zniže-
vanje krvnega pritiska, za čiš-
čenje krvi ter za čistejšo polt. 
Za to uporabljamo sveže plo-
dove, paradižnikov sok in pa-
radižnikove juhe. 

Zreli plodovi buče vsebu-
jejo veliko vode, 16 odstot-
kov bučnega sladkorja, 6 od-
stotkov ekstraktnih snovi, od-
stotek beljakovin, karoten. 

vitamin C in A. Buče so zelo 
okusne, če jih pripravimo na 
žaru in nato izboljšamo s če-
snom in peteršiljem, okusne 
pa so tudi ocvrte in surove v 
solati. 

Korenje je zelo cenjeno za-
radi hranilne, zlasti pa vita-
minske in dietetične vredno-
sti. Če ga uživamo redno, lah-
ko preprečimo različna obo-
lenja. Ker vsebuje veliko vi-
taminov in ostalih rudninskih 
snovi, ga imenujemo tudi 
majhna naravna lekarna. 

Por uporabljamo v prehra-
ni največ za pripravo solat in 
dodatek k drugi zelenjavi. 
Vsebuje precej ogljikovih hi-
dratov, vitaminov in rudnin-
skih snovi. Iz njega lahko pri-
pravljamo tudi porov sok. 

Rdečo peso so kot zdravil-
no rastlino gojiU že stari Gr-
ki in Rimljani. Od rudninskih 
snovi vsebuje največ fosfor-
ja, kalija in kalcija. Uživa-
mo jo tudi za upočasnitev sta-
ranja. 

BOJAN SEŠEL 



Grozdje - darilo jeseni 
Od avgusta do oktobra 

ne potrebujemo bonbonov 
in drugih sladkarij , saj 
najboljše prihaja iz nara-
ve: grozdje! Zaradi grozd-
nega sladkorja vsebuje 
veliko energije, prav ta-
ko tudi veliko vitaminov, 
še več mineralnih in ba-
lastnih snovi, toda prina-
ša le 68 kalorij v 100 gra-
mih. 

Nekaj nasvetov: grozdje 
vedno temeljito operite, saj 
je bil zagotovo škropljeno. 

Če ga boste vlagali v vino 
ali boste pripravljali bovle, 
sadne solate, jagode preho-
dite z zobotrebcem, tako da 
sok laže izteče, jed pa bo ime-
la boljšo aromo. Velike grozd-
ne jagode z majhnim, ostrim 
nožem prerežite na polovi-
co in jim odstranite koščice. 

Za sadne solate, če je le mo-
goče, vzemite grozdje brez 
koščic. 

Za pripravo jesenskih so-
lat lahko uporabite tudi olje 
iz pešk grozdnih jagod in 
grozdni sok. 

Ko želite hitro izgubiti kak 
kilogram, jejte 2 dni po 2 kg 
grozdja, drugega pa nič. Iz-
gubili boste 2 kg. 

NINA STERGAR 

ZDRAVNIK SVETUJE 

M e d virusi in bakterijami 
Mikrobiologija je zna-

nost, ki se ukvarja z živ-
ljenjskimi pojavi drobnih bi-
tij, nevidnih prostim očem. 
Prvi, ki je v vodi in svoji sli-
ni opazoval drobne milu-oor-
ganizme, je bil Nizozemec 
Antony van Loevehooek. Kot 
raziskovalca in enega prvih 
uporabnikov mikroskopa 
ga je zanimala struktura 
vsega vidnega. Tako je leta 
1674 po naključju pogledal 
tudi kapljice deževnice, ki 
jo je zajel iz vedra. Pred nje-
govimi očmi se je odprl nov 
svet, o katerem ni niti sa-
njal. 

V vodi je opazil drobna eno-
celična bitja. To odkritje je 
spremenilo pogled na ta mi-
krokozmos. Pričel je prouče-
vati tudi svojo slino in ostale 
človeške izločke. Povsod je 
odkrival drobna bitja in že le-
to pozneje je odkril bakteri-
je. Številni znanstveniki so se 
pričeli ukvarjati s temi mi-
kroorganizmi. Vodilna med 
njimi sta bila Francoz Luis Pa-
steur in Nemec Robert Koch. 
Pasteur, ki je novi vedi nadel 
ime bakteriologija, je med svo-
jim delom prišel do številnih 
odkritij. Naziv bakteriologi-
ja, ki je bil primeren v začet-
nem razvoju, se danes uporab-
lja v le ozkem obsegu. Raje 
se uporablja naziv mikrobio-
logija, saj tako poleg bakterij 
zajamemo tudi viruse, rike-
cije, glivice in protozoe. 

Mikrobiologijo lahko po 
uporabnosti razdelimo na me-
dicinsko, kmetijsko in indu-
strijsko. Medicinska mikro-
biologija raziskuje vzroke za 
nastanek bolezni, načine pre-
nosa klic, bolezensko sliko, na-
čine zdravljenja in posledice. 
Širjenje bolezni in epidemič-
ni pojav bolezni pa proučuje 
epidemiologija. Tako je mikro-
biologija tesno povezana s hi-

gieno in preventivno medici-
no, s kliniko, farmakologijo 
(znanost, ki proučuje zdravi-
la) a tudi patologijo. 

Če imate zdravstvene teža-
ve in ne veste, kako ravnati, 
pišite na Novi tednik, Prešer-
nova 19, 3000 Celje, za ru-
briko Zdravnik svetuje. 

Bakteriologija pa je zna-
nost, ki se ukvarja z življenjem 
bakterij, njihovo strukturo, 
načini in pogoji za razmno-
ževanje ter biokemičnimi 
lastnostmi. Medicinska bak-
teriologija proučuje pred-
vsem bakterije, ki kvarijo or-
ganizem in povzročajo različ-
ne bolezni. Bakterije okvar-
jajo različne celične struktu-
re predvsem zaradi delovanja 
različnih strupov, ki jih izlo-
čajo. Tem strupom pravimo 
toksini. V osnovi ločimo dve 
vrsti toksinov: prvi so toksi-
ni, ki jih bakterije aktivno iz-
ločajo in drugi endogeni, ki 
se sproščajo iz bakterij, ko te 
propadejo. Posebna veja mi-
krobiologije pa se ukvarja z 
zdravili, ki bakterije uniču-
jejo. To so vsem dobro poz-
nani antibiotiki. 

Virusi in 
paraziti 

Virologija je znanost, ki 
proučuje najbolj drobna živa 
bitja. To so virusi in rikecije. 
Virusi se ne ločijo od bakterij 
samo zaradi svoje submikro-
skopske velikosti, načinom 
razmnoževanja, temveč tudi 
zato, ker-vsebujejo samo eno 
nukleinsko kislino. Razmno-
žujejo se v celici, ki jo spre-

menijo v tovarno za proizvod-
njo novih virusov in jo ob tem 
uničijo. Širijo se z lahkoto, a 
o tem več kdaj drugič. Povej-
mo še raje kaj o parazitih, ki 
prav tako živijo na račun go-
stitelja. 

Paraziti živijo na ali v gosti-
telju. Ob takšnem življenju mo-
tijo normalno delovanje orga-
nizma ali le posameznih or-
ganov in fizioloških funkcij, 
vendar le toliko, da ponavadi 
ne povzročijo njegove smrti. 
Takšna definicija parazitov za-
jema vse vrste parazitov, od ti-
stih, ki povzročajo bolezni rast-
lin, živali do človeških. Para-
ziti so se v svojem razvoju pri-
lagodili na takšen parazitski 
način življenja, da ne ogroža-
jo svojega gostitelja, če se ne 
razmnožijo preveč. Mednje 
prištevamo parazite, ki živijo 
v črevesju, trakulje, pa tudi 
bolhe, stenice in komarje. Fi-
logenetsko ali razvojno mlaj-
ši paraziti, ki se še niso popol-
noma prilagodili na parazit-
ski način življenja, so plazmo-
diji in tripanosoma. Ti svoje-
ga gostitelja pogosto tudi uni-
čijo, kar se dogaja na primer 
pri eni najbolj razširjeni bo-
lezni na svetu - to je pri mala-
riji. 

Prim., dr. JANEZ TASIČ, 
spec, inter, kardiolog 

MOJA POKOJNINA 

Odgovori o upokojevanji 
Kot poklicni voznik av-

tobusa bi skupaj z benifi-
kacijo proti koncu leta imel 
40 let delovne dobe. Letos 
maja sem dopolnil 51 let 
starosti. Benifikacije imam 
šest let ter dva otroka, ki bi 
jih uveljavljal pri pokojni-
ni. Ali že izpolnjujem po-
goje upokojitve? 

Trenutno, žal, pogojev za 
upokojitev še ne izpolnjujete. 

Do uveljavitve sedaj veljav-
nega zakona o pokojninskem 
in invalidskem zavarovanju 
se je lahko zavarovanec, ki 
je delal na delovnem mestu, 
kjer se je zavarovalna doba 
štela s povečanjem, upoko-
jil pod ugodnejšimi pogoji 
kot ostali zavarovanci, kajti 
starostna meja se mu je lah-
ko znižala za toliko mesecev, 
kolikor je znašalo skupno po-
večanje zavarovalne dobe. 
Moški, ki je imel šest let po-
večane dobe, se je lahko upo-
kojil že pri starosti 52 let, se-
veda pod pogojem, da je iz-
kazoval ob zahtevani staro-
sti 40 let pokojninske dobe. 

Novi zakon zaradi dodat-
nega pokojninskega zavaro-
vanja, ki ga uvaja kot novost, 
ne pozna več starega institu-
ta zavarovalne dobe, ki se šte-
je s povečanjem - benificira-
ne dobe. Zakon pozna le iz-
jemo, in sicer za tiste zava-
rovance, ki so na dan 31. 12. 
2000 delali na delovnih me-
stih, na katerih se zavarova-
na doba šteje s povečanjem 
in so do tega dne imeli naj-

manj 25 let (moški) oziro-
ma 23 let (ženske) pokojnin-
ske dobe. Takšni zavarovan-
ci imajo še naprej pravico do 
štetja zavarovalne dobe s po-
večanjem in do znižanja sta-
rostne meje po predpisih, ki 
so veljali do 31.12.1999. Za-
varovanci, ki so delali na de-
lovnih mestih, kjer se zava-
rovalna doba šteje s poveča-
njem, pa niso do konca leta 
2000 imeh predpisano po-
kojninsko dobo, se vključi-
jo v dodatno pokojninsko za-
varovanje in bodo lahko iz 
nove oblike zavarovanja ko-
ristili različne ugodnosti. 

Domnevam, da gre v vašem 
primeru za zavarovanca, ki 
je delal na dan 31. 12. 2000 
na delovnem mestu, na ka-
terem se šteje zavarovalna do-
ba s povečanjem. Do ome-
njenega dne ste imeli 25 let 
pokojninske dobe, ki vam da-
je možnost upokojitve, kot 
so jo imeli tovrstni zavaro-
vanci do konca leta 1999. 
Predpogoj je, da izkažete ob 
upokojitvi 40 let pokojnin-
.ske dobe, medtem ko se vam 
zahtevana starostna meja lah-
ko zniža za toliko mesecev, 
kot ste jih pridobili na račun 
'štetja s povečanjem. Zapisa-
li ste, da boste imeli proti kon-
cu leta 40 let pokojninske do-
be, kar ne ovira vaše upoko-
jitve, povsem drugače pa je 
z vašo starostno mejo. Za 
moške se zahteva, da ob upo-
kojitvi dopolnijo 58 let sta-
rosti, nakar se meja starosti 

zniža za toliko mesecev, \ 
likor je znašalo skupno f 
večanje zavarovalne dobe, 
v vašem primeru 6 let ozi) 
ma 72 mesecev in vam dj 
možnost upokojitve pri 521 
tu starosti. 

Nov zakon o pokojni 
skem in invalidskem zav 
rovanju, ki velja od 1. j 
nuarja 2000, je prinesel 
slovenski pokojninski j 
stem veliko sprememb. Č 
prav se bodo določila zafc 
na uveljavljala postopoq 
v naslednjih desetih letij 
marsikoga že sedaj zanini 
kdaj se bo lahko upokojj 
Na vaša vprašanja zato o( 
govarja Peter Šalej, vodj 
oddelka za pokojninsko] 
invalidsko zavarovanje p 
celjski enoti ZPIZ. 

— H 
Dodatno bi želeli zniža 

starostno mejo še iz naslov 
otrok, vendar tovrstno zn 
žanje ni mogoče upoštevat 
ker se lahko moškemu s tel 
upokojitvena starost zniž 
največ do 58 let starosti. 

Vaša upokojitev se bo ni 
koliko odmaknila od želei^ 
vendar je ta odmik časovn 
zelo kratek, saj se boste lai 
ko že v aprilu prihodnje let 
upokojili po določbah starq 
zakona, če upoštevamo dej 
tvo, da še vedno redno del 
te na delovnem mestu va 
nika avtobusa, kjer se vai 
zavarovalna doba šteje s p 
večanjem. 

LEPOTA IN ZDRAVJE 

Antiherpetična terapija 
Prehrana igra pomembno 

vlogo tudi pri herpesu. Tako 
naj bi jedilnik deite proti her-
pesu (preprečevanje pojav-
ljanja herpetičnih erupcij in 
pospeševanje zorenja že ob-
stoječih) vseboval predvsem 
mleko, mlečne izdelke, sad-
je in zelenjavo oziroma ži-
vila, bogata s cinkom in se-
lenom, vitamini C, A in E ter 
beljakovinami. 

V času celjenja, ko se me-
hurček predre, zakrvavi in zač-
ne sušiti, pa ameriški strokov-
njaki priporočajo predvsem 
uživanje živil, bogatih s folno 

kislino (vitaminom B6), vita-
minom BI2, cinkom, vitami-
ni A, E in C ter proteini. Ves 
čas se velja izogibati alkoho-
la, konzervirane in predelane 
hran, oreščkov ter sladkarij 
(čokolade). Ugodno delujejo 
mleko in mlečni izdelki, so-
ja, alge, rdeča pesa in zelje. V 
terapiji heфesa naj bi se v zad-
njem času za učinkovito izka-
zala tudi za človeka esencial-
na anninokislina lizin, ki ugod-
no vpliva tako na pogostost po-
javljanja herpetičnih spre-
memb (postanejo redkejše), 
kot tudi na njihovo zahtevnost 

in obsežnost (blažja, manj n< 
varna in moteča oblika). Si 
cer pa je v času herpetičnil 
erupcij potrebno dovolj poÖ 
vati, skrbeti za sprostitev in ja 
čanje imunskega sistema. Pri 
poročamo izpiranje s prevret 
kom žajblja in kamilic, ma 
zanje z olivnim oljem, zele 
nim čajem, sokom tфotca, rib 
jim oljem in slezenovcem 
Učinkoviti so tudi obkladki i 
jabolčnim kisom in senenin 
drobirjem. Pomaga pa tudi 
uporaba lokalnih mazil in si 
stemska terapija, seveda poti 
zdravniškim nadzorstvom. 

ISCEMODOM 
Več informacij o izgubljenih živalih dobite v zavetišču za male živali Zonzani ' 

Jarmovcu pri Dramljah na telefoiiu 749-06-02 in na spletni strani http://come.to 
zonzani. Odpiralni čas za oglede psov je ob delavnikih od 12. do 16. ure. 

V Rogaški Slatini so našli leto dni starega 
križanca. 

V Mestinju so 1. oktobra našli dveletno 
mešanko. 

http://come.to
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EKING D.O.O., 
'harska 54, Celje 

äzpisuje prosto delovno mesto: 

VOZNIKA 
osebnega in tovornega vozila - strojnika 
Pogoji: 
'-poklicni voznik 
-vozniški izpit: B, C, E 
-stanujoč v bližini podjetja 
-urejenost, natančnost in komunikativnost 
-starost 30 - 40 let 

KOMUNALNI DELAVEC NA POKOPALIŠČU, 
2 delavca 

Pogoji: 
- končana osnovna šola 
-delovne izkušnje na podobnih delih 
-natančnost, vestnost 
-stanujoč v Celju 
-starost 25 - 35 let 
elovno razmerje se sklene v skladu s pravilnikom in poskusno 
abo. Prijave z življenjepisom in dokazili o izpolnjevanju pogojev 
išljite v 8. dneh po objavi razpisa na naslov: VEKING Inženiring 
i pokopališko - pogrebno dejavnost, Teharska 54, Celje. 

VODNIK 
Gledališče 

Slovensko ljudsko gleda-
lišče 11. ob 15.30 Ostržkove 
dogodivščine, za abonma I. 
šolski in izven; 12. ob 19.30 
za abonma petek večerni in 
izven ter 13. 10. ob 17. za 
abonma sobota popoldan in 
izven - Podnajemnik; 17. 10. 
ob 15.30 pa za abonma I. 
gimnazija Celje še predstava 
Lev pozimi. 

Koncerti 
Narodni dom Celje 16.10. 

ob 19.30 koncert Komorne-
ga godalnega orkestra Sloven-
ske filharmonije, s solistom 
violinistom Miranom Kolb-
lom, za abonma ZKP. 

Plesni forum Celje 13.10. 
ob 21. uri "Celjski večer z..." 
francoske glasbe, poezije in 
plesa. 

Koncertna dvorana Glas-
bene šole 17. 10. ob 19.30 
koncert oboista Matjaža Re-
bolja in pianista Igorja Seme-
ta. 

Mladinski center Celje 12. 
10. ob 21. uri koncert skupi-
ne Demolition group in pred-
stavitev novega CD "Luč, bič 
in upanje". 

Kulturni dom Zreče 14. 
10. ob 15. uri dobrodelni 
koncert "Veselje v očeh". 

Razstave 
Mestni park Celje 11. 10. 

ob 17. uri otvoritev lesenih 
Skulptur ob zaključku likov-
ne kolonije osmih mladih ki-
parjev, študentov Akademi-
je za likovno umetnost. 

Sa vinov likovni salon Ža-
lec 11. 10. ob 19. uri otvori-
tev pregledne razstave grafik 
Rudija Španzla. Na ogled bo 
do 30. 10. 

Knjižnica Šentjur od 15. 
10. pregledna razstava delo-
vanja ŠKMŠ, do 2. 11. 

Likovni salon Nataša Taj-
nik in Urša Toman, do 27. 
10. 

Kulturni center Laško fo-
tografije svetovnega popotni-
ka in zdravnika Milana Rajt-
majerja na temo Humane po-
ti, do 10. 11. 

Ipavčeva hiša v Šentjur-
ju poletni ex tempore "Ка-
lobje 2001". 

Muzej novejše zgodovi-
ne Čebelica Maja in njene do-
godivščine, do 30. 10. 

Osrednja knjižnica - 2. 
nadstropje Podobe prostega 
časa gimnazijcev Gimnazije 
Lava. 

Grad Podsreda razstava 
Irene Romih z naslovom Ne 
tipaj, fresk na lehnjaku, do 
12. 11. in razstava "Domo-
vinske slike", Antonija Maty-
seka iz Nemčije, na ogled do 
31. 10. 

Izložbe prodajalne Ona-
on, Aškerčeva ulica 15 v Ce-
lju - razstava fotografij Fran-
cija Horvata - Mogočna dre-
vesa Celja. 

Razstavišče Barbara Ve-
lenje Viktor Šest, do 17. 10. 

Galerija sodobne umet-
nosti Hannes Gruber, do 30. 
10. 

Galerija MIK (Gaji 42 b) 
Jure Godec in Franc Skerbi-
nek, do 15. 11. 

Galerija likovnih del mla-
dih na Starem gradu Celje 

likovna dela na prosto temo 
otrok iz Madžarske in likov-
na dela kiparke Birgit Shola 
Starp. 

Cinkarna fotografije Bri-
gite Koklič, do 31. 10.; Gale-
rija Otto Maša Krajne, do 17. 
11.; avla Splošne bolnišni-
ce Celje Teden otroka, do 15. 
10.; Galerija tenis A&M Je-
zernik Celje Avgust Deržek 
ter Marko in Matjaž Jezernik; 
Etol Jože Boštjančič, do 31. 
10.; Cinkarna Brigita Koklič, 
do 31. 10.; Galerija Borovo 
Branka Dragosavac, do 25. 
10. 

Stalne 
razstave 

Muzej novejše zgodovi-
ne Živeti v Celju in Sloven-
ska zobozdravstvena zbirka. 
Hermanov brlog "Prometna 
pot v Hermanov brlog". Sta-
ri pisker "Zatirani, a nikdar 
poteptani"; atelje Josipa Pe-
likana "Celje, ki ga ni več". 

Ostalo 
Mohorjeva družba Celje 

vabi v sredo ob 19. uri v knji-
garno na Prešernovi 23, na 
večer z gostom, upokojenim 
beograjskih nadškofom dr. 
Francem Perkom. 

Društvo za opazovanje in 
proučevanje ptic Slovenije 
vabi v torek ob 18. uri v pre-
davalnico Zavoda za zdravs-
tveno varstvo na Ipavčevi 18 
v Celju, na predavanje z na-
slovom "Ljubljansko barje". 

Knjižnica Laško vabi ju-
tri, v petek, bo ob 19. uri na 
potopisno predavanje Štefa-
na Reharja o Novi Zelandiji. 

Mladinski center Žalec 11. 
10. ob 17. uri večer potopi-
sov "Potovanje po vzhodni Av-
straliji". 

Mladinski center Celje 
11. 10. ob 20. uri potopi-
sno predavanje o otoku Su-
lawesi (severnfdel), Mate-
je Planine. 

Kulturni center Laško 17. 
10. ob 18. uri slavnostna pri-
reditev ob 40-letnici Horti-
kulturnega društva Laško, so-
delovali bodo plesalci Fol-
klorne skupine Antona Tan-
ca iz Marija Gradca in kivn-
tet Dori. 

Skomarska hiša 13. 10. 
ob 19. uri 19. literarni večer 
s pesnico Marijo Sekirnik iz 
Slovenskih Konjic. 

Prireditve na 
prostem 

Mestno jedro Celja 13.10. 
ob 10. uri območno srečanje 
Pihalnih orkestrov. Sodelo-
vali bodo Pihalni orkester Ce-
Ije, Godba na pihala KUD 
Ljubečna in Laška pihalna 
godba. 

Ustvarjalne 
delavnice^ 
seminaiji 

Muzej novejše zgodovi-
ne - v mesecu varčevanja 
"Mošnjiček za varčevanje" 
11. in 16. 10. ob 10. uri; de-
monstracije v muzejski uli-
ci obrtnikov 14. 10. od 16. 
do 17. ure predstavitev fri-
zerke (Tatjana Maslo Fraj-
le). 

Mladinski center Celje 11., 
16. in 17. 10. od 18. do 20. 
ure računalniška delavnica; 
16. 10. od 15. do 18. ure li-
kovna delavnica, od 18. do 
19.30 novinarska delavnica, 
od 15.30 do 21.30 plesna šo-
la Power Dancers in od 19.30 
do 21. tečaj avtogenega tre-
ninga. 

Kalobje pri Šentjurju 13. 
10. ob 12. uri taborniška de-
lavnica. 

PLANINSKI KOTIČEK 
Planinsko društvo Vojnik prireja to soboto pohod po 

obronkih Vojnika, ki ga bodo pričeli ob 10. uri pri Zdravs-
tvenem domu v Vojniku. 

Planinsko društvo Šentjur pripravlja to nedeljo na Re-
sevni kostanjev piknik. 

Planinsko društvo Radeče pripravlja II. pohod po Ra-
deški planinski poti, v nedeljo, 14. oktobra. Pohod bo ob 
vsakem vremenu. Zbor pohodnikov bo na železniški posta-
ji v Radečah, med 7. in 9. uro. 

Planinsko društvo Grmada Celje vabi to soboto, 13. ok-
tobra, na 4. tradicionalni pohod od Šentjurja do Celjske 
koče. Štart bo med 8. in 9. uro izpred železniške postaje v 
Šentjurju, štartnina je 1 kg kostanja in 300 tolarjev. 

Planinsko društvo Zabukovica in OŠ Griže vabita v so-
boto, 20. oktobra na 21. tradicionalni pohod krajanov. Zbrali 
se bodo ob 8. uri na parkirišču Minerve v Zabukovici. 

KINO 
Celjski kinematografi si pridržujejo pravico do spre-

membe programa. 
Union: od 11. do 17. 10. ob 16., 18. in 20. ter 12. in 13. 10. 

ob 22. najstniška komedija Ameriška pita 2. 
Mali Union: od 11. do 17. 10. ob 17. družinska komedija 

Mačke in psi, ob 19. akcijski triler Hitri in drzni, ob 21. 
znanstveno fantastična drama Umetna inteligenca. 

Metropol: od 11. do 17. 10. ob 16.30 akcijski triler Hitri 
in drzni; od 11. do 17. 10. ob 18.30 in 21. ter 12. in 13. 10. ob 
23.30 srhljivka Hannibal; 13. 10. ob 10. najstniška komedi-
ja Ameriška pita 2. 

Kino Žalec: 12. in 13. 10. ob 20. ter 14. 10. ob 18. in 20. 
pustolovski triler Jurski park 3. 

Kino Zreče 14. 10. ob 18. in 20. uri ameriška komedija 
Artur Prdonja, 15. 10. ob 19. uri pa Peari Harbor. 

Kino Velenje - velika dvorana od 11. do 17. 10. Zverina 
in Ameriška pita 2, mala dvorana 14. 10. ob 17. uri animi-
rani film Tarzan, 15. in 16.10. ob 20. uri pa drama Veter nas 
bo odnesel s seboj. 

Podjetje NT&RC d.o.o., 
direktor: Srečko Šrot. 

Poslovni sekretar: Vera Grešnik 
Podjetje opravlja časopisno-

založniško, radijsko in 
agencijsko-tržno dejavnost. 

Naslov: 
Prešernova 19,3000 Celje, 

telefon (03) 42 25 000, 
fax: (03) 54 41032, 

Novi tednik izhaja vsak četrtek. 
Cena izvoda je 300 tolarjev 
Naročnine: Majda Klanšek. 
Mesečna naročnina je 1070 
tolarjev. Za tujino je letna 
naročnina 24.000 tolarjev. 

Številka žiro računa: 50700-601-
106900. Nenaročenih rokopisov 

in fotografij ne vračamo. 
Tisk: Delo, d.d.. Tiskarsko 

središče, Dunajska 5, 
direktor: Ivo Oman. 

Novi tednik sodi med proizvode, 
za katere se plačuje 8% davek 

na dodano vrednost. 

Odgovorna urednica: 
Tatjana Cvirn. 

Uredništvo: Marjela Agrež, 
Milena Brečko-Poklič, Gašper 
Domjan, Janja Intihar, Bojana 
Jančič, Brane Jeranko, Gregor 

Katič, Sebastijan Kopušar, 
Alma M. Sedlar, Urška 

Selišnik, Branko Stamejčič, 
Ivana Stamejčič. 

Tajnica uredništva: 
Mojca Marot. 

Tehnični urednik: 
Franjo Bogadi. 

Računalniški prelom: 
Igor Šarlah. 

Oblikovanje: Minja BajagiČ. 
E-mail uredništva: 

tednik@nt-rc.si; E-mail 
tehničnega uredništva 
tehnika.tednik@nt-rc.si 

Odgovorna urednica: 
INdldSd LeSKUVSeK. 

Odgovorna urednica 
informativnega programa: 

Sergeja Mitič, 
Uredništvo: Simona Brglez, 

Nataša Gerkeš-Lednik, Mateja 
Podjed, Simona Šolinič, Tone 

Vrabl. 
Glasbeni urednik: 

Stane Špegel. 
Vodja tehnike: 

Aleksander Matelič. 
Telefon studia 

(za oddaje v živo): 
(03) 49 00 880, 
(03) 49 00 881 

E-mail: radio@nt-rc.si 

Opravlja trženje oglasnega 
prostora v Novem tedniku in 

Radiu Celje ter nudi ostale 
agencijske storitve. 

Vodja Agencije: Vesna Lejič. 
Koordinator trženja: 

Jože Cerovšek. 
Organizacijski vodja: 
Franček Pungerčič. 

Propaganda: Valter Leben, 
Vojko Grabar, Zlatko Bobinac, 

Carmen Koprivica, Vesna 
Matjašič, Polona Rifelj; 
Telefon: (03) 42 25 000 

fax: (03) 54 41 032, 
(03) 54 43 511 

Sprejem oglasov po elektronski 
pošti: agencija@nt-rc.si 

Krizni center 
za mlade 

Smo varna hiša na Ipav-
čevi 8 v Celju, lahko nas po-
kličeš na telefon 548-60-70. 
Imaš problem? Čutiš stisko? 
Pridi kadarkoli! Z nami se 
lahko pogovoriš, dobiš in-
formacije in bivaš tudi do 
21 dni! Ne ostajaj sam! Poiš-
či nas, vrata Kriznega cen-
tra so morda vrata iz stiske! 
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Nagrajenci Novega tednika in Radia Celje so si v oddaji Sejemski bobenček prislužili polet s helikopterjem podjetja Hudournik. 

Bruhal ni nihče 
Očarani bralci in poslušalci NT&RC v Hudournikovem helikopterju 

v akciji Novega tednika 
in Radia Celje Sejemski bo-
benček so lahko bralci in 
poslušalci dobili za nagra-
do tudi polet s helikopter-
jem podjetja Hudournik. V 
nedeljo so tako 15 minut iz 
zraka opazovali Celje z oko-
lico. Vzleteli so z letališča 
v Levcu. 

Pilotu helikopterja Jože-
tu Lahajnerju so takoj zau-
pali. Da ni bilo pretiranega 
strahu in negotovosti, je opazil 
tudi Jože. »Bruhal ni nihče, 
bledi pa tudi niso bili kaj pre-
več.« Kolikor se je le dalo, je 
menjal smeri leta, večinoma 
pa je letel proti Žalcu, Pol-

zeli, Preboldu, Šmartinskem 
jezeru in do sredine Celja. Jo-
že je pilot helikopterja, ki se 
mu po novem reče letalnik, 
že 26 let, leti pa že skoraj 30 
let. Marko Tisovic, ki je pri-
pravnik mehanik pri podjet-
ju Hudournik, pa je bi v po-
moč nagrajencem pri vstopa-
nju in sestopanju iz helikop-
terja. 

Nagradni polet je dobilo 
40 poslušalcev, 38 pa jih je 
nagrado tudi izkorisdlo. Med 
njimi je bila tudi Mojca Vi-
rant iz Mestinja. Prišla je brez 
pričakovanj, kar bo pa bo. 
»Peljala sem se že z balonom 
in letalom, pa sem malo pri-

merjala. Občutek je dober, 
malo bolj je hrupen.« Prese-
netil jo je tudi razgled. 

Tudi Maja Oblak Jakopič 
z mamo Cvetko iz Kuretne-
ga si je najprej pqHet čisto dru-
gače predstavljala. »Še pose-
bej me je presenetilo, ker se 
je helikopter obračal nazaj 
in naprej in sem videla kak-
šne sposobnosti ima.« 

Nekateri poslušalci in bral-
ci imajo srečo v družini. Dar-
ja Šuhel iz Celja nam je zau-
pala, da je nekaj kupončkov 
na naš naslov poslala njena 
mama. Bila je izžrebana sa-
ma, srečo pa je prinesla tudi 
njej. »Na helikopterju sem bi-

la prvič, počutila pa sem se 
kot v gondoli. Na ovinkih 
obup, strah. Čutila sem tudi. 
pritisk kot vrtoglavico, bi se 
pa še šla peljat.« 

Med srečneži, ki so se pe-
ljali s helikopterjem, je bil tudi' 
Boštjan Jerovšek iz Velenja. 
»Stara mama je dobila nagra-
do, vendar je bila pred krat-
kim stara 80 let in je to na-
grado dala meni. To je bila 
tudi zame prva izkušnja in bi-

lo je bolje kot sem pričako-
val. Peljali smo se proti Žal-
cu, videli del Savinjske, se pe-
ljali nad avtocesto, proti me-
stu, videli smo Šmartinsko je-
zero, ki ga je zelo dobro vi-
deti iz zraka. Lepa slika je.« 

Za organizacijo poletov 
s helikopterjem sta poskr-
bela Zlatko Bobinac in Jo-
že Cerkovšek iz marketin-
ga Novega tednika in Ra-
dia Celje. 

Nagrajenci so bili očara-
ni, podobne akcije pa lahko 
vsi bralci in poslušalci pri-
čakujejo tudi v prihodnje. 

»Moja naloga je, da skrbim 
za varnost, vkrcavam in iz-

krcavam potnike. Pilotu 
naliziram, koliko se še 
ra premakniti, da pride 
no na pristajališče in ko 
se še mora spustiti.« Mi 
hrup ne moti, slušalk pj 
uporablja zato, ker mora 
šati motor, ali dela prav 
ali ne. Zvoka se je že д 
dil, tako da mu je celo i 

SIMONA BRGl 
Foto: GAŠPER DOM! 

Maja in Cvetka sta bili nad poletom s helikopterjem zelo navd 

Nagrajenci so nestrpno pričakovali polet. 


